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V Brně, 1990
Předmluva:


Jako jeden z mnoha účastníků zahraničního odboje proti fašismu a nacismu po Mnichovském diktátu a likvidaci samostatnosti republiky Československé 15.březnem 1939, jsem povinen nezkresleně a pravdivě vylíčit své postřehy a zážitky z doby činnosti  Československých vojáků na západní frontě od roku 1939 až do konce války v roce 1945. V poválečných letech bylo napsáno dosti článků i knižního vydání o vojácích ze západních jednotek - Francie - Velké Británie, o pozemních jednotkách, leteckých perutích a parašutistech, ale ne vždy pravdivě a vyčerpávajícně. Mnohokráte byla jejich přítomnost na západě i zpochybňována, znevažována a dokonce i zatracována, ač tito muži a ženy odešli ze své vlasti do zahraničí povětšině s přesvědčením bojovat proti fašismu a nacismu všude tam, kde jim to bude umožněno. V té době zmatků a nejasnosti politických dějů, nebylo mnoho volných cest k opuštění vlasti, toho času již Protektorátu Čech a Moravy, a ne každý oplýval hmotnými prostředky na vystěhování dle svého přání, nebo politického zájmu. Pro nás prosté vojáky a brance, byla tehdy snad jediná přijatelná cesta do emigrace přes Polsko, kterou organizovalo jen několik dřívějších příslušníků Čs.branné moci a hlavně šeptaná propaganda o tvořící se vojenské jednotce v Polsku. Nebylo mnoho těch, kteří věděli konkrétně kde a co je na věci pravdou, ale stačilo jim, že v Polsku se něco děje a podle zpráv z rozhlasu, šlo usuzovat, že další nacistický výboj jistě bude směřovat do Polska s přesvědčením, že tam jim bude dána možnost bojovat proti fašismu a nacismu, když jim to nebylo umožněno ve své rodné zemi, kterou milovali, pro níž rádi obětují i svůj život, aby budoucí generace mohla žít v míro pro rozkvět a blaho své vlasti.


My, kteří jsme šli touto cestou, neměli jsme ustláno na růžích tak, jak nejednou bylo uváděno v tisku. Šli jsme cestou hodně trnitou a mnozí z nás nedošli a položili své mladé životy na oltář vlasti tak, jak jim kázala mužná čest a přísaha. Většina nás byla nucena podat přihlášku do Francouzské Cizinecké legie na úvazek 5ti let, což mělo i svůj morální dopad na vnímání a chápání politických machinací předcházejících dějů a celého aktu Mnichovského diktátu, paktu o neútočení a hospodářské pomoci mezi SSSR a nacistickým Německem, a vytvoření Osy Berlín-Řím-Tokio. Přes všechny tyto zjevné faktory, plnili jsme řádně své povinnosti i v řadách francouzské cizinecké legie, jako uvědomělí občané národů Československa, vědomi si své národní hrdosti a příslušnosti, ačkoliv mnohdy s hořkostí v mysli, že jsme příslušníky jednotek, kde je většina příslušníku typu recidivního, po nichž pátrá i mezinárodní policie pro zločiny, podvody a vraždy. Ne všichni jsme měli stejné osudy. Vojáci, poddůstojníci a záložní důstojníci Čs.armády, byli zařazeni jako prostí vojíni II.třídy, zatímco důstojníci z povolání, byli zařazeni v hodnosti seržantů a to k různým útvarům cizinecké legie, nebo k domorodým jednotkám. My, kteří jsme byli přiděleni na pevnost „El Aricha“ v Alžíru, měli jsme to štěstí, že jsme měli velitele čety dřívějšího občana  české národnosti jménem „Bedriš“ a velitele roty adjutanta šefa, někdejšího občana Jugoslávie, kteří nás nešikanovali tak, jak u některých jiných útvarů se dělo, ale byli lidští a kde mohli nám pomáhali.


Tak plynul čas a my přísně dodržovali všechna nařízení a zákony „Legioner Entranger“, i když bez elánu a nadšení, se kterým jsme odcházeli z domova. Zprávy jsme měli jen kusé, ale věděli jsme, že se něco děje podle urychlování výcviku v četě a rotě, až dne 1.září 1939, dozvěděli jsme se o přepadení Polska nacistickým vojskem. Dne 3.září bylo nám přečteno v pevnostním rozkazu, že Francie vypověděla Německu válku a Čechoslováci, kteří přišli do cizinecké legie po 15.březnu 1939, mohou se hlásit do Čs.vojenské jednotky tvořící se ve Francii.


Večer po zaměstnání, sešli jsme se na nádvoří a hovořili jsme o této možnosti zprostit se příslušnosti cizinecké legie a před večerkou jsme se všichni hlásili u svých velitelů, abychom byli zapsáni do seznamu o přijetí do Čs.jednotek ve Francii. Druhý den byl proveden soupis podle příjmení a mytrykylu, ale zatím jsme pokračovali v bojovém výcviku až do 14.září, kdy jsme vyfasovali novou zimní výstroj včetně nové obuvi a dne 17.září jsme odevzdali veškeré svršky letní, lůžka a přikrývky. Dne 18.září přijely do pevnosti nákladní kamiony, které nás v noci odvezly do „Sidi bel Abbes“, vojenského střediska cizinecké legie, kde již byli soustředěni všichni naši vojáci z legie. Dne 20.září odjeli jsme vlakem do přístavního města OBANu a 23.září parníkem do Marseille, a odtud do malého přímořského městečka na jihu Francie „Agde“


Prošli jsme frontovým střetnutím s Německými vojsky, projeli celou Francií a prošli pěšky značné kilometry až do přístavu „SETE“. Pluli jsme mořem Středozemním, Atlantickým oceánem, přistáli v Anglii ač běh událostí pokračoval! Pro nás skončila válka na různých místech, někomu dříve, někomu později, ale hodně se konce nedožili, my však na ně nikdy nezapomeneme - byli a jsou jedni z nás !








Josef Černota

1.Křižovatka


V dějinách národů dočteme se o vzniku národnostních útvarů s vyznačením územního osídlení. Byly a jsou národy s bohatou kulturou sahající od prvopočátku do současnosti, z jejichž dochovaných písemností čerpají vědci a odborníci poznatky dané doby jejich společenského, kulturního, hospodářského a politického uspořádání v dané době a prostoru osídlení.


Nejinak tomu je i v dějinách našich národů, Čechů, Moravanů, Slezanů a Slováků s tisíciletou historií na území střední Evropy.


Za tuto dlouhou dobu měnily se tvary územního osídlení států válečným děním, výbojem sousedních národů, vlastním výbojem mocenských ambicí vládnoucí třídy, rozpadem územní celistvosti proradností a zradou vládnoucího seskupení až k porobě a ponížení celého národa.


Po bitvě Bělohorské, odcházeli jedinci i celé rodiny do ciziny, aby se nemuseli vzdát svého přesvědčení a víry, zanechavše všechen hmotný majetek na pospas vítězům a jejich přisluhovačům, hledajice v?cizině utočiště a ochranu pro sebe a rodinu. Ti, co zůstali, podrobili se vůli mocných a postupně inklinovali do nového utváření politického a hospodářského útvaru z nutnosti, anebo i z prospěchu vlastního.


Trvalo léta, než tento úpadek národní státnosti probudil zpustošený a otupělý duch v lidu porobeném, aby povstal a hájil svá práva sebeurčení národní, celistvost národní a státní, čest svých předků pro sebe a pokolení budoucí a vydobyl znovu svou samostatnost - svrchovaný svobodný stát „Čechů, Moravanů, Slezanů a Slováků“ - Republiku Československou.


Dvě desetiletí trvala jen samostatnost Republiky Československé, zmítána vnitřním varem různých neduhů, jakož i politických a hospodářských třenic vyústivše do národnostních problémů v pohraničních oblastech, kde nacistická německá propaganda sklízela úspěchy, kde zfanatizované Německé obyvatelstvo ústy svých mluvčí, kladlo neúnosné požadavky na vládu Československou, což činili stejně Maďaři a Poláci v daných regionech. Slovenská strana „Hlinkova“ s Tisem, požadovali Slovenskou autonomii, zaměřenou na nacionalismus Slováků a rozněcovali protičeské nálady na Slovensku, až do nezdravých rozměrů rasistických jednání.


Emoce a vášně byly projevem chabé kulturnosti a ta hesla: „Na Slovensku, len po slovensky“ a „Čehůni ven“, byly důkazem. Tato společná agresivita podněcovaná nacistickým Německem, vyústila do neudržitelných rozměrů, čehož využilo nacistické Německo, jako i německé obyvatelstvo v Sudetách a jejich mluvčí Henlein a požadovali připojení Sudet k Německé Říši právě tak, jak to požadoval nacistický vůdce „Adolf Hitler“, který otevřeně požadoval Československá pohraniční pásma s Německým obyvatelstvem.


V celém pohraničí od Ostravy po Bratislavu, bylo budováno již několik let vojenské obranné opevnění proti možnému napadení sousedními státy, jmenovitě nacistickým Německem a Maďarskem. Částečná mobilizace v květnu 1938 a pak všeobecná mobilizace do 40.ti let věku, byla urovnávajícím rovnítkem v politických třenicích, ve vládě Československé, jakož i na Slovensku, ale to již bylo příliš pozdě. Dovršením celého politického a hospodářského rozvratu na evropském kontinentu byl naprosto nepochopitelný postoj západního spojence „Francie“, jehož vládnoucí třída pod vlivem Velké Británie, završila osud Republiky Československé  podepsáním hanebného diktátu v září 1938, kdy bylo rozhodnuto o osudu Československého pohraničí a tím vlastně vynesen ortel zániku samostatnosti Republiky Československé.


To byla druhá „Bílá hora“ se všemi dopady a důsledky !

Opakoval se ten neslavný odliv a příliv obyvatel střední Evropy obdobně, jako již mnohokráte v minulosti. Celé rodiny i jednotlivci opouštěli své domovy jen s nejnutnějším, aby uchránili sebe a své nejdražší před persekucí, násilím a pohanou právě tak, jak tomu bylo v letech 1621. Z pohraničních oblastí prchali lidé do vnitrozemí okleštěného zbytku Republiky Čech a Moravy, kde hledali útočiště a ochranu. Slovensko se odtrhlo od Českých zemí a vyhlásilo „Samostatný Slovenský štát“. Poláci okupovali Slezské pohraničí (Opavský region až po Bohumínský) a Maďaři obsadili Podkarpatskou Ukrajinu. Nad orvanou republikou visel černý prapor smutku a zoufalství.


President republiky Dr. Eduard Beneš abdikoval z funkce presidenta a odjel do USA. Novým presidentem byl zvolen profesor Hácha.


Na přelomu roku 1938/1939 vystupovala jasně hrozba zániku i zbytku okleštěné republiky Čech a Moravy, k čemuž došlo de facto dnem 15.března 1939, kdy nacistická Německa vojska anektovala trosky Čech a Moravy a na příkaz nacistického vůdce „Hitlera“, byl zřízen „Protektorát Čechy a Morava“. Po tomto dnu zrady, zármutku a zloby, je nutno začít psát novou kapitolu dějin národů „Čechů, Moravanů a Slováků! Ve společném boji za osvobození a vybudování opět Svobodné, samostatné republiky Československé.

2.Jihomoravské pohraničí, tak zvané připojené „SUDETY“.

Nuceně jsem povinen popsat některé aspekty v pohraničním regionu Moravského Slovácka, jmenovitě „Břeclavska“ od září 1938. Břeclav je mojím rodným městem, kde jsem vyrůstal a žil až do odchodu do exilu, dne 16.května 1939. Město mělo smíšené obyvatelstvo a to z národnosti České,Německé a Židovské. Židé měli hlavně zastoupení v obchodní sféře, rovněž občané německé národnosti, ale měli daleko více umístění v úřednických funkcích, asi stejně jako české obyvatelstvo. Břeclavský region byl převážně zemědělský, což samo o sobě určovalo charakter a mentalitu obyvatel podle pracovního zařazení v tom, či onom povolání i bydlení. Břeclav byla rozděleným městem na město vlastní a Starou Břeclav, kde jsme bydleli s rodiči. Přilehlé vesnice měly shodný charakter jako Stará Břeclav a lidé v těchto vesnicích měli charakterové vlastnosti stejné, jako Lanžhotčané, Poštorané, Kostičané, atd. Zdejší lidé byli pracovití, veselí, družní, ale národnostně hrdí na svou příslušnost „Moravského Slovácka“. To se projevilo hlavně před i po anexi břeclavského regionu nacistickým vojskem.

Dne 11.října 1938 přijela německá vojska do našeho město. Místní Německé obyvatelstvo i z okolních míst (Valdice, Lednice, Bulhary, atd.) vyzdobilo ulice a vlastní domy květinami a prapory s hákovým křížem a jásotem vítali Německé vojáky podél silnice a v ulicích města. Příjezdem Německých vojáků vznikla místní napjatá situace mezi občany České a Německé národnosti, protože se očekávala nepředvídaná reakce z obou stran, hlavně po příjezdu politických a občanských orgánů Německého aparátu, kteří okamžitě přejímali veškerou pravomoc ve městě, stejně tak i policejní jednotky „Schützpolizei“, které okamžitě převzali pořádkovou službu ve městě. V dalším dnu přijela do města větší skupina nacistických funkcionářů a orgánů Geheimestaatspolizei, jednotka SS a SD. V krátké době měnily se názvy náměstí, ulic, jednotlivých obvodů města i název města na německé „Lundeburg“, ze Staré Břeclavi se stal „Alten Mark“, atd. Až na drobné incidenty, proběhlo obsazení Břeclavi a okolí klidně bez vážnějších dopadů. Život ve městě se rozběhl opět do normálních rozměrů, jen občané německé národnosti stávali se povýšeneckými, někdy i hrubými, až vulgárními. Pro nás již odrostlejší mladíky, nebylo příliš bezpečno v ulicích města pro úmyslné provokace Německými vrstevníky - dřívějších spolužáků, kteří se ozdobili odznaky s hákovými kříži a se stejným označením měli i na rukávech pásky. Většinou byli ustrojeni do Ordnerských uniforem, ozbrojeni dýkami SA-manů a promenádovali se ulicemi města s jasným úmyslem vyprovokovat nějaký incident, aby měli důkaz o nesnášenlivosti českého obyvatelstva ve městě a pak důvod k podání návrhu na odsunutí z města do okleštěného zbytku republiky Čech a Moravy. Namnoze se jim záměry podařilo uskutečnit a mnoho občanů bylo vystěhováno ze svých domů za stávající hraniční pásmo, tak zvaných „Sudet“ do nejbližšího prostoru území Čech a Moravy. Opuštěné domy byly v zárodku obsazeny jak místními Němci, tak i přistěhovanými Němci z Rakouska i z Říše. Dny ve městě míjely v takovém předdušičkovém shonu a podmračená obloha jakoby byla předzvěstí, že se sněhem až napadne, bude to zkouškou dospělosti, osobní hrdosti i odvahy, a to nejen pro mladší ročníky, ale i pro starší muže a ženy různého věku. Bylo pravdou, že místní rozhlas denně ujišťoval české obyvatele o jejich bezpečnosti, o zachování jejich práv jak v zaměstnání, tak i majetkovém, ale stále poukazoval na to, že české obyvatelstvo musí přesvědčivě prokázat svou loajalitu k Německé Říši. Ovšem, opak byl pravdou. Provokace mladých ordnerů se stupňovaly a tak v počátku měsíce listopadu 1938 došlo ke vzájemnému střetnutí na hlavní třídě města před hotelem „Bristol“, což předznamenalo příští osudy mnohých mladých mužů české národnosti. Při úmyslně vyprovokované potyčce a následné šarvátce, vytáhl jeden mladý ordner svou dýku „Alles für Deutschland“, kterou nás chtěl zastrašit, ale při svém neopatrném zacházení s touto zbraní se nakonec sám poranil. To byl povel ostatních Ordnerů k tomu, aby ihned volali o pomoc „Hilfe“ a na jejich volání přispěchali Němečtí policisté (Schützpolizei) a nám nezbylo nic jiného, než rychle vyklidit prostor střetnutí a během - vlastně úprkem zmizet z místa děje. Rozprchli jsme se oboustranně této široké třídy, vyhybavši se lidem, kteří se snažili nás chytit a běželi jsme v počátku jednotlivě, ale ve stejném směru tak, abychom si mohli v nouzi vzájemně pomáhat a směřovali jsme shodně k jednomu cíli - domů do Staré Břeclavi, kde jsme měli větší možnost případného úkrytu před pronásledováním policií. Zpoceni a udýcháni doběhli jsme domů, kde jsme se rozešli v domnění, že nás zde nikdo nebude hledat. Jenže opak byl pravdou. V zápětí přijížděla auta s policisty, kteří se dotazovali po mladících, tak a tak oděných, jenže nevěděli naše jména a ač několik dotázaných nás vidělo přibíhat udýchané a zpocené, nikdo nás nezradil a tak jsme se mohli v klidu večer poradit a posoudit co podnikneme dále. Jedno jsme však věděli určitě, že doma zůstat nemůžeme a po dohovoru jsme se dohodli, že v noci odejdeme do okleštěného zbytku republiky, kde nás jistě nebudou hledat. Po dohovoru šli jsme domů a rodičům jsme vše vysvětlili, kteři s?našim rozhodnutim souhlasili. Sebrali jsme si každy nejnutnějši věci a za soumraku jsme se sešli vzadu za hřbitovem a přes pole opustili sve rodne město a zamiřili přes stavajici hranice „Sudet“g do blizke vesnice Hrš?ky naželezniční zastávku, což bylo jen několik kilometrů za stávající hranicí Sudet, ale již zbytkem Republiky Čech a Moravy. V čekárně jsme se uložili a vyčkali na první ranní vlak z Hrušek do Hodonína, kam jsme přijeli před 6.hodinou ranní. Ten den jsme pobyli v Hodoníně a zjišťovali možnost zaměstnání, ubytování a zda-li není po nás zde policejně pátráno. Druhý den jsme ještě jednou prověřili, zda není po nás pátráno, zda již nejsme stíháni i českou policií a pak podle zpráv o možnostech zaměstnání a ubytování, odjeli jsme do Huštěnic a pěšky dále do Halenkovic, kde podle sdělení přijímají na práci na vodním díle Baťova kanálu. Byli jsme přijati dílovedoucím a po pohovoru jsme byli přijati do zaměstnání a bylo nám poskytnuto i ubytování v Halenkovicích. Bylo nás 5 a to Vladimír Kováč, Jan Nosek, Martin Krevňák, Jakub Nosek a já. Práce byla těžká - krumpáč, lopata a dřevěné kolečko na vyvážení nakopané horniny na násep. Plat chudý, jen 15,- Kćs na den a vykonanou normu práce. Postupně jsme si zvykali na tak těžkou práci, avšak s přibývajícím chladem; začaly noční mrazíky, které ztěžovaly už tak těžkou fysickou námahu a tak postupem chladna odpadávali kamarádi jeden za druhým, takže do vánočních svátků jsme zůstali jen tři - Vladimír Kováč, Jan Nosek a já. Nový rok 1938/39 prožili jsme v Halenkovicích u dobrých lidí, u kterých jsme byli ubytováni, jen Jan Nosek odjel domů do Staré Břeclavi pro zimní ošacení a přesvědčit se o situaci, zda se opravdu celý případ s námi již uklidnil, jak nám píší naši rodiče. Nazpět se již nevrátil, jen napsal dopis, že je opravdu již klid a celý případ je nějak vyřízen, bez následků pro nás a že se můžeme rovněž klidně vrátit. Podle zpráv z rozhlasu vypadala situace velmi nejasná, až napjatá. Hovořilo se dokonce o tom, že Hitler otevřeně vyhrožuje České republice úplnou likvidací, že území Čech a Moravy historicky vždy patřilo k Říši Velkoněmecké a proto má Německo plné právo na toto území. Leden a únor byl pro nás dva zbylé uprchlíky víceméně dobou snížené výkonnosti, poněvadž pro tuhé mrazy nedalo se vlastně ani tyto zemní práce provádět a tak jsme poslouchali rozhlas a různé zprávy, které přinášeli lidé, pracující ve Zlíně. Dne 15.března 1939 v ranních hodinách jsme poslouchali projev v rozhlasu o tom, že Německá vojska vstoupila na území zbytku republiky a první jednotky vnikly do Prahy. Na Ostravsku - Frýdku-Místku, došlo ke střetnutí Německých vojáků s místní vojenskou posádkou a podle různých zpráv došlo k takovým bojovým střetnutím na mnoha místech, kde naši vojáci nechtěli složit zbraně podle rozkazu ministra národní obrany, jakož i jednotliví velitelé vojenských útvarů neuposlechli tohoto rozkazu a postavili se svojí jednotkou na odpor. V dalším hlášení rozhlasu bylo prohlášení v českém a německém jazyce, že dnem 15.března 1939 mění se název státu na dvojjazyčný a to na: „Protektorát Čechy a Morava“. Počátkem dubna obdržel jsem dopis od rodičů, že se mam vratit domů, že jsem dostal obsilku k?vojenskym odvodům tak, jako všichni muži ročníků 1910 až 1920. Odjel jsem domů do Staré Břeclavi a druhý den jsem se dotazoval kamarádů, zda je tomu opravdu tak a zda oni pojedou k těmto odvodům do Mikulova. Všichni souhlasně přisvědčili, že se jedná jen o zdravotní prohlídky a evidenci pro pracovní zařazení. Ve stanovený den jsem se všichni dostavili k těmto odvodům do Mikulova, kde na městské radnici probíhaly lékařské prohlídky prováděné Německými vojenskými lékaři v uniformách Wehrmachtu. Prohlídky probíhaly rychle podle ročníků a jmenným seznamem, který měli Němci z Břeclavi od odvodní vojenské komise Čs.armády. Procedura prohlídky byla obdobná, jako při odvodech do Čs.armády, jen navíc bylo zjišťování zrakového rozlišování barev a znalosti německého jazyka. Pokud si pamatuji, nikdo nepřiznal, že německy rozumí a tak měl tlumočník dosti práce s překládáním otázek a odpovědí. Konečný verdikt odvodní komise zněl jednoznačně pro všechny „Tauglich“ ! Při návratu vlakem do Břeclavi, došla řeč na otázky vojenské služby v německé armádě - co kdybychom museli narukovat do Německé armády, jako většina mužů německé národnosti v Břeclavi a okolí ?! Zde již končila jakákoliv legrace. Opční právo jsem promeškal již v Halenkovicích, takže jako občan Sudet, byl bych nucen nastoupit vojenskou službu v Německé armádě a to mně se nechtělo, poněvadž jsem měl odpor vůči vojákům, byl jsem antimilitaristického smýšlení, nikdy jsem nechtěl být vojákem. Měl jsem své řemeslo, které jsem dokonale uměl a měl jsem přání zařídit si vlastní dílnu a později i menší provoz s několika pracovníky - to byl můj životní cíl. V rozhovoru na tento problém služby v Německé armádě měl hlavní slovo bývalý rotmistr dělostřelectva Martin Barančic, František Kobzík, Žanek Michl a další demobilizovaní vojáci Čs.armády. Hovořilo se o odchodu do USA, ale hlavně mimo Evropu, kde vzrůstal totální režim jak fašistický, nacistický tak i komunistický, což neslibovalo pro Evropské národy nižádné dobré vyhlídky na pokojný život v míru a blahobytu. V tomto rozpoložení jsme přijeli do Břeclavi a ještě dlouho do noci jsme diskutovali na toto téma a aniž bychom se domluvili o pokračování rozhovoru, scházeli jsme se téměř každý den, abychom si objasnili tuto ožehavou otázku a klábosili na přijatelném řešení pro budoucnost. Jednoho dne k večeru přišel za mnou Martin Barančic s dotazem, zda bych s nimi nejel v sobotu do Hodonína, kde má schůzku s důstojníkem Čs.armády, kterého zná již z dřívějška. Souhlasil jsem a v sobotu jsem společné přijeli do Hodonína vlakem ze stanice Hrušky, poněvadž z Břeclavi to zatím nebylo možné. V Hodoníně, v nádražní restauraci sešel se Martin Barančic s mužem vyšší postavy, asi 40ti letým, se kterým se krátce pozdravil, vyměnili si několik slov a onen muž opustil restauraci. Po nějaké době, vyzval mě Martin, abychom vyšli do města. Šli jsme hlavní třídou a před jedním obchodem jsme potkali již jmenovaného neznámého muže. Zastavili jsme se a Martin mě představil jménem „Jožka“ a pak začal rozhovor mezi Martinem a mužem. Poodstoupil jsem opodál, aby si mohli vyřídit své věci a teprve na pokyn Martina, přistoupil jsem k nim a onen muž se mne zeptal: „Byl jste vojákem?“, odpověděl jsem ano, ač jsem byl jen brancem, odvedeným do armády v roce 1938 s určením k 11.hraničářskému praporu se sídlem v Parkáni na Slovensku. Na mou odpověď jen mlčky přikývnul a pak se mně zeptal, zda chci zůstat doma, nebo zda bych chtěl odejít do zahraničí. Odpověděl jsem, že hodlám odejít do USA, kde mám příbuzné, anebo do některého zámořského státu, mimo Evropu. Na to mně řekl, že za stávající situace je jediná možná cesta přes POLSKO, kam již odešlo mnoho našich vojáků i nevojáků z Protektorátu. Tímto rozhovor ukončil a rozloučil se s námi. Poodešel několik kroků, zastavil se a zavolal Martina k sobě, krátce s ním hovořil a pak mu dal nějaký lístek, který Martin schoval do kapsy a odešel. Večer po návratu do Staré Břeclavi, sešli jsme se s kamarády a Martin vyprávěl o setkání v Hodoníně a sdělil, co se od onoho muže dověděl. Řekl, že v Polsku se tvoří Čs.vojenská jednotka a to ve Varšavě a v Katovicích a že nyní je to jediná možná cesta z Protektorátu do zahraničí. Takto jsme se scházeli vždy k večeru a projednávali možnosti odchodu do Polska, dále způsob odchodu z Břeclavi, utajení a rovněž kdo a kdy měl odejít a to tak, aby nebyl postih pro rodiče a příbuzné. Počátkem května přišel za mnou Martin - asi 8.května, abych večer přišel na schůzku s kamarády, kteří hodlají rovněž odejít do Polska. Na schůzku přišli: „Martin Barančic, Jan Michl (Žanek), František Kobzík, Jakub Tuček, Martin Krevňák, Jan Nosek, Vladimír Kováč, Josef Barančic, Jan Holobrádek. Bylo rozhodnuto, že odejdeme po skupinách do Polska tak, aby nebyli ohroženi rodiče a ostatní kamarádi, to tak, že odcházíme do Protektorátu na práci. Tak to měli vysvětlit rodiče v případě, že budou vyšetřováni s naším zmizením. Dne 16.května v nočních hodinách jsme se sešli a jednotlivě jsme překročili Sudetsko-Protektorátní hranice a přes pole jsme šli k nejbližší vesnici „Hrušky“ - železniční stanici, kde jsme se opět sešli. Naši skupinu tvořili: „Martin Barančic, Jan Michl (Žanek), Jakub Tuček (Kuba) a já (Josef Černota). Ranním vlakem jsme jeli do Hodonína a z Hodonína do Uherského Hradiště, kde jsme se setkali s Františkem Ivanem, kterého jsme chtěli vzít sebou do Polska. Ivan byl rovněž Břeclavák, který musel opustit město při příchodu Německého vojska a byl nyní zaměstnán v Uh.Hradišti na veslařském klubu Uh.Hradiště. Frantík však odmítl odejít s námi do Polska z rodinných důvodů a tak jsme se rozloučili a pokračovali vlakem do Ostravy, kde se měl Martin Barančic sejít s nějakým mužem podle pokynů, které obdržel od onoho neznámého muže z Hodonína, byl to důstojník Čs.armády, podle vyjádření Martina. Večer vyhledal Martin tohoto muže, který byl zaměstnanec ČSD a měl právě tohoto dne službu na nádraží. Martin se krátce s mužem pozdravil a pak onen železničář odvedl Martina do služební kanceláře, kde měli rozhovor s dalším železničářem a po návratu k nám, nám Martin sdělil, že do Polska pojedeme vlakem a to ranním rychlíkem z Ostravy do Polského Bohumína. O další naše cestování se však již musíme postarat sami v Polsku, a nejbližší středisko uprchlíků je v Katovicích, odkud vysílá rádio Katovice do Protektorátu v české řeči denně nejnovější zprávy a informace o situaci ve světě. Druhý den, časně ráno jsme čekali na pokyn, až bude odbyta celní prohlídka a pak na pokyn jednoho celníka, nastoupili jsme spěšně jednotlivě do rychlíku tak, jak Martin obdržel od železničáře již předešlého dne. Přesunuli jsme se do služebního vagónu vlakvedoucího, který nás umístil ve služebním ve služebním záchodku a krátce na to jsme již cítili, že se rychlík rozejel a po několika minutách přišel za námi vlakvedoucí a řekl, že jsme již na území Polska a můžeme se již volně pohybovat. Přijeli jsme do Polského Bohumína na nádraží. V prostoru nástupiště bylo plno polských vojáků, celníků i civilistů, čekajících na příjezd tohoto rychlíku. Rozloučili jsme se s vlakvedoucím, poděkovali za pomoc a vystoupili z vlaku a vzápětí jsme byli zadrženi Polskými celníky a vojáky, kteří žádali pasy, ovšem, že jsme žádné neměli, jen osobní doklady a tak po krátkém jednání, bylo nám nařízeno nastoupit zpět do vlaku, který měl v zápětí odjíždět zpět do Ostravy, vlastně zpět do Protektorátu a to jsme nechtěli, protože bychom byli vydáni jistě Němcům, jako uprchlíci z Protektorátu. Vlakvedoucí šel s Martinem k lokomotivě za strojvedoucím a Martin a vlakvedoucí dojednali se strojvedoucím, aby nám za Bohumínem zpomalil, že z vlaku vyskáčeme, poněvadž se vrátit do Protektorátu nechceme, ani nesmíme. Strojvedoucí to přislíbil a také splnil. Několik kilometrů za Bohumínem počal vlak zpomalovat rychlost a na pokyn Martina jsme vyskákali z vlaku na svah násypu u nějakého rybníka. Vše prošlo bez zranění a tak jsme chvilku počkali, až vlak zmizí a pak jsme se vydali podél tratě zpět do Polska. Asi po půl hodině chůze, narazili jsme na Polského policistu, který po nás žádal doklady, nebo pas. Když zjistil, že mluvíme česky, řekl jen s úsměvem: tak mluvte klidně česky, já vím odkud jdete a kam. Pak nám vysvětlil problém v Polsku a poradil nám, abychom šli s ním do blízké vesnice, odkud jezdí stále autobus do Katovic. Vysvětlil nám i jeho osud, byl policistou v Ostravě a po obsazení Slezského území Poláky, byl přeložen jako Slezák do Bohumína, který připadl Polsku a tak jako policista, zůstal ve službě v pohraničním pásmu, poněvadž mluví česky, německy a polsky. Poslechli jsme jeho rady a on opravdu se zachoval víc než čestně vůči nám. Dovedl nás do blízké vesnice, vyčkal příjezdu autobusu, koupil nám jízdenky do Katovic a srdečně se s námi rozloučil s přáním mnoha zdaru a štěstí.

3.POLSKO:

Prvé přijetí na Polském území nebylo pro nás právě příjemné. Byli jsme rozčarováni postupem úředních orgánů a celních příslušníků v Bohumíně, jakož i přítomných vojáků. Naše informace o Polsku byly odlišné a způsob jednání neodpovídal informacím z domova. Všechno však napravil polský policista a lidé ve vesnici, kteří byli velmi srdeční, právě tak, jako naši lidé doma na Jižní Moravě. Ve vesnicic za pomoci polského policisty, nakoupili jsme si něco proviantu a pojedli v místním restaurantu i s policistou, který na oplátku nám koupil jízdenky na autobus, jak jsem již uvedl v předchozím výkladu a po příjezdu autobusu odjeli jsme do Katovic. Řidič autobusu nás vysadil na hlavním náměstí v Katovicích a poradil nám, jak se dostaneme do sběrného uprchlického tábora z Protektorátu. Po krátkém hledání nalezli jsme sběrný tábor uprchlíků, avšak byli jsme velmi překvapeni počtem přítomných lidí. Tábor byl naplněn, vlastně přeplněn uprchlíky židovské národnosti z Protektorátu, Rakouska i Německa. Celé rodiny - muži, ženy i s dětmi čekali na odjezd do USA, Francie, Anglie, nebo do kteréhokoliv zámořského státu, který je přijme. V táboře jsme si vyměnili české peníze za polské zloté, nakoupili menší množství zásob potravin a po pohovoru s vedením tábora, byli jsme informováni o situaci českých uprchlíků v Polsku. Dověděli jsme se, že jediné středisko pro české vojenské uprchlíky je v Krakově, kde dosud pracuje čs.konzulát, kde jsou shromažďováni uprchlíci z Protektorátu a Slovenska. Cš.vyslanectví ve Varšavě je již obsazeno Německým personálem a lidmi, kteří s Němci spolupracují. Rozloučili jsme se a odešli na nádraží, kde jsme si bez potíží zakoupili jízdenky na vlak do Krakova a nočním vlakem jsme odjeli. Po příjezdu do Krakova, vlak zde končil, zůstali jsme ve vlaku na radu Polského průvodčího, který nás informoval kde máme hledat čs.konzulát a hlavně proto, abychom neměli v noci potíže s Polskou policií, kdyby nás náhodou v ulicích města zadržela. Vysvětlil nám, že vlak zde vyčkává do rána, kdy odjíždí zpět do Katovic a to až v 05,06 hodiny, takže mám možnost se i trochu prospat. Ráno, po odjezdu vlaku jsme se vydali do města vyhledat Čs.konzulát. Po kratším hledání a dotazu, nalezli jsme Čs.konzulát a byli jsme velmi mile překvapeni vlídným přijetím. Ač bylo ještě před pracovní dobou, uvedenou na tabuli konzulátu, byly dveře již otevřeny a tak jsme vstoupili do budovy, kde nás zastavil zřízenec s dotazem, co si přejeme, ačkoliv jistě věděl, že jsme nepřišli ve věci úředního jednání, již podle našeho vzevření  a ošacení. Vybídl nás, abychom se posadili, že pan konzul za okamžik přijde, načež odešel do vedlejší místnosti. Čekali jsme asi 5 až 10 minut, kdy z vedlejší místnosti vešli k nám 3.muži různého věku. Jeden starší, mírně prošedivělý, se k nám přiblížil na dva kroky a dotazoval se nás na naše přání. Martin Barančic krátce vysvětlil, že jsme uprchlíci z Protektorátu a že dle informací jak z domova, tak i ze sběrného tábora v Katovicích, je možnost legálního pobytu v Polsku jen za pomoci vojenského sběrného tábora českých uprchlíků zde v Krakově. Potom jsme se každý představil jménem a předložili své doklady o totožnosti. Po všeobecném prověření naší totožnosti, představil se onen starší pán - jako konzul „Znojemský“, dále představil npor.let.Jiřího Krále a čet.asp.Buršíka. Pak byla přivolána mladší žena, kterou představili jako pracovnici konzulátu - sekretářku konzula. Pak byl s námi sepsán zápis o důvodu opuštění Protektorátu a byli jsme zapsáni do seznamu uprchlíků a pamatuji si, že jsem byl zapsán do seznamu pod evidenčním číslem „360“, dne 18.května 1939. Po vysvětlení některých bezpečnostních nutností a dalších podrobností o pobytu v Krakově, odvedl nás čet.asp.Buršík na ubytovnu na Glowném rynku, číslo 28, v Turističném domě, kde nám byla vykázána jedna společná místnost s dvojitými lůžky (patrové). V ubytovně bylo již několik desítek mužů a pamatuji se dobře na por.Špota, por.Kričenského, por.Reimana, por.Vanička, Kubiše a několik dalších mužů, vojáků v uniformách Slovenské armády, kteří uprchli, aby nemuseli sloužit Hlinkovskému fašismu. V počátku června nestačila již kapacita ubytovny na Glowném rynku a proto v dohodě Čs.konzulátu s Polským vojenským velitelství, uvolnila Polská vojenská správa starý vojenský tábor v Bronovicích, kam jsme se přestěhovali. Ještě za pobytu v ubytovně v Turističném domě, přišel za námi npor.let.Jiří Král se dvěma Francouzskými důstojníky a byli nám předány formuláře přihlášek ke vstupu do Francouzské cizinecké legie na dobu 5.ti let a to podle platných Francouzských předpisů pro „Legioner Entranger“. Bylo nám vysvětleno, že je to účelné zajištění, pro případ delšího pobytu mimo vlastní zemi, protože se očekává, že fašistické Německo nezůstane jen při svém výboji jen spokojeno s dosaženým úspěchem v Rakousku a Československu, ale že jistě bude svůj výboj směřovat do dalších území, pravděpodobně na Balkán. Z tohoto důvodu jeví se potřeba soustředit uprchlé české vojáky do prostoru, kde by bylo možno jejich nasazení na frontu proti nacistickému nepříteli tam, kde jich bude nejvíce zapotřebí. Kolem této přihlášky do cizinecké legie vznikla rozsáhlá debata, hlavně v řadách bývalých důstojníků Čs.armády, to proto, že všichni Čechoslováci budou v Cizinecké legii zařazeni jako řadoví vojíni, proti čemuž měli bývalí důstojníci z povolání námitky a dožadovali se zařazení podle svých hodností v Čs.armádě. Jak dopadlo jednání k této problematice důstojníků, jsme se nedozvěděli, ale nakonec jsme až na ojedinělé vyjímky všichni přihlášky podepsali. Podle názoru většiny přítomných, byl to prozatím jediný způsob, jak shromáždit dostatečný počet vojáků bývalé čs.armády na jednom prostoru, který dává pravděpodobnost možného nasazení proti nacismu a fašismu na Evropské pevnině, za předpokladu, že nacistické armády zaútočí na kteroukoliv zemičku v Evropě. Stejně však byly obavy, aby Francouzské velení nezneužilo našeho pořízení v cizinecké legii a nenasadilo naše jednotky mimo Evropu, někde v Africe, nebo Asii, či jinde, proti vzbouřeným domorodcům, tak, jak tomu bylo a v součastnosti, kdy cizinecká legie potlačuje různá povstání ve Francouzských koloniích. Proti tomu jsme byli a byli jsme rozhodnuti, že v takovém případě zběhneme z cizinecké legie v tom, kterém prostoru a pokusíme se dostati do USA. Tyto debaty se přetřásaly neustále i v novém prostředí ve vojenském táboře v Bronovicích. Ve vojenském táboře v Bronovicích byl zaveden již vojenský řád a stravování podle Čs.voj.předpisů. Velitelem tábora byl škpt.Novák až do příchodu pplk.Ludvíka Svobody, kdy velení tábora převzal on. V červenci jsme měli již několikráte pohotovost k odsunu do Francie, ke kterému však došlo až v závěru července, kdy nám bylo nařízeno, abychom si připravili všechny zapůjčené věci k odevzdání. Při denním rozkaze tábora byl nám přečten jmenný seznam všech, kteří v následujícím dni odjedou do Francie, do Cizinecké legie, tak jak jsme podepsali přihlášky. Ráno před odjezdem jsme odevzdali všechny zapůjčené věci (jídelní misky, přikrývky a propriety), nastoupili jsme podle sestavených rot a čet a odpochodovali jsme na nádraží v Krakově za zpěvu vojenských pochodových písní. Na nádraží byl již připraven pro nás vlak, kterým jsme odjeli do Polského přístavu „Gdyně“ a po rotách jsme nastoupili na zámořský parník „Chrobrý“. Po nalodění a houkání lodní sirény vypluli jsme na širé moře západním směrem. Propluli jsme úžinou mezi Dánskem a Švédskem a vpluli do Severního moře, které nás nepřivítalo právě příjemně. Bylo dosti rozbouřené a několik hochů dostalo tak zvanou mořskou nemoc. Krátce po veplutí do Severního moře byl náš parník ohrožován a vyzván k zastavení vojenským Německým plavidlem (asi torpédoborec), jehož velitel požadoval zastavení plavby a prohlídku nákladu našeho parníku. Kapitán našeho parníku Chrobrého odmítl se podrobit příkazu Němce a nařídil zvýšenou rychlostí plout dále v udaném směru plavby, poněvadž jsme již byli v mezinárodních vodách, na co již neměli Němci nárok, provádět kontrolu jakéhokoliv plavidla, plujícího pod vlajkou Polska nebo Francie. Další plavba již probíhala bez potíží za mírnějšího vlnobití na krásném modrém moři. Po dvou dnech jsme přistáli ve francouzském přístavu v severozápadní Francii, v přístavu „Bologne sur Mer“ v blízkosti města Dunkerque. Tato prvá cesta po moři, byla pro nás suchozemce jakousi satisfakcí za ukradenou naší vlast, i za současné nejistoty z budoucího životního údělu, který nás čeká v cizinecké legii.

4.Cestou do cizinecké legie - Francie a Alžír = Afrika


Po vylodění, nastoupili jsme podle sestavených rot a čet, jak byly určeny již v Polsku a na povel Francouzského důstojníka, vypochodovali jsme z přístavu ulicemi městečka k železničnímu nádraží, kde jsme nastoupili do připravených nákladních vagonů vlaku, který nás odvezl do města „Lille“. Na povel francouzského důstojníka vystoupili jsme z vagonů a opět se seřadili do pochodového útvaru a pod velením francouzských důstojníků a poddůstojníků pochodovali jsme městem do vojenských kasáren, kde na nádvoří byla provedena presentace podle jmenných seznamů pořízených v Polsku - podle podepsaných přihlášek o vstupu do francouzské cizinecké legie. Po provedené presentaci byli jsme ubytováni v kasárnách podle čet a obdrželi jsme jídelní misky a příbory k prvnímu jídlu z francouzské vojenské kuchyně. Odpoledne nastal odliv našich důstojníků, kteří přijeli s námi z Polska a rovněž podepsali přihlášky do cizinecké legie, ale nyní byli od nás odděleni a odjeli z kasáren, kdežto záložní důstojníci zůstali nadále s námi, což vyvolalo mezi námi, vlastně mezi záložními důstojníky určité rozladění a nespokojenost. Druhý den probíhaly lékařské zdravotní prohlídky a sepisování osobních údajů. Po lékařských prohlídkách opět nastal odliv několika mužů z našich řad, totiž Ti, co nebylizdravotně způsobilí pro službu v cizinecké legii, byli odvedeni na nádraží a odesláni do sběrného tábora pro uprchlíky, někde u Paříže. Pro mne bylo zajímavé poslouchat názory starších kamarádů, kteří měli za sebou službu v čs.armádě a kteří porovnávali poměry v naší armádě a to, co nyní viděli a prožívali ve francouzské armádě. Nemohli pochopit takovou benevolenci důstojníků vůči poddůstojníkům a mužstvu a jen říkali na adresu Francouzské armády, že to není armáda, ale organizace opilců v uniformách. Vím, že v naší armádě doma byla přísná kázeň a podle vyprávění kamarádů, kteří si odsloužili ty dva roky služby, byla to služba plná šikanování mužstva, hlavně poddůstojníky presenční služby, ale také dosti délesloužícími poddůstojníky i důstojníky. Nemohl jsem porovnávat tyto jevy, ale ani mě se nelíbilo to familiérní chování jak mužstva, tak i poddůstojníků vůči důstojníkům i navzájem. Zdálo se mi to příliš uvolněné a neukázněné. Na hodnocení jsem však neměl znalosti a tak jsem se věnoval jen prohlídce těch starých kasáren. Po ukončení všech procedur, bylo nám ve večerním rozkaze, který nám tlumočil jeden náš příslušník ovládající Franštinu, že druhý den budeme odeslání vlakem do Marseille, kasáren cizinecké legie, kde již dostaneme uniformy, atd. Časně ráno, asi v 5,00 hodin byl budíček a po umytí a oholení, byl náš nástup na snídani, při kterém každý z nás obdržel balíček studené stravy na cestu. Pak byl povel k nástupu a byla provedena presentace podle rot a po přečtení krátkého rozkazu, vypochodovali jsme z kasáren v pochodovém proudu k nádraží, kde byl opět připraven nákladní vlak, který nás odvážel jižním směrem francouzským územím k městu Marseille. Ve večerních hodinách jsme zastavili v nádraží, kde již na nás čekali vojáci, poddůstojníci a důstojník v uniformách cizinecké legie. Vystoupili jsme z vagonů, seřadili se podle ustanovených čet a rot a na povel důstojníka cizinecké legie jsme vypochodovali z nádraží ulicemi rozsáhlého města k pro nás neznámému cíli našeho putování. Již za pochodu jsem vnímal že se blížíme více k moři, podle zápachu a vlhkosti mořského vzduchu. Nikomu nebylo příliš do řeči, jen jsme mlčky obhlíželi okolní budovy v ulicích, kterými jsme procházeli. Některé budovy byly vystaveny z kamene, jako paláce, ale jinde byly jen nízké domy s nabílenou vápennou fasádou. Téměř v každé ulici bylo vidět hostince se stolky před vlastní budovou, kde posedávali návštěvníci popíjející víno, nebo jiný mok k uhašení žízně. Téměř všude u těchto stolků bylo vidět sedět muže v námořnickém ošacení, s těmi typickými námořnickými čepičkami na hlavě. Dorazili jsme konečně k cíli naší cesty. Před námi se zvedala vysoká budova, jako hrad se vstupní branou. Byla to vojenská pevnost Francouzské cizinecké legie.

5.FORT SAINT JEAN : Vojáci cizinecké legie


Projdeš-li touto branou, nejsi již člověkem, ale jen číslem !

Na vstupní bráně byl vytesán v kameni nápis ve francouzském jazyce, který hlásal (V češtině přeloženo):

“Vojáci přicházíte sem zemřít a já vás povedu tam, kde se umírá“.


Prošli jsme touto branou a stali se číslem snad na věky, budou-li zachovány seznamy všech, kteří touto branou prošli, někde v archívech.


Náš pochodový proud byl povelem poddůstojníka cizinecké legie zastaven na nádvoří a dalším povelem převeden do nástupového tvaru v rotách. Pak předstoupil před naše sevřené řady důstojník v hodnosti kapitána s dalším vojákem v hodnosti poddůstojníka a důstojník přečetl presentační seznam přítomných a my se mu hlásili „Zde“. Ten poddůstojník byl tlumočník a překládal hlášení. Důstojník, pak přečetl denní rozkaz a onen poddůstojník nám to překládal do češtiny. Byli jsme rozděleni do družstev a ke každému družstvu byl přidělen voják, nebo poddůstojník cizinecké legie jako velitel družstva, který se měl o družstvo starat. Pak byl dán rozkaz „po družstvech odchod do jídelny“, kde již byla připravena teplá strava. Po nasycení, odvedl nás přidělený poddůstojník na ubikace, kde jsme měli připraveny postele s přikrývkami. Ubikace - byla to místnost v přízemí, dlouhá asi dvacet metrů a široká asi sedm metrů, se dvěma okny na protější straně vchodu. V místnosti bylo oboustanně po 8.mi postelích, takže se naše družstvo čítající 16.mužů pohodlně ubytovalo. Měli jsme ještě čas rychle se umýt a již trubač troubil večerku, takže jsme měli co dělat, abychom si ještě za rozsvíceného elektrického světla v místnosti ustlali postele ke spaní. Po odtroubení večerky světla zhasla avelitel družstva přišel nás zkontrolovat, zda jsme všichni na lůžku. Ráno byl budíček v 5,00 hodin. Do 5,30 hodin bylo umývání a holení, 5,30 až 6,00 hodin snídaně a 6,00 hodin nástup na nádvoří k dennímu zaměstnání, což se skládalo z další lékařské prohlídky, fasování plátěných uniforem cizinecké legie včetně obuvi a pak odprodej vlastního civilního ošacení překupníkům za několik franků, to byl předpis; nikdo nesměl mít své civilní svršky u sebe, každý je byl povinnen buď odeslat na vlastní náklad rodině, nebo prodat. Dále se nás ujali holiči, kteří nám ostříhali vlasy dohola. Odpoledne od 17,00 hodin po denním rozkaze byl již klid a každý se mohl věnovat sám sobě, nebo mohl se jít vykoupat pod pevnost v moři, což jsme rádi učinili. V dalším dnu jsme se učili francouzským povelům, nástupům podle rozkazu velitele roty a obdrželi každý své osobní číslo „Matrykyl“, podle kterého jsme byli evidováni a tímto číslem jsme se museli vždy hlásit veliteli. Pamatuji si své číslo a mám je uschováno i na památku doma, je to číslo : „84 986“. Ještě něco ke zdravotní prohlídce; zde v pevnosti prohlídka byla opravdu precizní, nejenže byla podrobná, srdce, plíce, zuby, končetiny, ale i důkladná prohlídka povrchu kůže každého z nás. Kdo měl jakékoliv porušení povrchu kůže „mateřské znamínko, tetování, nebo jizvy po operaci, nebo zranění“, vše se přesně zaznamenalo do evidenčního záznamu. Další zajímavostí bylo, že nikdo nebyl pivinnen uvádět své pravé příjmení, každý si mohl zvolit jakékoliv příjmení, pod kterým byl pak evidován. V našem družstvu jsme se dobře znali již z Polska a měli jsme mezi sebou i muže znalého francouštiny, Dr,Grafa. Jinak byl v našem družstvu Brňák František Navrátil, známý boxer, dále Ostravák Josef Bierský - hutník z oceláren, Slovák Ruda Urban a další kamarádi z Břeclavska, Jakub Tuček, Jan Michl a Josef Barančic. V rotě pak byli všichni kamarádi z Břeclavska, jako František Kobzík, Ludva Cupal,, Vladimír Kovač, Martin Barančic, atd. V následujícím dnu, po přečtení presentačního rozkazu, nastoupili jsme do pochodového tvaru a odpochodovali po přístavu, kde jsme nastoupili na parník, který nás odvezl středozemním mořem do Afriky. Po dvoudenní plavbě, přistáli jsme v přístavu „OBAN“ v Alžíru. Po vylodění odpochodovali jsme na nádraží, kde byl přistaven nákladní vlak, do kterého jsme nastoupili a odjeli z přístavního města neznámým směrem. Našimi průvodci byli již známí poddůstojníci cizinecké legie, kterří nám sdělili, že jedeme do městal „Sidi bel Abbes“, hlavního velitelství cizinecké legie v Alžiru, kde budeme po prověrkách rozděleni na jednotlivé posádky v Alžíru. Vlak nás unášel rozsáhlou písčitou krajinou, kde jen ojediněle bylo vidět několik zakrslých stromů, nebo nějakou palmu. Za celou dobu jízdy vlakem jsme nezahlédli žádnou větší osadu, nebo město, jen několik menších shluků domů s nádražím, ale tam jsme nestavěli a projížděli neustále k určenému cíli našeho budoucího působení. Druhý den časně ráno, bylo ještě šero, zastavil vlak v malém nádraží s honosným nápisem „Sidi bel Abbes“. Zmořeni vedrem, vystoupili jsme na nástupiště a na povel velitele naší jednotky seřadili jsme se do pochodového tvaru a odpochodovali z nádraží do ulic města. Město bylo na africké poměry dosti rozsáhlé i dosti výstavné. Uviděli jsme i nám známou prodejnu obuvi fy. „BAŤA“, což bylo pro nás překvapením, že i v Africe se nachází Československá firma výrobce obuvi, která je u nás doma skoro v každém městě zastoupena svou prodejnou levné a dobré obuvi. Konečně jsme vpochodovali zděnou branou do Kasarenského objektu cizinecké legie a byli jsme rádi, když velící důstojník dal povel „Zastavit stát-pohov!“. V nápisu na bráně bylo velkým písmem napsáno „CP 3“. Krátce na to přišel na nádvoří vyšší důstojník, podle označení na rukávě v hodnosti „Comandanta“(majora), který převzal hlášení od našeho velitele, který s námi přijel z Marseille a pak pronesl nějakou uvítací řeč, čemuž jsme nerozuměli, ač nám to tlumočil jeden poddůstojník a pak byla provedena věčně opakovaná presentace podle dodaných seznamů. Po presentaci byly nám vykázány ubikace v přilehlé budově k nádvoří, to tak, že naše rota byla ubytována v druhém a třetím podlaží. Pro nás - naši četu byly přiděleny dvě místnosti až v zadním traktu, téměř pod střechou. Tato budova byla i vzhledem letitá a po nastěhování jsme teprve poznali její stáří se všemi vadami. Místnost byla obdobně stavěna jako v Marseilli, podlouhlá i stejně široká, jen výška stropu byla značně vyšší, asi 4,5 metru, to proto, aby v místnosti bylo více vzduchu, při těch vedrech, které jistě v Africe dosahovaly teploty přes 35 °C. V místnostech byly rozestaveny postele stejně jako v budově na pevnosti „Fort Saint Jean“ v Marseilli a na každé posteli již leželi tři přikrývky, což nás poněkud udivovalo, ale brzy jsme se dověděli proč. V Africe jsou totiž noci chladnější o 20 °C oproti dennímu teplu a někdy i více a tak budeme rádi, že máme tři přikrývky. Tento den byl jakýmsi dnem klidu a odpočinku, jen v poledne a večer jsme byli voláni k nástupu na jídlo. Druhý den nastál již budíčkem ve 4,00 hodin a od 5,00 hodin začal tanec stejný, jako již několikráte předtím. Nástup podle rot a znovu lékařské procedury, nácviky nástupových tvarů, pochody za město se zpěvem a podle zdravotních prohlídek sestavování čet a rot pro jednotlivé posádky. Naše rota zůstala téměř beze změny, až na několik jednotlivců, kteří byli přiděleni k druhé rotě pro slabší fysickou kondici. Asi pátý den naší přítomnosti v kasárnách CP 3, byl proveden nácvik k přehlídce a hlášení se velícímu generálu cizinecké legie v Alžíru. Odpoledne jsme měli nástup k uvítání Comandanta (majora) českého původu, který sloužil již v cizinecké legii a chtěl s námi hovořit o potřebách a případných stížnostech, atd. Nastoupili jsme v sevřených řadách, ale Comandant(major) dal povel pohov a volno, abychom si mohli společně pohovořit - představil se jako major Wágner a pak se vyptával na naše přání přání nebo stížnosti. Vysvětlil nám poměry v cizinecké legii a ubezpečil nás, že se zasadí ve prospěch nás, abychom necítili ten tvrdý režim příliš, nad únosnou míru. Připomněl nám, že jako Čechoslováci máme být příkladem ostatním příslušníkům různé národnosti, že musíme pochopit, že zde jsou lidé se špatnou minulostí, zločinci všeho druhu, kteří se zde ukrývají před mezinárodní policií, kterou jsou hledáni. Pak nám připomněl, že přístí den bude provedena přehlídka a po přehlídce, kterou provede posádkový velitel v Alžíru - generál X.Y., budeme odesláni do trvalých posádek podle určení a způsobilosti. Krátce se rozloučil s přáním pevného zdraví a ještě řekl: „Věřte, že v brzku vznikne válka a pak budete prvními vojáky znovu se tvořící Čs.armády ve Francii“.


Druhý den, jako obvykle byl budíček a další činnost až do 8,00 hodiny, kdy jsme museli nastoupit do srazu podle rot a velitel kasáren osobně si nás prohlížel, zda jsme řádně ustrojeni, oholeni, vyčištěny boty a zda jsme nezapomněli se řádně hlásit podle předepsaného nácviku. V pochodovém proudu pak si vykračoval v čele naší jednotky a odvedl nás do rozsáhlého parku k budově kasáren CP 1, kde bylo sídlo velitelství a štábu, Hlavního velitele cizinecké legie v Alžíru. Na povel velitelů rot jsme se seřadili do řad s rozestupem paží mezi jednotlivci a řady s rozestupem dvou kroků a přesně vyřízené řady, očekávali jsme příchod velícího generála s doprovodem. Úderem 9,00 hodiny vyšel generál s doprovodem z budovy velitelství za zvuku trubačů přišel přes střed našich řad a vojensky pozdravil naše řady, pak za doprovodu sveho štabu, v?němž byl i major Wagner, prochazel podel našich řad a u každeho vojaka se zastavil a každy naš vojak se mu hlasil přijmenim a matrykylem a dovětkem mon general. Generál si každého našeho vojáka se zájmem prohlížel, jeho postoj, vzevření i srozumitelnost hlášení, bylo na něm vidět, že je i překvapen a potěšen naší jednotkou. Po ceremoniálu, odpochodovali jsme zpět do kasáren CP 3, kde byl pro nás přichystán sváteční oběd na rozloučenou. Odpoledne jsme měli volno a měli jsme se připravit na odjezd v časných ranních hodinách. Druhý den byl budíček již ve 4,00 hodin a při snídani jsme obdrželi každý studenou stravu a do polní láhve 1 litr červeného vína na cestu. Na zadním nádvoří stála již připravena nákladní auta s plachtami, která postupně najížděla na hlavní nádvoří, kde jsme postupně nastupovali do těchto aut podle jmenných seznamů. Vše probíhalo velmi rychle a ještě před 5,00 hodinou jsme vyjeli z kasáren CP 3 na cestu do nových posádek. Co nutno ještě říct k ubytovně naší čety v budově CP3, že budova byla zamořena štěnicemi tak dokonale, že v noci se nedalo ani spát. Nyní jsme byli rádi při odjezdu, že máme tyto kasárna za sebou a tak jsme vlastně jeli do neznáma povětšinou spící, většinou všichni jsme spali, ani jsme nepociťovali to pekelné vedro v uzavřených, nedostatečně větraných nákladních autech. K večeru jsme již byli prospaní a tak jsme pozorovali krajinu, vlastně jen velké plochy písku, kam oči dohlédly. Pojednou se před námi objevila malá skupinka stromoví za nimiž probleskovalo šedivé zdivo velké ohrady nějakými budovami uvnitř a vlevo těch několika stromů zvedal se do výše minaret s přilehlou budovou. Když jsme přijeli blíže, rozeznávali jsme již i detaily a náš průvodce, voják cizinecké legie, nám vysvětlil, že to je vojenská pevnost cizinecké legie, která je pojmenována podle místní oasy „El Aricha“. Projeli jsme branou a na nádvoří jsme vyskákali z aut velmi rádi, že máme to cestování již za sebou. Zatímco jsme se rozhlíželi po prostoru pevnosti, auta odjela do zadní části pevnosti, takže se prostor uvolnil a velitel, který s námi cestoval dal povel k nástupu podle rot. V zápětí přišel na nádvoří velitel pevnosti v hodnosti kapitána s doprovodem a náš dosavadní velitel mu podal hlášení o počtu přítomných a předal mu jmenný seznam našich rot. Velitel pevnosti pak měl krátký proslov k nám a pak se ujal dalšího řízení mladý poručík, který přečetl jmenný seznam i s matrykylem a nařídil, aby jmenovaní učinili tři kroky vpřed. K nim pak přiřadil velitele čety. K naší četě byl přidělen Korporal (desátník) Bedriš a takto se postupovalo u dalších čet. Tři čety tvořily rotu, do niž jako velitel byl velen Adjunktan šef, jméno již nevím. Naše rota měla štěstí jak na velitele roty, tak i na velitele čet a v neposledním místě rovněž ubytování. Velitel roty byl statný muž, střední postavy, národnosti Srbské(Jugoslávec) a velitel čety korporal Bedriš, byl vysoké postavy, sportovního typu středního - neurčitého věku, národnosti české, rodák od Chrudimi. Stejný postup byl učiněn i u druhé roty. Po ukončení třídění a označení rot, byl dán povel k odchodu na ubikace pod velením velitelů čet. Naše prvá četa byla ubytována v nízké podlouhlé budově vlevo za budovou velitelství pevnosti a ošetřovnou. Druhá četa měla stejný barák jako naše, vpravo od nás. Druhá rota byla ubytována na druhé straně pevnosti a to prvá a druhá četa rovněž v barácích, jen třetí četa byla ubytována ve stanech zvaných „Marabu“. Korporal Bedriš odvedl nás do baráku a podle seznamu jsme se stavěli k našim na zemi ležícím srolovaným rohožím, na kterých byly složeny tři přikrývky a prostěradla. Na zdi nad každou rohoží byla připevněna dvojitá polička s propriety a na čelní straně byla připevněna malá jmenovka, na kterou jsme si museli napsat jméno, příjmení a matrykyl. Měl jsem své místo po levé straně od vchodu do baráku. Vedle mne vpravo měl svou rohož Josef Bierský a na protější straně František Navrátil a Ruda Urban. K naší četě byli přiřazeni dva Španělští republikánští bojovníci, kteří uprchli ze Špaňelska po porážce Republiky a vítězství generála Franka a jeden Ital, který již sloužil delší dobu v cizinecké legii, ale byl potrestán vězením v trestnici Collonbešar a po odpykání si trestu, byl přidělen k pevnosti a naší četě. Druhá rota byla více smíšená s příslušníky ze Španělska, ale měli i horší velitele čet a roty, kteří byli původu německého a jeden Holanďan. U druhé roty se sešli kamarádi z Břeclavska, jako František Kobzík, Ludvík Cupal, Jakub Tuček, Jan Michl, Vladimír Kovač, dále tam byl Dr.Graf, Jan Kubiš, Josef Gabčík, Kruml, Spáčil a další hoši, kteří spolu přijeli z Polska parníkem Chrobrý. Další naši kamarádi jako Martin Barančic, Josef Barančic a další byli někde na jiné pevnosti, podle korporála Bedriše někde v Bosue. Nastal tvrdý režim, hlavně v prvé dny přítomnosti. Ranní rozcvičky byly neúměrně náročné na fyziku každého z nás. Pak se procvičovali nástupové tvary v četě a v rotě, dále výcvik se zbraní a namáhavé pochody v rozžhaveném písku okolní pouště. Učili jsme se francouštině, hlavně povely, hlášení a základní názvy věcí atd., postupně jsme si zvykali na tyto podmínky. Velitel roty byl s námi velmi spokojený, domnívám se až hrdý na to, že je velitelem naší roty, poněvadž při pořadovém výcviku se zbraní a při večerních rozkazech velitele pevnosti vždy se postavil do čela roty a při povelu „k poctě zbraň“ vypnul se až k nevíře před velitelem pevnosti. V počátcích měly vždy při těchto povelech takový dozvuk, jako „Cak“ - „Klap“, to při připažení a úderu paže na bodák, stejně tak při povelu „Na rámě zbraň“, „K noze zbraň“ atd. Velitel čety říkal o něm, že je to jeden z nejslušnějších velitelů, pod kterými kdy sloužil a byl již 18.let v cizinecké legii. Náš výcvik probíhal velmi intensivně a již v půli měsíce srpna jsme prováděli výcvik bojový. Při jednom přískoku mne píchl do levé dlaně škorpion, korporál Bedriš mne ihned odeslal na ošetřovnu, kde mně dali injekci a byl jsem uznán chorým, i přes to, že jsem byl v brzku ošetřen ruka mi zmodrala a otekla. Další den jsem opět dostal novou injekci a mohl jsem se volně pohybovat po pevnosti a mohl jsem zajít i za bránu do blízké oasy, kam jsme chodili denně prát cvičné uniformy. Tam jsem se seznámil s místním obyvatelem minaretu - Arabem - šejkem, který bydlel v domku vedle mešity. Vyptával se mě co se mi stalo na ruce a když jsem mu řekl o škorpionu ptal se mě zda to byl černý nebo světlý. Když jsem mu řekl, že světlý, tak mi jen řekl, že jsem měl štěstí. Některý ze starých legionářů mne asi viděl jak se bavím s arabem, což jsme měli zakázáno, a hlásil to veliteli. Druhý den jsem byl volán k raportu a vyfasoval jsem dva dny vězení. Ty dva dny, to nebylo vězení, ale týrání. Ráno budíček ve 4,00 hodin a bez jídla poklusem běhat po nádvoří a sbírat rozházené kameny a poklusem je odnášet do přikázaného místa a druhá skupina takto uvězněných zase tyto kameny brala a rozhazovala po prostoru nádvoří a tak to šlo do oběda. Kdo měl větší trest, tak po obědě byl postaven u ošetřovny ke zdi a to bez kepi - čepice na sluníčko a jen málokdo vydržel tam stát předepsanou dobu jednu, nebo dvě hodiny. Můj velitel roty byl u velitele pevnosti a prosadil, že mně byl trest vězení prominut z neznalosti. Mezitím se mně ruka uzdravila a pokračoval jsem ve výcviku. Během výcviku jsme dostali postupně tři injekce a prvé dvě do prsních svalů a jednu do svalu nad lopatku zad. Po těchto injekcích jsme dostali teploty a den volna, ale někteří hoši měli větší potíže a museli být hospitalizováni na ošetřovně. U naší čety to byl jen jeden případ u Španěláka, jinak jsme to přečkali celkem dobře. Denní režim v pevnosti byl přesný:

Budíček = 4,00 hodin,

4,00 - 4,30 mytí, snídaně, úklid světnice

4,35 - 5,15 nástup a ranní rozcvička

5,30 - 11,00 výcvik podle programu

11,15 - 11,45 oběd

12,00 - 14,00 siesta - odpočinek, povinné psaní

14,15 - 16,30 cvičení se zbraní, rozborka a sborka, čištění zbraní

16,45 - 17,00 rozkaz velitele pevnosti

17,15 - 17,45 večeře

17,45 - 21,00 volno - praní prádla a uniforem

21,00 ----- večerka.

Takto běžely dny za stálého shonu a na besedování nebylo příliš mnoho času, dne 1.září 1939 se v pevnosti najednou všechno ztišilo, i velitel roty byl nějak pozměněn. Večer před večerkou přišel na světnici korporal Bedriš a řekl: „Tak hoši již to začíná, Německé vojsko napadlo Polsko“, tak můžeme čekat, že i my půjdeme do války s Německem. Dne 3.září 1939 bylo v pevnostním rozkaze přečteno, že Francie vypověděla Německu válku. V dalším dnu bylo v pevnostním rozkaze přečteno, že Čechoslováci, kteří přišli do cizinecké legie po 15.březnu 1939, mohou se hlásit do vznikající Československé armády ve Francii. Druhý den byl proveden soupis podle stávajícího seznamu a dne 14.září 1939 jsme vyfasovali novou zimní výstroj, včetně nové obuvi a večer pro nás přijeli nákladní auta, která nás odvezla v noci do města „Sidi bel Abbes“, kde již byli shromážděni všichni naši kamarádi z ostatních posádek. Dne 20.září odjeli jsem vlakem do přístavního města OBANu a 23.září pak parníkem do města Marseille a odtud do malého přímořského městečka na jihu Francie - AGDE

6.AGDE: Francie


Africká anabáze skončila - alespoň v tuto chvíli pro nás, kteří jsme ji před třemi dny opustili s pocitem uvolnění, že jsme se zbavili nenáviděného označení „Legioner Entranger“ a stali se opět rovnoprávnými lidmi nezatíženi fanatismem nacistů, fašistů, komunistů, ani náboženskými, nebo politicko-stranickými přísudky, ale lidmi s čestným výhledem do budoucna ve jménu lidstva, bez emocí, nenávisti a zloby, avšak s úkolem pomoci vyvrátit všechny totalitní zrůdné systémy, které brání člověku svobodně žít, pracovat a vyjadřovat své názory a úsudky. Představy o svobodě a demokracii na této malé planetě byly pro nás hnacím zdrojem , kdy každý člověk bude stejně hodnocen, bez předsudků podle znalostí a dovednosti, bez kádrování z politického hlediska, nebo podle příslušnosti té, či oné národnosti.


Vrátili jsme se do Evropy na půdu Francie, kde žijí lidé podobné mentality, jako u nás na Moravě, v Čechách i na Slovensku, a jistě v mnoha částech této zeměkoule, avšak dopustili, že jejich vládnoucí třída spolu s dalšími vládami světa, vytváření totalitních, nedemokratických struktur s militaristickým zaměřením na ovládnutí všech kontinentů i moří. Bylo dosti sil i prostředků včasně zabránit vznikajícímu ohníčku a nepřipustit, aby se rozhořel v těžce uhasitelný plamen na celé zeměkouli. Podle Bible „Bůh tvořil, ale čert bořil“ Jinak bylo řečeno: „Jděte a množte se!“ Čertův dovětek je: „Rvěte se a zabíjejte se!“


Dne 26.září 1939 vpochodovali naše šiky za zpěvu do objektu starého barákového tábora, obehnaného poničeným oplocením z drátěného pletiva, které bylo zavěšeno na polovyvrácených kůlech, hrozící k spadnutí v malém městečku Agde.


Pohled na špatně udržované dřevěné baráky, nebyl právě povzbuzující. Seřadili jsme se podle dosud platných rot nádvoří poblíž větší zděné budovy, kde již stáli naši důstojníci ve francouzských uniformách s hodnostním označením „seržantů“, vedle nich několik důstojníků v uniformách s hodnostním označením Čs.armády a několik mužů v civilním ošacení. Pak přišel na nádvoří důstojník v čs.uniformě s hodnostní plukovníka s doprovodem, který k nám pronesl uvítací projev (plk.Janouch). Po slavnostním projevu byl nám přečten táborový rozkaz a podle jmenného seznamu ustanoveny roty 1.pěšího praporu Čs.vojska ve Francii. Prakticky byly roty ponechány v tom složení v jakém jsme přijeli z cizinecké legie, jen doplněni několika muži, kteří již byli v Agde před naším příchodem a pak důstojníky, veliteli čet a rot. Naše rota byla ustanovena jako rota 4.tá a byl nám přidělen poslední barák a to po pravé straně od zděné budovy. Barák byl vcelku ještě dosti zachovalý, prostorný, dlouhý asi 45-50 metrů, uvnitř byly po obou stranách dřevěné pryčny pro cca 100 mužů. V zadní části budovy - baráku byly na obou stranách malé oddělené místnůstky a tak jsem jednu ihned obsadil. Naše rota se nastěhovala tak, jak jsme byli společně i v cizinecké legii na pevnosti El Aricha, takže jsme se navzájem velmi dobře znali. Velitelem naší roty byl určen por.Křičenký. U naší roty jsme se sešli všichni kamarádi z rodného kraje. Byl k nám přidělen František Kobzík, Ludvík Cupal, Jakub Tuček, Jan Michl, dále Jan Kubiš a Josef Gabčík. Odpoledne jsme vyfasovali přikrývky, nejnutnější propriety a byla vydávána teplá strava, kterou připravili naši kuchaři, kteří nebyli v cizinecké legii, ale soustředěni někde u Paříže. Druhý den jsme měli volno na úpravu baráku, cpaní slamníků a prohlídku tábora. Den co den přicházeli noví uprchlíci z Protektorátu různými cestami, jako přes Maďarsko, Jugoslávii, Turecko i přes Sýrii a vyprávěli o svých dojmech a zkušenostech, o nechvalně známém „Tolonshausu“ v Maďarsku, milé přijetí v Jugoslávii, obětavost českých lidí na jednotlivých ilegálně fungujících sběrných centrech pro uprchlíky z Protektorátu a to nejen pro české a slovenské uprchlíky, ale i pro lidi z Polska, Rakouska Německa i z Maďarska, prostě pro všechny, kteří utíkali z nacistického tábora. Vzpomínali se naši kamarádi, kteří po přepadení Polska Německým vojskem zůstali na Polském území, kteří pak museli se probíjet severním směrem k Sovětskému svazu a jen malé skupině se podařilo dostat se do Rumunska a přes Rumunsko do Turecka a přes Sýrii pak do Francie. Mnozí příchozí byli trpce zklamáni po příchodu do barákového tábora v Agde. Nevyhovující ubytování o hygieně nemluvě, strava chudá, výstroj  - různorodá a stará, výzbroj - žádná.


Tak se počala tvořit zahraniční Čs.armáda ve Francii z různorodých skupin Československých uprchlíků, kteří odešli do zahraničí bojovat proti uchvatiteli jejich rodné zemi, zanechavší v porobené vlasti své drahé, rodiče, sourozence, příbuzné a přátele pod knutou zfanatizovaných německých nacistů. Noví příchozí z Protektorátu přinášeli chmurné zvěsti o zatýkání českých vlastenců, hlavně z řad bývalých příslušníků vojenských a politických orgánů státní správy, dále intelektuály a umělce a to většinou na udání místních občanů Německé národnosti, jak v pohraničí, tak i ve vnitrozemí a to i českými udavači, chtějíce získat nějaké výhody a prospěch v daném prostředí své působnosti nebo i v úřadech. Nechápali jsme, že za tak krátkou dobu jednoho roku došlo k takovým změnám v jednání lidí - mužů, kteří v době mobilizace stáli na hranicích se zbraní v ruce odhodláni bránit svrchovanost a celistvost republiky Československé a nyní se poníženě plazí před nacistickou botou, jen proto, že chtějí pro sebe výhodnější uplatnění, hlavně vyšší příjmy k obohacení i na úkor zrady a udavačství. Věděli jsme však, že většina národa ve všech odvětvích činnosti zůstala věrná odkazu prezidenta T.G. Masaryka i druhého prezidenta Dr.Eduarda Beneše a že slib „Věrni zůstaneme“ budou dodržovat a věřit, že „Pravda zvítězí“.


Dny za dnem přinášely nové zprávy o situaci doma v Protektorátě i prvé zprávy o popravách prvních obětí nacistického teroru, o zatýkání studentů Karlovy University, profesoů a uzavření vysokých škol v Čechách a na Moravě. Zprávy o zřízení koncentračních táborů, mučírnách v Pečkárně a Kounicových kolejích v Brně.


Zatím, co u nás doma zuřil nacistický teror, zde ve Francii se nic nedělo, na frontě byl nepochopitelný klid a my v tom starém barákovém táboře zoufale požadovali zbraně a nasazení na frontu proti nacistickým jednotkám. Ano, dostali jsme zbraně, staré pušky pamatující první světovou válku. Výstroj byla tak různobarevná, že jedna rota měla uniformy šedé-staré, obnošené a druhá rota pro změnu tmavě modré, jako pošťácké, stejně tak staré jako ty šedé. Obuv, to byla směs různých modelů civilních neprodejných ležáků z nějakého zapomenutého skladu. Jinak se musely nosit dřeváky mimo zaměstnání, aby obuv vydržela, až pojedeme na frontu. Koncem listopadu byla provedena mobilizace Československých občanů žijících ve Francii a jejich příchodem byl barákový tábor přeplněn natolik, že došlo k reorganizaci a byly postaveny dva pěší pluky a to: „První pěší pluk se přemístil do města Beziers, kde bylo i velitelství divize. Druhý pěší pluk zůstal v Agde. Byl vytvořen dělostřelecký oddíl, spojovací a motorizovaná jednotka, Třetí pěší pluk a Náhradní těleso. Přišli další dobrovolníci a to španělští interbrigadisté, kteří byli internováni v táboře někde pod Pyrenejemi a jako českoslovenští občané se hlásili do Čs.jednotek.


Druhý pěší pluk měl tři pěší prapory o čtyřech rotách. Po reorganizaci prvního pluku byla naše 4.rota rozdělena mezi prvním a druhým plukem. Byl jsem přidělen k 2.pěšímu pluku, 1.prapor, 4.rota kulometná spolu s Josefem Bierským a Františkem Navrátilem. U druhého praporu, 8.roty byl František Kobzík a Ludva Cupal a u třetího praporu 12.roty Jakub Tuček, Martin Barančic a Jan Michl byli přiděleni k dělostřelcům a Vladimír Kovač k 3.pluku, protože se hlásil k letectvu a u 3.pluku byli shromážděni příslušníci letectva před odesláním k leteckým útvarům. Velitelem 2.pěšího pluku byl plk.Satorie, velitelem 1.pěšího praporu byl pplk.Přikryl, velitelem 4.roty kulometné RDZ byl por.Karel VIK, velitelem naší čety por.Reiman. Nový rok 1940 jsme již vítali v rayonu 4.roty kul.RDZ. V předjaří jsem byl odeslán do poddůstojnické školy u 3.pluku, kde byly zřízena poddůstojnická škola kulometná pod velením por.Oldřicha PECHALA. Po absolvování poddůst.školy  kulometné jsem byl přidělen v hodnosti svobodníka ke 4.rotě kulometné - kmenové rotě, jako velitel kulometného roje u druhé čety, které velel por.v zal. Saidák, v civilu učitel. Velitel kulometného družstva byl desátník Bohuslav Kouba a velitelem druhého roje kul. Svobodník Josef Bierský, spoluabsolvent poddůstoj. Školy kulometné. Naše 4.rota kul.RDZ byla doplňována dobrovolníky, Španělskými interbrigadisty a českými občany mobilizovanými ve Francii. U naší roty bylo šest španěláků, ale jinak byla rota doplňována mobilizovanými muži české a slovenské příslušnosti a několika uprchlíky z Protektorátu, jako Antonín Bartoš-Babiňák z Lanžhota a Jan Fojtík - rovněž z Lanžhota, pak několik brňáků a ostraváků, až jsme měli plný početní stav roty. Španěláci byli dobří hoši, veselí, ale o Španělsku mnoho nenamluvili , jen říkali, že „Fašisté byli hovada, že vraždili a zabíjeli lidi jen proto, že byli republikáni a pomáhali interbrigadistům jídlem při ústupu do Pyrenejí a Francie.


Nyní se již hodně změnilo k lepšímu. Dostali jsme dostatečné množství zbraní, i když povětšinou starých, ale přece jen v dostatečném množství pro celý pluk. Naše rota byla plně dotována těžkými kulomety zn.“Hodchíz“, střelivem, dostali jsme kulometné káry a muniční káry a tažné koníky. Zrychloval se výcvik v četě i rotě i praporu. Konečně se pohnuly Francouzské vojenské orgány, asi pochopily, že taková jednotka, nevyzbrojená a nevystrojená, nemůže být nasazena na frontu. Naše divize nebyla početně zanedbatelná, početní stavy byly již vyrovnané a podle doslechu od velitele čety byl stav divize okolo 16ti tisíc mužů, což pro Francouze byl jistě důvod rychlého vyzbrojení, poněvadž se již na frontě mezi Francií a Německem začalo něco dít. Německé jednotky zvýšily bojovou činnost jak na linii dotyku, tak i na hranicích Holandska a Belgie.


Naše rota pod velením por.Karla Vika úspěšně plnila výcvikové a střelecké úkoly, za což byla vysoce hodnocena v praporním i plukovním rozkaze, k naší spokojenosti i radosti z úspěchů.


V květnových dnech jsme vyfasovali nové zimní uniformy, dvoje boty, svetry, dvoje nové prádlo, onuce, přilby, plynové masky se kterými jsme nacvičovali použití. Zrychlil se výcvik bojový, provádění okopů a zákopů pro těžký kulomet, zastírání, zajištěná noční střelba vytyčováním vpřed i vzad, styk a spojení v četě a rotě, přísun munice, ošetření zraněných, postavení těžkých kulometů proti letadlům, vykládání a nakládání těž.kulometů na káry a opačně, dále orientace v terénu, bez mapy a s mapou. Dálebyl krátkýnácvik v házení ručních granátů. Všechen výcvik dostával se do plných obrátek a byl již přizpůsoben situacím na frontě. Velitel roty osobně dohlížel na provádění výcviku a zjistil-li, že některé výkony nejsou dostatečně prováděny, nařídil opakování za jeho dozoru, až uznal, že si to vojáci plně osvojili. Por.Vik, byl přísný a dobrý velitel a neslevil nic vojákovi, tak i poddůstojníkovi, ani důstojníkovi. Byl ke všemstejný, prostě správný velitel jaký má být, přísný, rozumný a přátelský ke každému stejně. 

V plukovním rozkaze bylo přečteno, že Německá vojska přepadla Holandsko a pronikla hluboko vnitrozemí. V Belgii byla nařízena všeobecná mobilizace. Ve Francii se rovněž zvýšila činnost některých okolních voj.útvarů a některé náhle mizely z prostoru. Rybářské čluny nyvyjížděly tak často na moře jako dříve a to jen k večeru. Bylo zřejmé, že se konečně pohnuly ty zamrzlé mozky vládnoucích činitelů a začali konečně reálně posuzovat nejen politickou, ale i vojenskou hrozbu nacistického Německa i fašistické Itálie.

Jako již dříve několikráte byl vyhlášen letecký poplach a náš 2.pěší pluk měl rozkaz opustit tábor a prapor po praporu zaujmout postavení proti ledatlům v okolním terénu tak, jak praporům a rotám byly tyto prostory vykázány-přiděleny. Nad městečkem zakroužil několikrát Německý stíhací letoun a pak zmizel nad mořem. V následujících dnech se podobný nálet opakoval, jen s tím rozdílem, že přilétl Italský výzvědný letoun.

U našeho pluku nastal rovněž obrat k lepšímu. Bylo již zřejmé, že náš pluk bude brzy nasazen na frontu do bojového prostoru někde na severu Francie. Plukovník Satorie, zkušený voják, účastník v první světové válce, otevřeně hovořil o tom, že není daleká doba, kdy i my se střetneme s nacistickými vojáky a budeme moci odplatit tu pohanu a ponížení způsobenou našemu národu okupací, za Ty naše lidi uvězněné v koncentračních táborech, za popravené vlastence v Praze, Brně a všech těch věznicích v Protektorátu, v Německu a Rakousku, za mrtvé kamarády padlé při ústupu před Německými jednotkami pronikajícími do Polska, za padlé bojovníky ve Španělsku, za všechny ty prožitky osobní až dosud. Dne 5.června jsme naložili naše kulomety a střelivo na káry a vodiči koní s nimi odjeli na nádraží a navagonovali je do připravovaného vlaku. Pro nás přijeli kamuflované autobusy a v noci jsme vyjeli v koloně na cestu k frontě, která se již v té době konečně pohnula, ale opačným směrem, do Francie. Holandsko již kapitulovalo, Belgie byla před pádem a na severozápadních hranicích Francie, sousedící s těmito státy, pronikly Nšmšecké jednotky hluboko do Francouzského vnitrozemí. Čelní Francouzské obranné útvary nevydržely nápor Německých tankových a motorizovaných jednotek, ustupovaly pod tímto tlakem, zanechavše na bojišti své mrtvé, raňené a téměř všechen bojový materiál. Francie spoléhala na své opevnění - svou „Maginotovu linii“, ale Německá vojska na toto opevnění nezaútočilo, nýbrž celý tento pevnostní val obešlo schůdnější cestou přes Holandsko a Belgii a tak se dostala od severozápadu k nejslabším obranným úsekům Francouzského pohraničí, bez větších ztrát na lidech i materiálu.

Zatímco Francouzské jednotky ustupovaly z obranných pozic, postupovaly naše jednotky, naše dva pěší pluky, odděleně do bojového pásma střetnutí - kam, to jsme nevěděli a snad ani naši velitelé pluků.

7. F R O N T A  -  bojové nasazení 2.pěšího pluku


Dne 11.června jsme dorazili do města (asi Coulommiers), kde nás již očekávali naši vodiči koní s kulometnými a muničními kárami. Podle rozkazu velitele roty jsme se seřadili podle čet do pochodového proudu včetně kulometných a muničních kár jednotlivých rojů. Velitel družstva desátník Bohouš Kouba ještě překontroloval, zda máme v pořádku všechny náležitosti podle seznamu a pak hlásil veliteli čety úplnost a připravenost družstva k odchodu do bojového postavení. Velitel roty por.Karel Vik zavolal k sobě velitele čet a všichni pak odešli k veliteli pluku plukovníkovi Satoriemu, kde byla provedena rozprava a přiděleny bojové úkoly praporům a rotám. Po návratu měl velitel krátký proslov o situaci na frontě a svůj projev ukončil oznámením: „Dnes v noci zaujmeme obranné postavení na řece Marně a to v sestavě tak, že naše kulometná rota bude rozdělena a po četách přiděleny jednotlivé čety k pěším rotám, jako zbraně podpůrné.“ První četa bude podporovat rotu první, druhá četa rotu třetí a třetí četa bude u roty druhé v záloze. Večerním šeřením vypochodovali jsme podle nařízeného sestavení pod velením pplk.Přikryla a velitelů rot do bojového pásma k řece Marně. Náš pěší prapor postupoval v počátku v přibližovací sestavě a teprve k ránu se změnil postup na částečně rozvinutý a jednotlivé roty zaujímaly obranné postavení podle nařízení velitele praporu pplk.Přikryla. Naše četa postupovala společně s třetí pěší rotou poručíka Ferdinanda Moravce až k silnici, kde jsme se zastavili a velitel 3.roty s naším velitelem čety provedli rekognoskaci terénu a pak náš velitel čety por. Saidák nám nařídil zaujmout obranné postavení vlevo od silnice a druhé družstvo vpravo od silnice. 3.pěší rota se rozvine oboustranně našich postavení. Rozednívalo se a od řeky vstoupala mlžná pára, zakrývajíce výhled na řeku. V tom mlhavém ránu hleděli jsme do tohoto zamženého prostoru a hledali jsme jak nejlépe umístit naše kulomety s dobrým výhledem a výstřelem na pokud možno největší prostory našeho úseku. Velitel kul. Družstva, des.Bohouš Kouba provedl obhlídku našeho úseku a pak jsme šli společně se svob. Josefem Bierským za des.Koubou,, který podle pokynu velitele čety měl naše kul.roje vhodně umístit tak, abychom měli možnost postřelovat celý přidělený prostor před sebou i vpravo od silnice, kde bylo rozmístěno druhé kul.družstvo. Des. Bohouš Kouba rozhodl, že můj kul.roj zaujme palebné postavení asi 15.metrů od silnice vlevo a roj. Svob.Josefa Bierského vlevo od našeho postavení asi 30 metrů. Za mojím rojem, na okraji lesíka si zřídil pozorovatelnu por. Ferdinand Moravec, velitel 3. roty a kde se pak zdržoval i náš velitel čety por. Saidák. Když vysvitlo slunce a mlžný opar nad řekou se rozplynul, bylo vidět okraj řeky Marny, jejiž břehy byly porostlé křovinami a stromovím. Silnice vpravo od nás, táhla se jako šedá stuha mírně se sklánějícím terénem k řece a v místě dotyku s porostem, probleskovalo bílé zdivo mostu přes řeku. Provedli jsme okop pro náš kulomet, drny zamaskovali přední násep okopu a okolí pokryli suchými větvemi přinesených z lesíku. Stejně tomu bylo i u druhého roje svob. Bierského. Des.Kouba obešel naše postavení a měl jsen připomínku, abychom dokončili i spojovací okop ke skladu munice vzadu na naším postavením, což jsme vbrzku dokončili. Můj střelec, kulometčík vojín Alois Závodný (Ostravák) si liboval, že z našeho palebného postavení má dokonalý výhled a výstřel po celém úseku a že se těší, až to spustí do skopčáků. Zatím byl v našem prostoru klid a tak jsem se šel podívat k druhému roji svob. Josefa Bierského u kterého byl můj krajan z Lanžhota voj.Antonín Bartoš-Bábiňák a voj.Fojtík, rovněž z Lanžhota. Pak jsme šli spolu s Josefem Bierským a des.Boh.Koubou na druhou stranu silnice k druhému kul.družstvu, kde byli svob. František Navrátil a svob. Horký. V poledne jsme čekali na přísun oběda, ale marně. Teprve k večeru za šeření přijel výkonný rotmistr s teplou stravou, ale nějak nám nechutnala, byla cítit zapařením. Bylo to krupoto se skopovým masem a hrachem. Hlad jsme měli jako vlci a tak trochu jsme snědli a zbytek jsme si nechali na snídani, pokud se to dá sníst. Začalo se stmívat a vlevo od nás se ozývala dělostřelecká palba promíšenou kulomenou palbou. V nastalé noční tmě, bylo již 22,00 hod., nastal poměrně klid, jen sporadicky zaštěkal někde kulomet. Podle kadence jsme již začali rozlišovat kulometnou palbu francouzských a německých kulometů. Kadence německých kulometů byla oproti francouzských téměř dvojnásobná. Noc byla jasná, měsíc osvětloval svými nažlotlými paprsky krajinu a nebýt těch rušivých výstřelů, dalo by se snít o dalekém domově tam na jihu Moravy, o vlahých večerech u řeky Dyje, jenže na tyto sentimentální sny nebyla nálada ani čas. Očima jsem bloudil po krajině a pozoroval, zda nepřítel se nepokouší překročit řeku v našem prostoru. Měl jsem i vidiny, že se na okraji řeky něco pohybuje. Pozoroval jsem tyto pohyby, až mne bolely oči, teprve později jsem pochopil, že ty pohyby jsou klamné a že to co se mně zdá jako pohyb člověka, který se plíží v porostu křovin, je pohyb větvoví keřů a stromů na břehu řeky. Noc plynula zvolna a my nemohli usnout, ač jsme byli dosti utrmácení, nikdo nespal, to ne snad pro rušivou palbu, ale vnitřním napětím v očekávání dějů příštích. Před rozedněním zesílila dělostřelecká palba z počátku jen vlevo od nás, ale postupně zaznívala i zprava. V našem prostoru byl stále klid, jen na druhé straně řeky, bylo občas vidět pohyb nákladních aut u mostu, ale vše zmizelo v prostoru za řekou. K poledni projelo po naší silnici několik francouzských nákladních aut, prošlo kolem nás několik desítek francouzských vojáků tak nějak zemdleně, unaveně, bez všímavosti, kráčeli neuspořádaně po silnici kolem nás, jen sem tam některý zvedl ruku na pozdrav. K večeru zesílíla palba vlevo od nás a po silnici projelo několik nákladních aut rychlostí, že zvedaly oblaka prachu, takže nebylo vidět ani na padesát metrů před naše postavení. Po jejich průjezdu přiběhla spojka z velitelství praporu k veliteli 3.roty a krátce na to přišel por.Saidák a nařídil po rojích ústup do lesa za námi. Des.Kouba přišel k nám a řekl, že musíme počkat, až se stáhne 3.rota, pak druhé kul.družstvo a druhý roj Josefa Bierského a pak ustoupíme my. Začalo se šeřit. Palba oboustranně zmohutněla a bylo vidět výbuchy dělostřeleckých granátů v nevelké vzdálenosti od nás a za řekou bylo slyšet hukot motorů tanků, ale v našem úseku se stále nic nedělo. Des.Kouba jen řekl, že německé tanky jsou za řekou u mostu, ale bojí se najet na most z obavy, že most je podminovaný. Zatím se stáhla 3.rota, druhé kul.družstvo i roj Josefa Bierského a tak jsem sebrali kulomet, střelivo a vnikli do lesíku za námi, kde na nás čekali naše dvě káry s koňmi. Naložili jsme střelivo a na druhou káru jsme osadili kulomet v pohotovostní poloze, připravený k palbě a vydali jsme se za 3.rotou po lesní cestě. Přiběhla spojka se vzkazem, že máme pospíchat, že německé tanky překročili řeku a pronikly vlevo hluboko do obranné sestavy. Zrychlili jsme postup tak, že někteří hoši od 3.roty nestačili v chůzi a tak se přidržovali našich kár, aby se neztratili. Postupovali jsme lesem a po opuštěné silnici vlevo od nás bylo slyšet hukot motorů a řinčení pásů tanků. To již německé tanky překročili řeku Marnu i v našem úseku. Prodírali jsme se úzkou lesní cestou a měnili směr ústupu a nadránem, když se začalo šeřit, narazili jsme na francouzský tank na lesní cestě. Osádka již neměla benzín ani střelivo a tak tank opustila a připojila se k našemu seskupení a připojila se k veliteli 3.roty se kterým měli pohovor a předali veliteli jejich mapu pro orientaci místního prostoru. Když se rozednilo, odloučili se od nás a odbočili doprava, kde podle nich je nějaká vesnice, kde se hodlají prozatímně ukrýt. My jsme stále postupovali lesem a polemi až k nějaké vesničce, kde jsme se připojili k našemu prvnímu praporu. Ustupovali jsme nyní zajištěně až do odpoledních hodin, kdy jsme konečně dostihli hlavní zajišťovací skupinu 2.pěšího pluku. Po krátkém odpočinku a vydání studené stravy, pokračovali jsme v usilovném zajištěném pochodu i v nastalé noci až do rozednění, kdy byl opět nařízen krátký odpočinek, ale vzápětí bylo nařízeno urychleně zajištěně ustupovat, protože se německá vojska již probíjejí k Paříži. Nastal vysilující pochod po cestách přeplněných ustupujícími francouzskými vojáky, nákladními auty a nepřehlednými zástupy prchajících lidí všeho druhu , žen s dětmi, starci s vozíky naloženými nejnutnějšími věcmi, různými dopravními prostředky všeho druhu, prostě to byl chaos a zmatek, který nelze ani vylíčit. Civilní obyvatelé utíkali před německými vojsky do vnitrozemí a jejich proudy ztěžovali ústup vojenským jednotkám natolik, že velitelé francouzských jednotek nařídili násilím uvolňovat ústupovou cestu pro své jednotky. Byl to hrůzný obraz zoufalství těch prostých civilních Francouzů, kteří se chtěli zachránit před německým fašistickým vojskem, protože si mysleli, že je nacisté budou střílet a věšet, jak slyšeli o zvěrstvech, které se údajně děly v Holandsku a Belgii. Nad tímto nepřehledným davem smíchaným dohromady náhle zakroužilo výzvědné letadlo a to ještě zvýšilo zmatek a paniku.


Chci se ještě pozastavit u jednoho bodu při našem ústupu a to při jednom nařízeném krátkém odpočinku při překročení nějaké říčky za městem „Coulommiers“, kdy na naše shromaždiště nalétávalo letadlo (Štuka). Snad nebylo jediné střelné zbraně, která by na letadlo nestřílela. Podle sdělení očitých svědků bylo letadlo sestřeleno a za řekou spadlo a vybuchlo. Naše ženijní skupina pod vedením čet.asp.Buršíka podminovala most přes říčku a před přijíždějícími německými čelními sledy most vyhodila i s Němci.


Plukovník Satorie spolu s pplk.Přikrylem obcházeli naše roty a neúnavně povzbuzovali unavené vojáky k vypětí všech sil, aby vydrželi a snažili se držet pospolu, abychom se dostali z nebezpečí, které našemu pluku hrozí z obklíčení německými vojsky. Velitel roty por.Karel Vik a velitelé čet procházeli podél naší roty a pomáhali slabším, unaveným tím, že jim převzali batohy nebo pušky a naložili tyto věci na naše kulometné a muniční káry a stále nás povzbuzovali k rychlejšímu pochodu. Vysilujícím pochodem dosáhli jsme okraj města „Fontainebleau“, kde se náš pluk prodíral nepřehlednými davy lidí a všeho možného dopravního prostředku civilního i vojenského, takže silnice byla tak zatarasena, že nebylo možno se dostak k mostu přes řeku „Sene“. Nelze popsat ty okamžiky před řekou, kde se tísnili davy uprchlíků a kolony vojáků a nákladních aut, tu hroznou bezradnost a zoufalství lidí ve snaze dostat se na druhý břeh řeky, kdy již německé motorizované čelní jednotky byly již v dohledu. Ten přechod po mostě na druhou stranu řeky, byl umožněn pro náš pluk tím, že pře námi jela francouzská vojenská kolona nákladních aut a dělostřelectva, která si nemilosrdně razila cestu k mostu a přes most a tlačila ty davy lidí před sebou a tím i nám uvolňovala cestu přes most na druhou stranu řeky. Za mostem se davy lidí rozprchly na všechny strany, jednak proto, že francouští ženisté prováděli podminovávání mostu k vyhození do vzduchu a v okolí mostu a nábřeží, zaujímali dělostřelci palebná postavení. Náš pluk prošel rychle nějakým náměstím za nimž jsme se zastavili a velitel pluku plk.Satorie měl rozhovor s francouzským důstojníkem a jeho doprovodem - asi štábem. Po krátké přestávce jen několik minut, vypochodovali jsme v pochodovém proudu ulicemi města pod vedením francouzského důstojníka, který nás vedl na nádraží, kde stálo množství připravených vlakových souprav. Našemu pluku byl přidělen jeden vlak, který jsme obsadili a za soumraku jsme vyjeli z nádraží. V našem vagóně jsme byli stísněni, že nebylo možno ani se posadit. Podle směru k poloze zapadajícího slunce jsme usuzovali, že jedeme k jihu a vyvstala otázka, kam asi jedeme, protože zatím nikdo nás neinformoval o směru a dalším úkolu našeho pluku, jeden náš voják, který žil ve Francii řekl, že jedeme dolů asi do Agde. Většina našich vojáků byla tak unavena, že usnuli vestoje. Noc byla vlahá a tak jsme opřeni jeden o druhého snažili trochu prospat a odpočinout si po vysilujícím ústupovém pochodu.

G I E N : Rozednívalo se a náš vlak vjížděl do dosti rozhlehlého města a zastavil v nádraží „GIEN“. Již za jízdy bylo slyšet hukot letadel a výbuchy bomb a po  vyhlédnutí z vagonu bylo vidět vystupující dým z hořících objektů města. Kolem nádraží vybuchlo několik bomb, ale nádraží nebylo zasaženo. Na rozkaz velitele roty opustili jsme vagony a seřadili se do pochodového proudu podle rot a praporů a na povel velitele pluku jsme urychleně pochodovali ulicemi hořícího města. V ulicích města leželi mrtví a ranění lidé, ulice byly místy zavaleny troskami zřícených domů, poražených stromů a převrácených vozidel. Velitel praporu a velitel roty nás neustále pobízel ke spěchu dolů svažující se ulicí, až jsme dorazili k mostu přes širokou řeku. Na mostě a v okolí leželo plno mrtvých a raněných, ale nebyl čas na to se jim věnovat, jen naši saniťáci a lékaři pomáhali ošetřovat raněné, ale na takové množství nemohli stačit. Velitel roty nás popoháněl, abychom rychle přeběhli most na druhou stranu a tak jsme se dali do běhu, že naši koníčci s kulometnými kárami se začali plašit a měli jsme co dělat, aby nám neutekli s kárami. Nad městem stále létali bombardovací letadla německé, nebo italské, to jsme nemohli rozeznat a nemilosrdně bombardovali již hořící město. Několik bomb dopadlo v blízkosti mostu, ale most zasažen nebyl. Na mostě leželo mnoho mrtvých a v jednom hořícím autě bylo vidět i lidi - asi již mrtvé. Přeběhli jsme po mostě na druhou stranu a za mostem jsme postupovali pod vedením velitele praporu vpravo podél řeky, až nás velitel praporu zastavil a přivolal si k sobě velitele rot, se kterými měl poradu. Za okamžik se vrátil náš velitel roty a odvedl naširotu dále po směru toku řeky asi 100 metrů od větší budovy u řeky, kde nám nařídil zaujmout obranné postavení podle čet. Náš velitel čety por.Saidák po pohovoru s velitelem roty nařídil naší četě zaujmout postavení na břehu řeky a to s rozestupem 50ti metrů tak, abychom měli dobrý výhled a výstřel na protější stranu, hlavně na příjezdovou silnici zprava. Des.Kouba prošel s námi přidělený úsek a pak nařídil, aby můj roj zaujal postavení vlevo od uvedené budovy asi 100 metrů, vlevo od mého roje pak roj svob.Bierského a pak se šel podívat k druhému družstvu na jejich rozmístění. Když se vrátil jen řekl: „Kluci tady se dobře zakopejte, tady bude horko“. Náš kulometný roj se umístil naproti příjezdové silnice, asi 10 metrů od břehu řeky s dobrým výhledem a výstřelem na protější stranu mírně přivrácenou k řece, na níž bylo rozestaveno několik domů obklopených rozsáhlými zahradami s ovocnými stromy. Vpravo nad silnicí se zvedal táhlý pruh borového lesíka v němž končila viditelnost silnice. Podle nařízení začali jsme hloubit dostatečně velký výkop pro náš kulomet i se spojovacím zákopem pro přísun munice i výkop pro skladiště munice. Mezitím vodiči koníků odjeli na praporní shromaždiště, kde byly shromážděny všechny káry roty. Vykopali jsme dostatečně prostorný výkop, osadili do střílny kulomet a nanosili kmeny pokácených stromů, kterými jsme výkop přikryli, navrstvili suché větve a pokryli drny z okolí krytu. Vše jsme řádně zamaskovali, takže dokonale splynul s okolním terénem a když procházel okolo velitel roty, byl překvapený, že jsme to za tak krásnou dobu zvládli k jeho spokojenosti. Velitel roty nás upozornil, že musíme být ostražití poněvadž německé předsunuté jednotky jsou již na protějším břehu řeky zatím v přilehlém lese, ale musíme být ve střehu a mít stále postavené pozorovatele. Připomněl, že z tohoto postavení máme předpoklad nepřítele dosti dlouho držet, aby další jednotky francouzské mohly zaujmout výhodné obranné postavení za našim úsekem. Při setmění začali němci postupovat k řece a byla na ně okamžitě zahájena palba našich kulometů. Němci se pod palbou stáhli zpět za domky, ale zůstali na okraji zahrad a lesíku. Do rána zůstali bez pohybu, ale po rozednění se opakovala stejná situace ze včerejška, ale k řece se nedostali. Teprve k večeru se jim podařil průlom vpravo našeho postavení u francouzských jednotek a tím nastal všeobecný ústup i u našeho praporu. Podle nařízení velitele roty jsme ustupovali po rojích poměrně otevřeným terénem. Náš ústup kryl 2.prapor našeho pluku, který byl rozmístěn asi 400 metrů za našim postavením. Když jsme procházeli podél postavení 8.kulometné roty 2.praporu uviděl jsem tam kamarády z domova Františka Kobzíka a Ludvu Cupala se kterými jsme se jen letmo pozdravili a spěchali k seřadišti k našim kulometným kárám. Za námi ustupoval pak 2.prapor a 3.prapor zajišťoval ústup celého pluku. Ustupovali jsme celou noc zajištěně a k ránu jsme dorazili k městečku asi „Seam“, kde jsme dostali rozkaz zaujmout palebné postavení na okraji městečka s výstřelem na silnici zprava.

S E A M : Po zaujetí palebného postavení přišel za námi por.Saidák a řekl, že musíme držet pozici do příchodu spojky z velitelství pluku a pak budeme ustupovat za plukem. Jako spojku určil svob.Josefa Bierského, který si někde sehnal jízdní kolo a odeslal ho na velitelství pluku se vzkazem o našem postavení a šel do městečka si zřídit pozorovatelnu. Městečkem ustupovala Francouzská vojska neuspořádaně, mnozí i bez zbraně a nákladní auta plná vojáků ujížděla v oblacích prachu k jihu. Výkonný rotmistr nám přivezl studenou stravu, každý dostal kus dobré čokolády a pro všechny nechal asi 5 litrů červeného vína. Slunce pálilo jako na Sahaře a tak jsme kulomety přestěhovali vpravo do stínu stromů na okraj zahrady. Za námi se rozprostíral listnatý les, ale my jsme měli úkol zůstat na okraji městečka s výstřelem na silnici zprava, což by nebylo možné provádět z lesa, který se srpovitě stáčel k silnici a zakrýval by nám výhled na silnici. Vlevo od našeho roje byl druhý roj svob.Bierského, kde byl střelcem voj.Antonín Bartoš-Babiňák. Roj měl stejný úkol jako náš, ale měl výhodnější postavení ve stínu velké stodoly. Slunce překročilo již horizont a naklánělo se k západu, když najednou přiběhl svob.Bierský a volal na nás, že ve městě jsou Němci a zajali por.Saidáka, že máme ihned ustoupit. Des.Kouba se šel přesvědčit, že je tomu opravdu tak, ale rychle se vrátil a nařídil rozebrat kulomety, úderníky zahodit a jednotlivě se dostat do lesa za námi. Provedli jsme rozkaz a kolem zahrad jsme běželi do lesa. Na okraji lesa jsme se zastavili a pozorovali městečko a okolí, někde blízko zarachotila dávka ze samopalu a pak několik dávek z kulometu a jen sporadicky se ozývala palba francouzských kulometů někde hodně daleko za našimi zády a pak bylo již jen slyšet rachot německých tanků daleko za námi. Radili jsme se co podnikneme dále, vždyť jsme již byli v německém týlu, protože Němci již projeli městečkem a postupují dále k jihu. Des.Kouba navrhl, abychom šli lesem směrem jižním, ale tak abychom viděli na silnici, kde jedou německé tanky a vojáci a tím se mohli orientovat o situaci a pokusit se dostat se z obklíčení. Bylo nás 5 mužů, des.Bohouš Kouba, Josef Bierský, Alois Závodný, voj.Fišer a já. Kde byli ostatní kamarádi z druhého roje jsme nevěděli, ale jistě museli odejít dřívěji než my, protože je Bierský první informoval, aby ustoupili. U druhého roje byl Tonda Bartošm voj.Svozil, Fojtík a Spáčil, snad se jim podařilo uniknout zajetí. Postupovali jsme obezřetně lesem až do večera, kde nastal poměrný klid, ani na silnici se nic nepohybovalo. Bylo vidět Němce, jak postávají okolo u svých motocyklů a tanků, asi odpoćívali, nebo se modlili ke svému ¨Führerovi¨. My pokračovali dále opatrně v chůzi po okraji lesa celou noc a ráno jsme dostihli náš pluk u vesnice, kde odpočívali. Hlásili jsme se veliteli roty a des.Kouba hlásil, že Němci zajali por.Saidáka. (Později v Anglii jsme se dozvěděli, že ho zajali, odzbrojili a nechali jít kam chtěl a on se dostal do Anglie.). Dostali jsme opět studenou stravu, každý kus salámu, chleba a čokoládu. Krátce na to byl nařízen nástup  a velitel pluku plk.Satorie měl krátký proslov k situaci ve které se naléyáme a řekl, že Francie jedná o pŕímeŕí a je nebezpečí, že bychom se mohli dostat do zajetí Německými jednotkami, které jsou již jen několik kilometrů od našeho stanoviště. Řekl, že nemáme jinou možnost, než probít se za každou cenu, protože zajetí je jistá smrt a potom vyzval, aby se přihlásili dobrovolníci k zajištění ústupu pluku. Pŕihlásil se des.Bohuslav Kouba, Josef Bierský, Alois Závodný a já. Dostali jsem nový kulomet ¨Hodschiz¨, 10 beden střeliva a bednu ručních granátů a pak jsme odpochodovali k nákladnímu autu, kde již byla shromážděna skupina dobrovolníků k zajistění ústupu pluku. Ve skupině byli kamarádi, jako František Kobzík, Ludvík Cupal, František Svrček-Španělák, Jakub Tučekatd. Bylo nás asi 40 mužů vyzbrojeni čtyřmi kulomety. Velitelem skupiny byl určen ppor.Mautner. Nastoupili jsme do nákladního auta, které nás odvezlo směrem severozápadním na velkou křižovatku silnic, kde jsme vystoupili a podle pokynu ppor. Mautnera zaujali obranné palebné postavení. Rozkaz velitele pluku byl jasný: ¨Zabránit Německým jednotkám v postupu směrem jižním a to do večera, kdy pro nás přijede nákladní auto, které nás odveze k pluku !¨ Náš roj pod vedením des.Kouby, měl za úkol střežit a bránit průniku Německých jednotek od severu a severovýchodu, za námi druhý roj Františka Kobzíka se stejným úkolem a vlevo roj Ludvíka Cupala a Františka Svrčka se stejným úkolem a navíc pokrýt i silnici zleva od západu. Po silnici přicházela skupina Francouzských vojáků beze zbraně a divili se co tam děláme a jen na nás volali : ¨Alí, alí-Bosch¨. (To znamená, že německé vojsko přijíždí), ani se nezastavili a pokračovali v cestě k jihu. Nevěnovali jsme jim nijakou pozornost a připravovali jsme si kulomety k palbě a ještě trochu upravili a zamaskovali okopy. Ppor.Mautner si někde sehnal neosedlaného koně a projížděl se v okolí našeho postavení, ale když se počalo šeřit, tak někam zmizel i s koněm. Čekali jsme na příjezd nákladního auta, které nás mělo odvézt za našim plukem, ale ani do úplného setmění auto nepřijelo. Nastala noc a po silnici od severu jsme zpozorovali přicházet dvě postavy a teprve až přišli k nám zjistili jsme, že to jsou Francouzští důstojníci a velmi se divili, co tam ještě děláme, že je již příměří a Francie je 'Caput'- (Padla, vzdala se). Po tomto rozhovoru s Francouzskými důstojníky, seskupili jsme se a radili se co máme dělat dále. Auto pro nás nepřijelo, ppror. Mautner zmizel i s mapou a tak po rozpravě bylo rozhodnuto, že vyčkáme do rána a pakliže auto nepřijede zničíme zbraně a po skupinách se pokusíme dostat se za plukem, který jistě směřoval do jižní Francie, do Agde.

V I E R Z O N: Toto se odehrálo v prostoru města Vierzonu a podle dotazu obou Francouzských důstojníků se fronta zastavila mezi Seamem a Vierzonem, ale přesně demarkační čáru neznají. Řekli nám, abychom se vyhýbali Vierzonu, protože jistě tam budou nastěhováni Němci, protože je to velké město s rozvětvenou komunikací. Ráno, když se rozednilo, rozdělili jsme se na skupinky a to: "Naše skupina byla složena z des.Kouby, Josefa Bierského, Aloise Závodného a mne." Druhá skupina byla ve složení : František Kobzík , Ludva Cupal, Jakub, Tuček a d alší tři muži. Třetí skupina byla nejsilnější o síle 7.mužích a poslední čtvrtá o síle čtyř mužů. Z počátku jsme postupovali společně, ale asi po dvou hodinách chůze, se naše skupiny začali rozcházet, protože někteří hoši šli pomalu a jiní naopak spěchali a postupně se úplně rozešli. Když jsme dorazili k první vesnici, provedli jsme opatrně průzkum zda tam nejsou Němci, ale obyvatelé nás informovali, že Němci vesnici jen projeli a jeli stále, ale jistě budou ve vedlejším městě, kde je dosti obchodů i hostinců, abychom tam nešli. Od dobrých těchto lidí dostali jsme chleba, každý kus uzeného masa a do polních lahví trochu - něco červeného vína na cestu. Od jiných lidí jsme dostali jízdní kola, abychom nemuseli šlapat pěšky a tak jsme se vydali na cestu k jihu Francie. Zprvu jsme směřovali na město Touls , ale brzy jsme změnili směr na jižní, protože nás lidé upozornili, že tam všude jsou Němci. Jeli jsme na kolech směrem na město ISSOUDUN, kde jsme se dozvěděli, že naše jednotky jeli do města LIMOGES v jižní Francii. Za městem v opuštěném domě jsme objevili malé dvoumístné šlapací auto a tak jsme ho zabavili ve prospěch zdárného úniku před zajetím. Stejně kola Josefa Bierského a Bohouše Kouby byla vadná a tak jsme i druhá kola zanechali potřebnějším a nasedli za šlapadla a střídavě se vezli, nebo šlapáním poháněli autíčko kupředu k jihu Francie. Po dojetí do města LIM OGES informovali jsme se na nádraží u Francouzského dozorčího důstojníka o našich jednotkách a dozvěděli jsme se, že naše jednotky jsou již ve městě MONTPELLIER a opět nám pomohl do vlaku na MONPELLIER, kde jsme se dozvěděli, že naše jednotky odjeli do námořního přístavu města SETTE. Přečkali jsme noc na nádraží, kde jsme dostali jídlo z vojenské posádky i balíček studené stravy na cestu do města SETTE. Druhý den dopoledne jsme nasedli do vlaku, který odjížděl do SETTE a v odpoledních hodinách jsme dorazili do města SETTE, kde na nádraží ve vlaku byly shromážděny naše jednotky. Des.Kouba šel hlásit náš příchod veliteli roty a současně se dozvěděl, že již někteří dobrovolníci ze zajišťovací skupiny z prostoru VIERZON jsou u jednotky a byl dotazován, kde je zbytek skupiny. To ovšem nikdo z nás nevěděl, protože jsme se rozdělili a každá skupina šla svou cestou. Rovněž jsme se dozvěděli, že nákladní auto bylo pro nás odesláno, bohužel za námi nepřijelo a ani se nevrátilo k jednotce, a tak asi byl řidič i s autem zajat Němci. Druhý den ráno jsme se naloďovali na starý arabský parník "ROD EL FARAG" a krátce po nalodění vypluli na moře. Z počátku jsme pluli směrem jižním, ale asi po poledni jsme stočili směrem západním, pak opět k jihu a tak jsme kličkovali - respektive kapitán parníku po Středozemním moři, až jsme přistáli v britském přístavu "GIBRALTARU".

     Pro nás končilo Francouyské tažení, ale věřili jsme, že se vrátíme, abychom odčinili tu porážku, nejen za naší Vlast, ale i za ubohé, ponížené Francouzské lidi, kterým nacisté svým výbojem a nezodpovědnou vládní třídou připravili trpký úděl poražených a odsouzených do područí nacistického útlaku na dlouhá léta ujařmení, stejně jako náš národ, a Polský lid a další, kam vkročí Fašistický a nacistický terror.

8. Bojové nasazeni Čs.2.pěšího pluku na frontě a ústupová cesta :

I. Zaujetí obranného postavení dne 12.VI. na řece Marně.

II. Odjezd vlakem z města Fontainebleau do města Gier,

III. Postavení obrany na řece Loire u města Gier.

IV. Obranné postavení u městečka Seam.

V. Zajištění ústupu 2.pluku v prostoru Vierzonu - dobrovolníci, jejich ústupová cesta do přístavu Sette.

Mapka bez měřítka.

9.GIBLARTAR


Sbohem Francie, země stejně tak nešťastná jako naše vlast, kterou vinou vládnoucí třídy udupávají boty nacistických soldatesek, ale věříme, že přijde den, kdy opět zavlaje prapor vítězství a svobody nejen nad Francií, v Polsku, u nás v československu, ale i nad celou Evropou a snad na celém světě a nebude již těch ničivých válek, aby mocenské struktury mohly ovládat pevniny a moře tak, jak se jim zalíbí, ale nastane opravdová svoboda a demokracie pro všechny lidi na této planetě.


Náš parník "ROD EL FARAG", na kterém jsme dopluli do tohoto velkého námořního přístavu britské državy skýtal úžasný pohled na spoustu seskupených plavidel kotvících porůznu v záštitě Gibraltarského pevnostního masivu. Byly zde různá plavidla civilní i válečná v čele s křižníkem "Admirálem Hoodem". Vzpomínali jsme na prožitou cestu napříč Francií, na tělesnou únavu i nervové vypětí, na poslední zážitky před naloďováním a pak na plavbu Středozemním mořem, kdy obloha byla zatažená šedivými mraky, jako by se obloha zlobila, že jsme opustili tu porobenou zemi a raději nepadli, než abychom odešli bez odplaty. V takovém duševním rozpoložení jsme naslouchali nárazům vln na náš parník a vzpomínali na skoky delfínů, kteří nás doprovázeli Středozemním mořem až do přístavu Gibraltar. Za noci, kdy se obloha umoudřila a mraky se rozplynuly bylo vidět okolo našeho parníku skákající rybky, které za svitu měsíce světélkovaly jako by byly stříbrné a v nekonečném vlnění moře skýtaly zvláštní, uklidňující pocit, že jsou jakýmsi vodítkem k blízké pevnině, která zatím byla v nedohlednu.


Mezi našimi vojáky kolovaly různé zprávy, které přinesli na parník někteří upozdilí letci, kteří již nestihli letecký odsun z Francie a byli nuceni plout s námi na tomto parníku. Vyprávěli o leteckých úspěších našich letců-stíhačů, o ztrátách, které naši letci utrpěli v bojovém střetnutí s nepřítelem. Pald. npor.Král, po zranění zemřel kpt.Novák, atd.


Francouzská Maginotova linie dobyta nebyla, Němci ji obešli a na rozkaz vrchního velitelství francouzské armády se posádka Maginotky vzdala. Němci okupovali Paříž a Hiler prý přijel do Paříže pokořit Francouze triumfálním vjezdem do Paříže Vítězným obloukem.


Podle zpráv z rozhlasu a dalších zpráv podepsal Sovětský svaz s nacistickým Německem v srpnu 1939 smlouvu o neútočení a další smlouvu o vzájemné hospodářské pomoci a uznání stávajících hranic na polském území, které obsadila Sovětská armáda, když dne 1.září 1939 Německo přepadlo Polsko. Tato zpráva nás šokovala! Jak mohl Sovětský svaz podepsat takovou smlouvu - diktatura pproletariátu na jedné straně a na druhé straně nacistické Německo, dva protilehlé politické póly! Tomu jsme nechtěli věřit, hlavně ne Španěláci. Jenže později jsme se o tom přesvědčili a zírali na filmové záběry, kde maršál J.V.Stalin vítá Hitlera v Moskvě. To nám vyrazilo dech a mnohý z nás řekl: "To je krutá zrada a proradnost Sovětského svazu, tomu se již nedá věřit. Jednou zradil a zradí i podruhé!".


V následujícím dnu jsme vypluli v konvoji mnoha parníků s doprovodem válečného loďstva v čele s křižníkem "Admirál Hood". Tato plavba byla již klidnějši, moře se uklidnilo, slunce ozařovalo široké plochy moře a k večeru, když slunce zapadalo s dotykem horizontu moře, měl jsem dojem, jakoby tato žhavá koule pronikala do mořské vody, jakoby se chtěla ochladit nebo vykoupat po tom celodenním putování nad pevninou, kde se rozhořívá válečný požár, který v brzku zachvátí celý kontinent této planety zvané Země!


Po několika dnech plavby, počal jsem vnímat blížící se pevninu podle přilétávání racků a před svítáním bylo již možno rozeznat obrysy vzdálené pevniny. V ranních hodinách vplouvali jsme do velkého zálivu, kde již kotvilo mnoho různých parníků a rybářských lodí, abychom přistáli ve velkém námořním přístavu "LIVERPOOL".

10. ANGLIE

Přistáli jsme opravdu v anglickém přístavu "Liverpool". Byl překrásný letní den, sluncem ozářený přístav skýtal zvláštní pohled na všechny ty seskupené civilní a vojenská plavidla s různobarevnými vlajkami a praporky seřazeny jako automobily na parkovišti pod dozorem strážců parkovišť, jenže zde to byly bojové válečné lodě s děly proti letadlům, s hlídkami námořníků s těmi typickými miskovitými přilbami na hlavách, jak jsem to viděl již ve Francii. Všude panoval klid a pořádek, jako by ani nebyla válka.


Vyloďovali jsme se v takovém poklidu, že jsem měl dojem jakoby jsme přijeli na dovolenou, odpočinout si po těch útrapách posledních několika měsíců. Anglický styčný důstojník v doprovodu s našimi důstojníky, kteří již byli v Anglii krátce pohovořil s našim velitelem pluku, plukovníkem Satoriem a pplk.Přikrylem a pak na rozkaz velitelů rot jsme se seřadili do pochodového proudu a vypochodovali jsme ulicemi města na nádraží, kde již byla připravena osobní vlaková souprava, do které jsme nastoupili a v doprovodu anglických důstojníků a poddůstojníků jsme vyjeli z města. Vagóny osobního vlaku byly pohodlné a proti našim vagónům v Čs. 3.třídy byly vlastně přepychové. Vlak nás unášel krajinou rozlehlých zelených ploch porostlých stromy a keři, jakoby oddělující jednotlivé plochy na samostatné díly těchto prostorů a jen sem tam bylo vidět v zátiší stromoví bílé zdivo budovy, ale marně jsem pátral po obdělaných pruzích políček tak, jak tomu bylo u nás v okolí tratí, vesnic i měst. Jen sporadicky bylo možno zahlédnout kousky obdělané půdy, jako brambořiště, ale neviděl jsem pole oseté obilím. Míjeli jsme upravené vesnice s nádražím, projeli několika městy, ale nikde jsme nezastavili. Naši průvodcové asi hodně pospíchali tam, kde byl cíl naší cesty. Konečně jsme zastavili na nádraží nějakého města, kde jsme vystoupili z vlaku a opět jsme byli překvapeni organizovaností našeho přesunu do místa příštího našeho umístění, když po opuštění nádraží jsme zjistili, že před nádražím je seřazena kolona nákladních aut a autobusů, do kterých jsme nastoupili a tyto nás odváželi v koloně do místa našeho ubytování. Do hovoru nikomu nebylo, seděli jsme mlčky, jen občas někdo prohodil nějakou tu poznámku, jako dotaz kam asi jedeme, když pojednou jsme projížděli kamonou vstupní branou do rozlehlého parku "CHOLMONDELEY PARK - CAMP". Na velkém prostranství parku byly postaveny stany různě velikosti, malé stany byly pro družstvo 8-mi mužů, větší pro důstojníky a velké, jako jídelna, ošetřovna atd.. Vystoupili jsme z aut a seřadili se podle rot. Byla provedena prezentace podle jmenných seznamů pořízených ještě na parníku ROD EL FARAG a velitelé rot nás odvedli do vykázaných prostorů ubytování.podle připraveného plánu. Naše rota měla přiděleny ty menší stany v počtu 10 stanů, jenže z naší roty nás zůstalo jen 17 mužů včetně důstojníků (por. Karla Vika a por. Reimana). Naší rotě byly přiděleny stany na prostoru mírně zastíněném stromovím asi 50 metrů od velitelského stanu pluku. Naše družstvo ve složení: Josef Černota, Josef Bierský, Svozil, Urban, Dobeš, Fišel a František Navrátil, obsadili jsme stan vedle stanu des.Bohouše Kouby. K nám se pak připojil čet.asp. Petr Dušek, který nebyl od roty, ale od 3.pluku-skupiny letců. V následujících dnech byla prováděna lékařská prohlídka, koupání a odvšivovací akce, poněvadž někteří hoši so přivezli z Francie vši, nebo snad z parníku ROD EL FARAG. Zatím jsme měli stále francouzské uniformy a tak jsme si jednotlivé kousky vyprali i osobní prádlo. Byla provedena reorganizace zbytků obou pluků z nichž byly postaveny 2 pěší prapory a to: 1.pěší prapor a 2.pěší prapor, dále oddíl dělostřelecký, spojovací a motorota (z nezařazených důstojníků). Z našeho 2.pluku zbyly jen trosky. Každý prapor vlastně postavil jednu pěší rotu a chybějící počet byl doplněn z 3.pluku a náhradního tělesa, tak tomu bylo i u 1.pěšího praporu. Z naší 4.roty se stala 2.rota. Podle pořízeného seznamu zbytku 4.kul.roty byli přítomni: por.Karel Vik vel.roty, por.Reiman vel.1.čety, des.Bohuslav Kouba vel.družstva, svob.Josef Černota vel.1.kul.roje, svob.Josef Bierský vel.2.kul.roje, svob.František Navrátil vel.3.roje, svob.Kruml, voj.Fran.Urban, voj.Fojtík, voj.Antonín Bartoš-Bábiňák, voj.Sabr, voj.Singer, voj.Spáčil, voj.Strojil, voj.Dobeš, voj.Alois Závodný a voj.Fišel; celkem 17 mužů.


Po provedené reorganizaci a doplnění početních stavů rot a praporů vznikly různice s nadpočetním počtem nezařazených důstojníků a to u obou pěších praporů. Z tohoto počtu nezařazených důstojníků byla postavena moto rota těžkých kulometů. Stalo se tak proto, že někteří důstojníci v nastalém zmatku ve Francii, za všeobecného ústupu, dostali se s ustupujícími francouzskými jednotkami na západní pobřeží Francie a společně s prchajícími Francouzi se dostali do Anglie ještě před vyhlášením příměří, to pak mělo dopad na jejich zařazení. Dalším problémem byla nespokojenost Španěláků, kteří požadovali uznání nabyvších hodností ve Španělsku a různé výhody a změny v Čs.armádě na půdě v Anglii. Těchto problémů se nashromáždilo tolik, že po návštěvě presidentem Dr.Edvardem Benešem našich jednotek, propukly tyto sváry v otevřenou revoltu jmenovitě ze strany Španěláků a několika dalších příslušníků útvarů, kdy španělští interbrigadisté žádali o propuštění z branného svazku Čs.jednotek a odešli do anglických pracovních útvarů: "Pioneers corps". Návštěva prezidenta Dr.Edvarda Beneše se uskutečnila dne 26.července 1940 v Cholmondeley Park camp za přítomnosti ge.Ingra, gen.Viesta a dalších důstojníků MNO z Londýna a mnoha civilních pracovníků prozatimní vlády v emigraci a vojenské generality Anglické armády. Byla provedena přehlídka nastoupených našich jednotek a na závěr návštěvy defilé v takovém složení a výstrojí, v jakém jsme přijeli do Anglie. President Dr.Edvard Beneš pak dekoroval některé naše důstojníky a poddůstojníky vyznamenáním a po tomto ceremoniálu pak procházel okolo stanů, dotazoval se na stížnosti a přání, stejně tak i ostatní účastníci této návštěvy. V této době jsme již dostávali nové anglické uniformy, obuv a prádlo. Uniformy zvané "battel dres", byly pohodlné a velmi praktické. Zlepšila se i strava a domnívám se, že mnozí Španěláci pak litovali svého unáhleného rozhodnutí o odchodu od našich jednotek. Právě po návštěvě presidenta Dr.Beneše, bylo to koncem července 1940, odjížděli Španělští dobrovolníci-interbrigadisté od nás do pracovních anglických útvarů. Pro nás, kteří jsme zůstali v Čs.armádě byl jejich odchod k Angličanům nepochopitelný, že šli raději pracovat do Pioneers Corps, než aby raději zůstali s námi v jednotkách a společně se snažili odstranit všechny ty rozpory a záporné jevy, které ztrpčovaly a znechucovaly život nám všem. Byli jsme jen malou početní jednotkou, ale z hlediska politického důležitou složkou, podporující snahy Dr.Edvarda Beneše o uznání Čs.vlády de fakto a pro budoucnost odstranění toho neseriózního jednání předešlé anglické vlády, zapřičiněním "Mnichovského diktátu", který měl nakonec i tvrdý dopad na samotné Angličany po německém přepadu Polska a porážce Francie, na čemž se právě anglická vláda plně podílela a nyní ponese svůj díl odpovědnosti za proradnost vlády, jeho premiéra lorda "Neville Chamberlaina".


Naše přítomnost v Anglii, jakož i Poláků byl takovým vykřičníkem pro Angličany, že proradnost se vždy nakonec obrátí proti původcům tohoto zla a že je nyní na samotných Angličanech, aby odčinili spáchanou křivdu na našem i polském národě v plném rozsahu, aby vláda Jejího Veličenstva královny Alžběty II ( Jeho Veličenstva krále Jiřího VI. pozn.red.) a její vláda zrušila Mnichovský diktát od samého základu a uznala samostatný a svobodný Československý stát v předmnichovských hranicích z roku 1937 de iure a plně rehabilitovala Československou republiku. Dne 1.srpna 1940 jsem oslavil své 24.narozeniny v takové neutěšené náladě, kdy jsme neměli doposud ujasněn náš ůděl pro budoucnost. Všechny ty zvěsti o tom co bude dál jsme brali nějak zjednodušeně, protože nikdo nevěděl nic konkrétního a z dohadů se nedalo usuzovat jestli budeme samostatnou vojenskou jednotkou, nebo nějakou spojenou s jinou složkou, ale jedno bylo konkrétní a to, že v brzku se máme přesunout do trvalého ubytovacího prostoru ve střední Anglii. V tomto dění a nejasností jsme se začali učit základům angličtiny, abychom se alespoň mohli heslovitě domluvit, při vycházce do nejbližšího okolí, nebo při nákupu drobností, například cigaret, atd. Naše jednotky obdržely první anglické zbraně a to pušky s bodáky, se kterými se seznamovali a začal opět ten nechvalný výcvik se zbraní, pořadový výcvik atd.. V září bylo několik našich příslušníků vybráno do přeškolovacího kurzu zvaného: "Asould" (Assault course pozn.red.), kam jsem byl  zařazen i já. Byl to kurz boje z blízka, zdolávání různých překážek v trvání 3 týdnů. Angličtí instruktoři nás proháněli přes překážky, které jsme zdolávali s puškou a nasazeným bodákem, kde za každou překážkou byly umístěny figuríny představující Němce, které jsme museli bodákem nebo pažbou napadnout a zničit i za nemožné polohy po překonání překážky, nebo se proti nám postavil instruktor s dlouhou tyčí opatřenou na konci koženou vycpanou koulí, který představoval útočníka, kterého jsme museli bleskově napadnout bodákem, nebo pažbou, při čemž došlo i k nějakému neúmyslnému poranění instruktora, proto nám bylo nařízeno, že na instruktora se má útočit jen stínově, aby nebyl námi zraněn. Bez nadsázky, byli jsme rychlejší a mrštnější, snad i fusicky zdatnější. To se projevovalo při zdolávání překážek a běhu, málokterý instruktor nám stačil. Po ukončení kurzu jsme měli obdobné překážky vybudovat u našich jednotek, ale zatím se u jednotek procvičovaly nástupové tvary a pochody se zbraní pro plánovanou přehlídku a defilé dne 28.října, kdy má být provedena i opakovaná přísaha věrnosti Republice Československé a presidentu republiky Dr.Edvardu Benešovi. Do našeho prozatímního tábora má přijet mimo presidenta Dr.Edvarda Beneše s doprovodem i anglický předseda vlády Winston S. Churchill s doprovodem generality britské armády. Organizátoři celé parády měli starostí nad hlavu, ale vše dopadlo na výbornou, ke spokojensoti všech, defilé mělo říz za zvuku naší vojenské kapely a nakonec jsme byli spokojeni i my, že to máme za sebou. Jednoho listopadového dne jsme vyslechli v praporním rozkoze , že v následujícím dnu se přesune náš 2.pěší prapor do nového ubytovacího prostoru k městu LEAMINGTON SPA, 1.pěší prapor do MORETON HALL a náš prapor do WALTEN HALL. Druhý den jsme odjeli nákladními auty do nového působiště. V prostranství parku u zámku "Walten Hall", byly postaveny dřevěné baráky, podobné jaké si pamatuji z rodného města Břeclavi, kde na Bratislavské ulici, po pravé straně před hřbitovem, byly postaveny obdobné baráky, které po 1.světové válce sloužily jako kasárna 27.pěšímu pluku a později jako nouzové ubytování nemajetným rodinám. Tomuto se všeobecně říkalo "Šanghaj".


Zámek Wallton Hall byl uvolněn majitelem pro vojenské ubytovací účely a byl přidělen naší jednotce, 2.pěšímu praporu. V zámku bylo velitelství praporu a ubytovna důstojníků. V barácích bylo ubytováno mužstvo. Každá rota měla přiděleny 3 baráky a to 2 pro mužstvo a jeden jako kancelář roty, ubytovna výkonného rotmistra, účetního a pomocný personál roty i sklad roty. V baráku byly dřevěné patrové postele se slamníky seřazeny po dvojicích na jedne straně a na druhé straně jen po dvou postelích za sebou a uprostřed byl volný prostor pro kamna a stůl s dvěmi židlemi. Naše rota doplněna mužstvem a poddůstojníky doznala změnu i ve velitelských funkcích. Velitelem roty se stal major Z.X., zástupcem npor.Karel Vik, velitelem 1.čety npor.Reiman, velitelem 2.čety ppor.Beránek, později npor.Šchreiber a velitelem 3.čety npor.X.Y.(Ječmínek - nebyl oblíben). Do naší čety byl zařazen četař Kouba, čet.Zemek Jan, čet.František Svrček, čet.Boh.Kočár. Vánoční svátky a Nový rok 1940/41 byly předělem činnosti našich jednotek. Byla zřízena škola pro důstojníky do zálohy, kam odešlo od naší roty několik mužů jako Josef Bublík, Antonín Bartoš-Babiňák, František Gaisl, Kruml a další. Dále byla zřízena škola pro rotmistry a škola důstojníků pro vyšší jednotky. Pro mužstvo byl zřízen přeškolovací kurz těžkých kulometů a minometů, kam jsem byl odeslán s dalšími poddůstojníky praporu, jako rtn.Ludva Cupal, rtn.František Kobzík, rtn.Rudolf Urban atd. U roty se mezitím seznamovali s lehkým kulometem zn. "Bren", který byl čs.původu - Zbrojovka Brno. Život u praporu se rozběhl do pravidelných obrátek, ale opět upadal do zemdlení a nudy po ukončení škol a kursů. Vrátili se k rotám hoši, kteří absolvovali záložní důstojnickou školu, jako svob.asp., nebo i čet.asp. a dokonce se jeden vrátil jako rtn.asp. Holub od 1.roty. U praporu se rozmohla šeptaná propaganda k letectvu a parašutistům. V jarním měsíci byl opravdu proveden potichu takový nábor dobrovolníků, ale to byl víceméně na doporučení velitelů rot a zpravodajských důstojníků praporu. Několik mužů odešlo v tajnosti od praporu do Skotska, kde bylo zřízeno výcvikové středisko pro zvláštní úkoly, pak odešlo několik mužů k letectvu a u praporu pokračovala taková nezdravá nálada pro nedostatek činnosti. Němci přepadli Jugoslávii a tak se u praporu organisovala akce, abychom byli odesláni do Jugoslávie, jenže to byla akce mužstva a velitel praporu plk.Satorie a pplk.Přikryl měli pak dosti práce s vysvětlováním, že to není možné, že naším údělem je, abychom zůstali v Anglii pro daleko důležitější nasazení než je v současné době Jugoslávie.


Zatím naši letci sváděli těžké boje s nacistickou "Luftwaffe" a dosahovali vynikajících ůspěchů, ale i velké ztráty našich pilotů. Německé bombardovací svazy o velké síle bombardovaly anglická města, což mělo těžký dopad na zbrojní výrobu a zásobování. Těžce byla bombardována důležitá výrobní centra jako Coventry, Manchester, Birmingham, Londýn, přístavy: Liverpool, Cardiff, Glasgow, Edinburgh atd.. Všechno mělo i odraz v morálce našich vojáků, kteří chtěli být rovněž použiti v boji s nacisty a tak se hlásili do různých akcí, jako k parašutistům a k letectvu.


Dne 22.června 1941 přepadla německá vojska Sovětský svaz a v jediném dni hluboce pronikly německé jednotky do ruského vnitrozemí. Německé motorizované jednotky pronikaly do ruského ůzemí, že se zdálo, že Sovětská vojska nekladou žádný odpor, protože vedle x zpráv v rozhlase to byly stovky kilometrů denně, kam postoupily německá vojska. To jsme prostě nemohli pochopit, že tak veliký a silný stát není schopen většího odporu, když jsme si uvědomovali, že tento velký stát v roce 1938 nabízel naší republice ochranu a vojenskou pomoc proti Němcům a nyní se jejich armády hroutí pod bleskovým úderem nacistických jednotek - to nebylo k pochopení !.


U našeho praporu byl zřízen kurz řidičů motorových vozidel do kterého jsem byl zařazen a absolvoval jsem kurz s prospěchem velmi dobrým a získal jsem oprávnění k řízení motorových vozidel do 5ti tun. V té době probíhal nábor k parašutistům. Přihlásil jsem se, ale ač jsem absolvoval všechny disciplíny nebyl jsem přijat, ale nakonec jsem byl odeslán do kurzu Asould a po absolvování přidělen k obdobnému kurzu pod vedením npor. Josefa Otiska a jeho zástupce npor. Stanislava Uchytila pod názvem "Úderný kurz". Zde se vše opakovalo jako v "Asoult kurzu", ale navíc se zaměřením na útočný boj malých jednotek, střelbu ze všech zbraní, znalost prací s trhavinami a protitankovými granáty a boje muž proti muži. Kurz byl zřízen v zátoce poblíž města "Great Yarmouth". Zde jsem působil jako instruktor až do roku 1943. Dne 5.listopadu 1942 jsem byl odeslán do kurzu ve Skotsku (Garamour cottage) spolu s čet.asp. Josefem Machovským, rt.Rudou Urbanem, rt.Josefem Bierským a dalšími hochy. Kurz byl náročný na fyzickou zdatnost. Vyučoval se způsob záškodnického boje v týlu nepřátelském, střelba z pistole, samopalu, vrhání ručních granátů, práce s trhavinami, destrukční práce na komunikacích - železnice, silnice, elektrické vedení, telefonní spoje, objekty průmyslové atd.. Dalším výcvikem byl boj muže proti muži, přepad strážného, způsob osobní prohlídky zajatců, tiché zabíjení, maskování, zdolávání různých překážek, plavání, kreslení mapek atd.. Jako další disciplnína po ukončení tohoto běhu byl seskok padákem, kde jsme každý absolvoval 5 seskoků. Kurz jsem absolvoval na výbornou. Ještě před tímto kurzem jsem byl odeslán spolu s npor.Josefem Otiskem do kursu v Londýně-Westhamu, kde jsme absolvovali kurz pouličních bojů. V kurzu jsem byl ponechán jako instruktor po dobu dvou měsíců a pak jsem se vrátil zpět do úderného kurzu u Great Yarmouth, kde jsem pokračoval jako instruktor. Při jedné návštěvě praporu jsem byl překvapen úbytkem kamarádů od praporu. Odešli do Londýna na MNO rt.Jan Zemek, svob.asp.Bublík, rt.Ludva Cupal, rt.František Kobzík, svob.asp. Antonín Bartoš-Bábiňák, svob.asp.Pavelka, rtm.Josef Valčík, rt.Bohuslav Kouba, des.asp.Libor Zapletal a další hoši. V této době došlo k dalšímu přesunu našeho praporu do prostoru Colchester na pobřeží kanálu La Manch k námořnímu přístavu "Dower Court", kde měl náš prapor účelné nasazení. Ještě krátce jsem působil v úderném kurzu jako instruktor pod vedením npor.Stanislava Uchytila zatímco npor.npor.Josef Otisk odjel do Skotska do Garramoor Cottage - kurz "SOE", aby absolvoval kurz pro vedení záškodnického boje v týlu nepřátelském a stejně těch 5 seskoků padákem, to se již psal rok 1943 a u praporu došlo k různým změnám ve funkcích velitelského sboru.


O atentátu na Heydricha v Praze jsme sice něco věděli, ale nic určitého, jen to, že atentát provedli agenti z Anglie. Pak přišli "Lidice" a u našich ůtvarů se prodávali dřevěné cihličky na obnovu Lidic po válce a to bylo i přislíbeno anglickou vládou. Těch událostí se najednou nashromáždilo tolik, že jsme nestačili ani všechny vnímat. Opět jsme se přesunuli do vnitrozemí k městu PETERBOROUGH, kde nastalo přeškolování pěšákú na tankisty, zatím jen na lehké tanky "CRUSADER". Byl zřízen kurz pro střelce tankových zbraní - kanonu, kulometu a minometu, dále kurz radistů a řidičů tanků. Npor. Josef Otisk byl určen jako bývalý tankista velitelem kurzu střelců z tanku. Jako instruktory si vyžádal mne a rt.Vladimíra Řezníčka, který byl u jeho roty a byl vybrán jako jeho střelec ve velitelském tanku. Procvičovalo se zaměřování, náměr a odměr, navádění na cíl, rektifikace kanonu a kulometu se zaměřovačem, demontáž a montáž brzdo-vratného zařízení kanonu, rozborka a sborka těžkého kulometu BREN, funkce minometu a druhy min atd.. Po ukončení kurzu jsem byl přidělen k 2.tankové rotě jako velitel tanku a zástupce velitele čety. V zimním období jsme provedli ostrou polní střelbu z tanků. Nyní jsme se přeškolovali na nové tanky "CROMWELL" s nimiž jsme již procvičovali taktiku tankového boje a nakonec i ostrou polní střelbu na pohyblivé cíle a to již jsme používali rádiového spojení v četě, rotě a praporu, jakož i vnitřního radiospojení. Po provedené ostré střelbě byla provedeno defilé našeho tankového praporu před velitelem brigády.


Koncem dubna 1944 byl jsem pozván na velitelství praporu, kde jsem byl dotázán, zda bych byl ochoten seskočit jako parašutista do Protektorátu s dalšími muži. Moje odpověď byla jednoznačná: "ANO". Krátce na to přišel za mnou kpt.Josef Otisk se stejným dotazem. Jelikož jsem kpt. Josefa Otiska znal již delší dobu z různých kurzů, kde jsem působil jako instruktor pod jeho vedením, bez uvažování jsem odpověděl "ANO". Kpt. Josefa Otiska jsem si vážil jako řízného velitele, znalého vojenského řemesla jako málokterý a proto jsem věřil, že s takovým velitelem lze vykonat v týlu nepřítelském velký kus práce, ač jsem zatím nevěděl nic o úkole, který nám bude určen. Opět jsem byl pozván na velitelství praporu na pohovor, ale tentokráte šel se mnou můj velitel roty kpt. Záhora. Pohovor byl krátký, jen s tím rozdílem, abych si to ještě všechno rozmyslel, ale ihned jsem odpověděl, že jsem rozhodnut seskočit do Protektorátu tak, jak jsem již slíbil kpt. Josefovi Otiskovi, že moje rozhodnutí je nezvratné a že splním svou přísahu bezezbytku. Krátce potom si mě zavolal kpt.Otisk, který mě seznámil se seznamem mužů, která si vybral pro svůj výsadek a to: "Velitel kpt. Josef Otisk, rt.Josef Černota, rt.Josef Bierský, rt.Vladimír Řezníček, tohoto času jeho střelec v tanku a čet. Robert Matula, řidič jeho tanku. Prvé jmenované jsem dobře znal, jen Roberta Matulu jsem znal jen od vidění, ale i tak si kpt. Otisk vybral dobře, vhodnější by asi u praporu nenašel. Byl jsem si vědom odpovědnosti svého rozhodnutí, ale věděl jsem, že od roku 1938 jsem nabyl dostatečné množství životních zkušeností a že již nejsem tím klukem, který měl mnoho zájmů ve sportu a své porfesi, ale že za těch 6 let jsem přejal další řemeslnou profesi-vojáka, ač jsem jim nikdy nechtěl být. Dne 14.V.1944 jsme s Josefem Bierským odjeli podle rozkazu do Londýna, kde jsme se měli hlásit na MNO u pplk.Karla Palečka. Na MNO nás přijal kpt.Krzák, který nás krátce prověřoval a pak jsme byli ubytováni nedaleko "Hyde Parku" v budově č.8. Druhý den přijeli kpt. Josef Otisk, Vladimír Řezníček a Robert Matula. Kpt. Josef Otisk odešel k pplk.Palečkovi a pak jsme byli představeni a byl s námi proveden krátký pohovor jen v tom smyslu, zda je naše rozhodnutí seskočit do Protektorátu v tomto složení definitivní. V příštím dnu jsme všichni odjeli vlakem do Skotska do výcvikového střediska SOE Garramor Cottage (STS 25 pozn.red.), kde jsme si zopakovali předcházející výcvik s hlavním zaměřením na vedení partyzánské války v týlu nepřátelském. Procvičovali jsme již známé způsoby nástrah a léček, střelbu letmou a pudovou, vrhání granátů, praktické použití různých druhů trhavin, hlavně Plastic Explosive, usměrněné nálože, magnetické nálože, různé druhy rozněcovadel - mechanické, chemické a elektrické, stavění přístřešků, úprava jídel z místních zdrojů, ošetření zraněných, orientace pomocí buzoly a mapy, nové druhy tichých vrhačů min nebo vyrobených náloží z plastické trhaviny- tak zvaných "Spigot motor" (Spigot mortar ??? pozn.red.), prohlídka a výslech zajatců, vázání zajatců i bez provazu, jak ke stromům nebo kůlu, doplňování v sebeobraně (Karate) a hlavně byl kladen důraz na fysickou kondici a zdolávání překážek. Po skončení tohoto doplňovacího školení odjeli jsme do Ringway, kde jsme provedli opět 5 seskoků padákem a to 2 s nožním zásobníkem. Pro nás prvé čtyři to bylo opakováním, jen pro Roberta Matulu to bylo prvé takové školení, ale obstál na výtečnou. Následně jsme se vrátili do Londýna a po krátkém pobytu jsme odjeli do dalšího kurzu do BEAULI (vila Beaulieu STS 17 pozn red.), kde jsme byli seznamováni s různými uniformami německých vojenských jednotek, policie, gestapa, SD - tajné služebny nacistů a strážní služby na nádražích a továrnách. Dále jsme se učili šifrování, psaní neviditelným inkoustem, způsoby a metody gestapa při vyšetřování a to i prakticky, kdy jsme byli témto způsobem vyšetřováni v případě, že bychom se dostali do zajetí. Jako další bylo procvičováno navazování styku s neznámými osobami, sledování osob, předávání zpráv, tajné a mrtvé schránky a toto bylo prakticky prováděno pak prakticky v ulicích Londýna za dozoru instruktorů, kteří sledovali naše počínání. Jako poslední školení bylo prováděno již v Londýně Čs.důstojníky MNO a to kpt.Sísem, který nám předvedl radiomaják a jeho funkci, což bylo pro nás velmi důležité pro navádění letadel na cíl při shozu zbraní nebo osob na předem vyhlédnutou a určenou dopadovou plochu. Kpt.Krzák nás učil vyhledávat vhodné plochy pro vysazování osob a materiálu a způsob vytyčování těchto dopadových ploch. Kpt. Pernický se nám věnoval zase pro práci v terénu, jako topografie, orientace v terénu pomocí buzoly a práce s mapou. Práci s radiomajákem jsem dostal za úkol od kpt. Josefa Otiska a kpt. Sís mne dokonale seznámil s obsluhou, vysílání signálu pro letadlo a to tak, že radiomaják () (EURECA), vysílá signál a v letadle je instalována podobná stanice, která signál z Eureky přijímá a podle tohoto přijímaného signálu se zaměřuje na prostor, odkud EURECA vysílá signíl. Pro naši Eureku jsme měl vysílací kód "GK" morseovkou. Za přítomnosti v Londýně byly nám opravovány vadné chrupy, abychom neměli po vysazení zubní potíže. Dále nám pak byly zhotoveny civilní šaty dle osobního výběru, balonové pláště do deště, osobní prádlo a košile, dále vhodná obuv, náramkové hodinky podle osobního výběru. Byly zhotoveny osobní fotografie na falešné občanské legitimace i fotografie do archivní dokumentace MNO. Byly nám zhotoveny občanské legitimace na různá jména a museli jsme se naučit pro každou legitimaci uvedené údaje nazpaměť, jakož i určité znalosti místa trvalého bydliště. Pro bojovou činnost v týlu bylo nám zhotoveno vhodné ošacení podle přání velitele kpt.Otiska a to: manžestrové bundy a kalhoty golfky v šedé barvě, jen Josef Bierský si přál toto ošacení v barvě modné, což mu bylo vyhověno. Dostali jsme pevné šněrovací boty hnědé barvy-vodotěsné, teplé vlněné svetry a výzbroj a to opět v dohodě s kpt. Otiskem. V té době byl k naší skupině přidělen telegrafista rt.Karel Svoboda, který již veškerý výcvik absolvoval v roce 1941 a měl být vysazen s rtm.Kubišem na akci "Heydrich", ale pro zranění byl vystřídán rtm.Josefem Gabčíkem. Po provedeném atentátu na Heydricha a zradou byla Karlovi Svobodovi popravena celá jeho rodina i jeho manželka. Po celou dobu pracoval Karel Svoboda na MNO jako radiotelegrafista a nyní se těšil, že konečně mu bude dána možnost splnit alespoň částečně dluh za své mrtvé. V době, kdy jsme čekali na zhotovení ošacení a opravu chrupu, provedli jsme ještě dva noční seskoky padákem z upoutaného balónu v Londýně s nožním zásobníkem. Po doplnění všech potřeb provedli jsme jeden noční seskok padákem celé skupiny tak, jak budeme vysazení do Protektorátu a to s plným vybavením. Podle přání kpt.Otiska budeme vysazeni po třech mužích a to: "čís.1 = Josef Bierský, čís.2. Karel Svoboda a čís.3. kpt. Josef Otisk. Tato prvá trojice po dopadu na dopadovou plochu navedou letadlo pomocí signálních baterek na dopadovou plochu, kde má být vysazena druhá trojice ve sledu: "čís.1. - Robert Matula, čís.2. Vladimír Řezníček, čís.3 Josef Černota. "Vysazení bylo provedeno za dohledu pplk.Palečka, kpt.Krzáka, kpt.Pernického a dalšího člena MNO. Výsadek byl proveden z letadla Halifax a byl perfektní, jak po stránce vysazení, tak i po stránce rychlého shromáždění na doskočišti. V dalším dnu jsme převzali své falešné občanské legitimace, zbraně a střelivo, osobní ošacení jak civilní, tak i pro bojovou činnost a vše uložili do kufru a připravili se na přesun na leteckou základnu, odkud budeme vysazeni do Protektorátu. Ještě jsme převzali každý 5.zlatých dolarů USA, tři tabletky jedu (pro případ, že bychom měli být zatčeni gestapem, což se nedoporučovalo, to byla stejně jistá smrť, dále spací pytle, pak jsme každý napsali poslední vůli s odkazem pro rodiče-příbuzné a podepsali. Nyní jsme již čekali na odlet a to na výsadkovou základnu v Itálii. V dalším dnu jsme dostali příkaz k odletu a to: Robert Matula, Josef Bierský a já. Z Londýna jsme odletěli letadlem s mezipřistáním v Gibraltaru do města Alžiru v Africe, kde jsme byly nuceně zdrženi čekáním na další letecký přesun do Itálie. Konečně jsme opět nastoupili do Dakoty, která nás dopravila do jižní (???? pozn.red.) Itálie na letiště u města "BARI". Z Bari nás odvezlo auto na Čs.základnu v městečku "Laureto", kde byl velitelem této základny kpt.Hrubec. V dalším dnu přiletěl sám Vladimír Řezníček a pak kpt.Josef Otisk s Karlem Svobodou. Na základně byli již přítomni Jaroslav Pešan a Jaroslav Klemeš z paraskupiny "Platinum-Pewter", dále přiletěl kpt.Nechanský, pak kpt. Rudolf Krzák a Bohumil Nocar. Jako poslední přiletěl kpt.Pavel Hromek, rodák z Kostic na Břeclavsku. Na základně jsme si ověřovali práci s buzolou a seznamovali se s mapou budoucího pravděpodobného našeho vysazení. Ověřovali jsme si správné uložení materiálu do nožního zásobníku, jak nejlépe všechno uložit, hlavně zbraně a střelivo, já osobně jak bezpečně uložit radiomaják "EURECA", aby se při dopadu na zem nepoškodila a stejně tak činili i ostatní hoši. Kpt.Hrubec vyjednal pro nás možnost dopravy k moři, abychom se mohli vykoupat a to v blízkosti města Monopoli. Jinak jsme stále udržovali fysickou kondici cvičením a běhy, hlavně u moře. Jednoho dne přijel náš styčný důstojník mjr.Thomas (měl jistě krycí jméno, byl to Anglický důstojník) a přivezl nám naše operační mapy, pro které se měl dostavit k převzetí kpt.Otisk, jenže kpt.Otisk byl toho času indisponován natolik, že nebyl schopen materiály převzít. Materiál jsem řádně převzal, potvrdil převzetí a šel jsem za kpt. Otiskem hlásit provedení. Kpt.Otisk ještě asi nevnímal o co jde a zle se na mne rozkřičel a hrubě mě urážel a pokusil se i o fyzické napadení, ale včas jsem ho opustil a odešel na ubytovnu. Druhý den jsem mu materiál předal a on se mě za předešlý den omluvil, asi mu kpt.Hrubec, nebo jiný na jeho počínání upozornili. Tím byla celá záležitost urovnána a nadále se o tomto incidentu nehovořilo. Během našeho pobytu na základně byl vyhlášen stav pohotovosti pro naši skupinu, ale vždy odpoledne byla pohotovost odvolána, až 13.září 1944 byla opět vyhlášena pohotovost a po obědě již přijelo auto, které naložilo všechen náś materiál i nás a odjeli jsme na letiště v Bari. Na letišti jsme si ještě jednou překontrolovali správné uložení svého materiálu, svlékli své letní ošacené a ustrojili se do manžestrových bojových obleků. Byly nám odebrány anglické cigarety, italská i anglická měna, ustrojili jsme se do kamuflážových overalů pro seskok, převzali padáky a nasadili jsme si ochranné gumové přilby a čekali na povel velitele k nastoupení do letadla, které nás má dopravit do Protektorátu. Kpt. Otisk měl ještě pohovor s mjr.Thomasem, pak se pozdravil s kapitánem letadla a společně ještě si upřesnili místo našeho vysazení. Kpt.Otisk dal povel k nastoupení do letadla typu Halifax černě kamuflovaný  a po usednutí na podlahu letounu a zavření vstupních dveří jsme odstartovali k domovu, bylo 19,30 hodin. Letoun nabral výšku a určený kurz letu. Přeletěli jsme Jadranské moře a nad Jugoslávií osádka letadla vysadila zásobníky Titovým partyzánům a pokračovali jsme v letu směrem na Maďarsko, Slovensko a cíl našeho dopadiště - Beskydy. Při přeletech nad Jugoslávií a Maďarskem, stejně i nad Slovenskem, byli jsme vítáni protileteckou palbou, ale pilot byl zkušený a tak jsme dosáhli prostoru Beskyd a několikráte pilot opsal kruh nad Beskydami a pak vstoupil do našeho prostoru navigátor a řekl, že nemůže najít přesně místo našeho vysazení, ale určitě jsme v udaném prostoru vysazení a otázal se kpt.Otiska zda hodláme seskočit . Kpt.Otisk řekl, že budeme skákat, hlavně na otevřený prostor, což navigátor přislíbil. V zápětí se rozsvítilo červené světlo k připravenosti k vysazení a výsadkový dispečer otevřel v podlaze výsadkový prostor pro vysazování. Prvá skupina se připravila k seskoku v pořadí: "Josef Bierský, Karel Svoboda a poslední kpt.Otisk". Rozsvítilo se zelené světlo a dispečer dal povel "GO" Josef Bierský propadl v otvoru a za nim měl ihned následovat Karel Svoboda, jenže ten měl potíže dostat do otvoru svůj zásobník s rádiovysílačkou a než propadl otvorem uplynula nějaká sekunda. Stejný problém měl i kpt.Otisk a když jsem si promítnul ten rozptyl dole prvé skupiny řekl jsem jen Vladimírovi Řezníčkovi, Láďo drž se Robertova popruhu padáku, nebo se dole nenajdeme. Letoun opsal nový kruh a nalétal na prostor, kde podle dohody měli naši tři z prvé trojice signalizovat letadlu polohu doskočiště. Svítilo červené světlo a vzápětí se rozsvítilo zelené a Robert propadl otvorem a za nim Vladimír a současně i já. Po průletu otvorem jsem viděl jsem viděl nad sebou vpředu padák Robertův, kousek pod sebou padák Vladimíra a sledoval jsem přistání Roberta, pak jsem jen zahlédl přistávání Vladimíra, ale to již jsem se propadal jehličím smrku, když již předtím jsem spustil na nosném laně svůj zásobník, abych měl uvolněnou nohu pro přistání. Cítil jsem jen šlehání větviček smrku a pak jsem zůstal viset, protože se můj padák zachytil na smrku. Zůstal jsem viset asi 8 m nad zemí, když zazněly dva rychlé výstřely za sebou , jak jsme se to učili v kurzu. Rychle jsem rozepnul zámek padáku, přidržel lano zásobníku a po kmenu smrku jsem sjel na zem. Vytahl jsem samopal "STEN GUN" a vyšel ve směru odkud jsem slyšel střelbu a již jsem uviděl Vladimíra Řezníčka asi 20 metrů ode mne na prostoru u domku. Zavolal jsem na něho proč střílel a on odpověděl, že na něho útočil pes a tak na něho vystřelil.

11. Protektorát : byli jsme doma a nyní je na nás dokázat předsevzetí!

Vysazení naší trojky bylo perfektní. Naše trojice opustila letadlo v několika sekundách majíce ještě v paměti to zdržení prvé trojice, která měla značné zdržení mezi jednotlivci a jistě budou rozhozeni na velkém prostoru. Ty sekundy zdržení při vysazení to jsou stovky metrů na dopadové ploše a jistě bude mít prvá trojka potíže sejít se na ploše.


Naše trojice byla vysazena na malou plochu, vlastně na palouk u nějakého obytného domku a pokud jsem dobře viděl přistávat Roberta, tak dopadl na okraj plochy, Vladimír asi 70 metrů nížeji a já na okraj lesa, asi 20 metrů od Vladimíra, takže jsme se i v té noční polotmě viděli. Když jsem zůstal viset na stromě, podíval jsem se na náramkové svítící hodinky: bylo 23,48 hodin, 13.září 1944 a to právě zazněly ony dva rychlé výstřely. Vyšel jsem na okraj lesa, bylo to asi několik kroků od stromu, na který jsem přistál a zavolal na Vladimíra, přišel ke mně a znova opakoval na co střílel, současně mi řekl, že se mu utrhl nožní zásobník. Spolu jsme pak volali smluveným sykáním Roberta a baterkou jsem mu dával znamení kde se nalézáme. Zatím Vladimír donesl svůj padák a nato již bylo vidět podél okraje lesa přicházet Roberta. Naše trojka byla pohromadě, ale kde je prvá trojka s velitelem to jsme nevěděli a podle mého úsudku jistě není v prostoru našeho doskočiště, poněvadž by alespoň jeden musel být zde, jelikož podle předem určeného plánu  měla prvá trojice dávat baterkami signál letadlu pro naše vysazení a to se nestalo. Robert si šel přinést svúj padák a nožní zásobník a my dva jsme se zatím pokoušeli o stažení mého padáku ze stromu, což se nám podařilo bez větší námahy. Uložili jsme smotané padáky a nožní zásobníky na okraji lesa a společně jsme šli prohledávat mýtinu ve směru proti vysazení zda nenajdeme Vladimírův nožní pytel (zásobník), který se utrhl, ale podle mého úsudku musel dopadnout do lesa, nad místem Robertova přistání a na prohledávání lesa by bylo potřeba spoustu času, který jsme neměli a pak hlavně denní světlo. Začalo svítat a tak jsme rozebrali nožní zásobníky, Robertův a můj, z jednoho zásobníku jsme zhotovili pomocný batoh pro Vladimíra a rozdělili stejným dílem materiál na odnášení. Padáky a overaly včetně gumových přileb jsme odnesli k vyvrácenému kořenu Smrku, kde jsme vše zakopali. Jelikož Vladimír pozbyl všechen materiál s nožním zásobníkem a zůstala mu jen pistole FN 7,65 mm se šesti náboji (dva náboje již vystřelil na psa) a my s Robertem jsme měli ůplnou výzbroj, navíc já měl ještě tichou pistoli a pistoli pro "EURECU", půjčil jsem Vladimírovi můj samopal "Sten gun", aby byl řádně ozbrojen pro případ náhodného střetnutí s nepřítelem. Upravili jsme své batohy na stejnou váhu, Robert měl náhradní díly ke Svobodově rádiovysílačce, spací pytel, střelivo, granát Mils a dávku potravin na tři dny, já měl EURECU, střelivo, spací pytel, potraviny na tři dny a granát Mils a tři pistole. Nyníjsme po rozdělení měli své batohy v přibližně stejné váze a tak s přibývajícím ranním světlem, když jsme už byli přesvědčení, že na našem doskočišti není prvá trojice, rozhodli jsme se, že půjdeme na druhé shromaždiště u osady Kladnatá ke Druhému můstku přes potůček, kde bychom se měli všichni sejít jak bylo nařízeno velitelem. Nad lesem kroužil německý průzkumný letoun a tak jsme se ukryli pod stromy a vyčkali až odletěl. Po lesní cestě právě vycházeli dva muži, podle ošacení to byli lesní dělníci, kteří šli na práci do lesa a tak jsme počkali až zajdou a pak jsme se vydali směrem jižním do přivráceného kopce lesního masívu, kde jsme se chtěl orientovat podle mapy, kterou jsem měl u sebe. Před odchodem jsem si všimnul, že ve směru odkud vyšli ti dva muži stál po pravé straně lesní cesty železný kříž s ukřižovaným Kristem, to jsem si dobře zapamatoval pro orientaci našeho doskočiště i orientaci pro cestu na II. shromaždiště. Vystupovali jsme do svahu poměrně hustého lesního porostu, byl to les smíšený, ale převažoval porost smrkový, jen na spodním ůseku byly břízy a buk, nebo habr, to jsme přesně nerozeznal. Po dosažení vrcholu kopce našli jsme vhodný prostor pro výhled do krajiny s možností orientace podle mapy a buzoly. Vyndal jsem mapu speciálku v měřítku 1:75 mpm (???) a hledal v prostoru nějaký vztažný bod shodný k mapě. Byl jsem velmi zklamán poněvadž v terénu jsme nenašli žádný vztažný bod, podle nějž bych si mohl orientovat mapu. Ani Vladimír Řezníček nepoznal žádný z okolních vrchů i když byl rodák z Beskyd, z Kunčic pod Ondřejníkem a jako mladý se dosti často toulal po Beskydech i v zimě na lyžích. Jako další směr postupu jsme určil jižním směrem, kde bylo vidět vysoký kopec, odkud bude jistě dobrý výhled do celého prostoru a budu se moci lépe orientovat. Prozatím jsem nechtěl vejít ve styk s náhodnými lidmi, abychom takovým setkáním neohrožovali bezpečnost první trojice, o které nic nevíme a jistě se bude pohybovat rovněž v tomto prostoru. Z tohoto důvodu nebylo záhodno navazovat styk v tomto prostoru, poněvadž jsme byli v nevelké od místa seskoku. Nyní jsme postupovali podle buzoly k onomu vrcholu vzdáleného vzdušnou čarou asi 5 až 6 km, což předpokládalo v tomto terénu trojnásobnou vzdálenost chůze. Postupovali jsme stále lesním porostem dodržujíce zaměřený azimut k vyhlédnutému vrchu. Terén byl velmi namáhavý a tak jsme odpočívali vždy po dvou hodinách chůze. V odpoledních hodinách jsme již vyděli před sebou vyhlédnutý vrch a tak jsme již neodpočívali a snažili se dojít našeho cíle. Začalo se šeřit a tak jsme sešli do ůdolí, kde tekl čistý potůček u něhož jsme se utábořili, abychom zde přenocovali. Rozdělili jsme jídlo na tři díly, poněvadž Vladimír o všechno přišel s utženým nožním zásobníkem a tak jsme se s ním spravedlivě rozdělili a rovněž tak i s nocováním, kdy jsme s Robertem rozbalili spací pytle a jeden položili jako podložku a druhým jsme se všichni tři přikryli, poněvadž v tom údolí u potůčku bylo chladno. Nyní jsem vzpomínal na to, že jsme zahrabali kamuflážové overaly, které by nám nyní poskytli i dobrou přikrývku i ošacení do deště - škoda, to jsem nedomyslel. V noci bylo citelné chladno a tak ještě za šera jsme zbalili věci, uklidili místo přenocování a vydali se do vrchu, abychom vyhledali nějaký vztažný bod k mojí mapě. Po dosažení vrcholu, když jsme se rozhlíželi po terénu náhle řekl Vladimír: " Tam je LYSÁ HORA !". Okamžitě jsme orientoval mapu do tohoto směru, posoudil shodnost k dalším vztažným vrcholům a souhlasně jsem nyní stanovil naše stanoviště jako vrchol kopce "POLČANA". Nyní jsem rovněž určil místo našeho seskoku a to osadu "KOTLY", jihovýchodní svah hory "SLAVÍČ". Tato osada byla ještě na mojí mapě, ale jen na okraji, ale podle směru našeho pochodu z místa seskoku, ušlé vzdálenosti a pak podle železného křížku u lesní cesty a potůčku, který tekl podél této lesní cesty, nemohl jsme se mýlit. Nyní jsem určil další směr našeho postupu na druhé shromaždiště u osady "KLADNATÁ", kde byl stanoven sraz v případě, že by došlo k roztržení našeho výsadku.


Toto rozhodnutí velitele našeho výsadku "WOLFRAM", bylo velmi prozíravé a účelné, že určil dvě shromaždiště ještě v Londýně a upřesnil ještě v Itálii pro tuto eventualitu, což se nyní skutečně stalo a my měli nyní jedinou šanci se s prvou skupinou sejít jen na druhém shromaždišti. Jako druhým určením možnosti setkaní bylo i přes další - nové spolupracovníky bylo určení hesla "JOSEF" pro styk a spojení přes případné spojky. Velitel našeho výsadku kpt.Otisk měl kompletní čtyři mapy našeho prostoru působení a to od slovenských hranic až po Zlín, kdežto já měl jen dvě mapy a to jen výseku plánovaného našeho prostoru působení v prostoru Beskyd ohraničeny na východě městem "JABLUNKOV" a na západě městem "VALAŠSKÉ MEZIŘÍČÍ", severně "Frýdlant n.Ostr." a jihu "MAKOVEM", což pro naši orientaci dostatečně stačilo.


Nyní jsme věděli, kde se nacházíme a tak jsme se již uklidněni vydali na cestu k druhému shromaždišti. Postupovali jsme stále opatrně, vyhybavši se zatím styku s místními obyvateli pro bezpečnost vlastní a hlavně, abychom nenavedli možné pátrací německé, nebo české policejní složky na směr našeho postupu a tím i na směr naší první skupiny s velitelem kpt.Otiskem, radistou Karlem Svobodou a Josefem Bierským. K večeru jsme již byli jižně pod Lysou horou a směřovali jsme na osadu "ŠANCE-ŘEČICE". Po dosažení blízkosti osady šance jsme odpočívali na úbočí lesa a pod námi páslo malé děvče ovečky a zpívalo si písničku, jenže slovům jsem nerozuměl, jen tu melodii jsem si pamatoval z dětství, nebyl jsem sentimentální, ale cítil jsem zvlhlost na očích. Jakmile se více zešeřilo, vykročili jsme směrem k hoře Smrku, který byl proti našemu stanovišti. Pod námi vedla silnice z Ostravice do Starých Hamrů, železniční trať a říčka Ostravice, což jsme museli překročit, aby jsme se dostali do polesí Smrku. Právě když jsme chtěli překročit tyto překážky na naší cestě na Smrk, vyšlo ze zákrutu silnice několik osob a tak jsme museli počkat, až zajdou za další záhyb cesty a pak jsme rychle vyrazili dolů, abychom nepozorovaně dostali přes tento dosti otevřený prostor. Společně jsme překročili silnici, železniční trať a přebrodili potok (říčku Ostravici), kde nebylo mnoho vody a uháněli řídkým okrajovým porostem stromoví do svahu hory Smrku. Udýcháni jsme vešli do hustějšího porostu stromoví, kde jsme se zastavili a odpočívali, abychom se dostatečně vydýchali po tom běhu přes otevřený terén a do toho ostrého svahu hory Smrku. Již se sešeřilo natolik, že byla viditelnost jen na několik kroků a tak jsme postupovali lesní pěšinou  do hory, až do mírného sedla zvaného "Růžanec", kde jsme se rozhodli přenocovat. Trochu jsme se najedli zbytků, které nám zůstali od poledne, rozprostřeli spací pytle a unaveni přitisknuti k sobě jsme usnuli. Ještě za šera jsme zbalili své věci, uklidili po sobě místo přespání a vydali se na horu Smrk, kóta 1276. Tam jsem přesně určil směr k II. shromaždišti u druhého můstku přes potůček u osady Kladnatá a vykročili po svahu Hory dolů lesní pěšinou na kótu 745 - "Podolánské polesí", dále na kótu 840 "Samorostlý" a pak již ke kótě 918 "Kladnatá", kde jsme vyhledal určené dva můstky a u druhého jsme se rozložili a provedli průzkum okolí, zda zde není zanechána zpráva pro nás od prvé skupiny. Bohužel nic jsme zde nenašli a tak jsme zde dočasně utábořili v porostu mlází s tím, že vyčkáme zde do večera, jestli někdo nepřijde na shromaždiště za námi. K jídlu jsme již neměli nic a Vladimír měl hlad a tak jsem nasbíral několik hub "lišek", donesl vodu a uvařil se zbytkem tuku, seškrábaného z obalu posledního jídla. Zatím Robert prováděl obhlídku okolí a narazil na lesního dělníka, který se vracel z lesa domů. Robert se dal s dělníkem do řeči a při této příležitosti navázal řeč na možnost získání potravin, proti zaplacení, proti čemuž muž neměl námitky, ba naopak řekl, že pokud to bude možné, rád pomůže a pozval Roberta na večeři. Robert však upozornil, že tu není sám, že má zde další kamarády, ale přesto pozvání přijal. Robert se pak s dělníkem rozloučil, ale poodešel jen z dohledu a opatrně muže sledoval až k domu, kde muže opustil a vrátil se k nám na shromaždiště, kde vyprávěl o setkání a i o pozvání na večeři. Podle mapy jsme zjistili, že se jedná o samotu "Opršálková" a podle poyorování Roberta, jedná se o samotu obytnou a hospodářskou budovu, jako je na vesnici zvykem, to je, že při domku je vždy postavena stodola pro uložení píce, obilí popřípadě i hospodářské věci, jako povoz, řezačka na řepu a slámu, jako krmení pro domácí dobytek. Jakmile se setmělo, ukryli jsme batohy do hustého podrostu a vydali jsme se obezřetně k samotě Opršálkové. Do domu vešel Robert a pak za nim vešel Vladimír na pozvání já jsem zatím zůstal venku na stráži, pro jistotu, abychom nebyli náhodně překvapeni nevítanou návštěvou. Za chvilku vyšel ven Robert a řekl, že můžu jít rovněž dovnitř, že v okolí není nikdo, že v noci se Němci bojí do lesa a že jedině kdo by mohl přijít je hajný z Podolánské hájenky u kterého pracuje v lese, ale ten je dobrý a Němce přímo nenávidí. Paní domu poslal děti spát a nám navařila kynuté knedlíky s povidlama a sypané mákem. Těch knedlíků bylo asi 30 kusů, ale snědly se všechny. To byla pochoutka a ihned jsme dojednávali možnosti dodávání potravin a jídla pro příštích několik dnů, než dojde hlavní skupina s velitelem, to proto, že teprve pak budeme moci všechno zaplatit, poněvadž všechny peníze měl u sebe velitel, což se ukázalo jako dosti značnou chybou v tomot případě pro nás. Měli jsme sice zlaté dolary, ale s tím nebylo radno nic podnikat a tak jsme museli slíbit, že po příchodu velitele všechno do halíře zaplatíme. Tuto věc s penězi jsem nebral v Londýně vážně, jen náš radista si vymohl pro sebe 200 000,- Kčs, pro případ, že by se dostal do situace, kdy by byl odkázán sám na sebe. My jsme rozhodování o této otázce nebrali vážně a nyní se ukázalo, že každý z nás měl mít nějakou finanční částku u sebe, právě pro takovou situaci. Druhý den jsme si vyhledali nad Podolánskou hájenkou v mladém porostu smrkoví pěkný koutek pro přechodné nocování a hlavně, abychom byli poblíž II.shromaždiště a měli dobrý výhled do celého prostoru. Přes den jsme se zdržovali poblíž druhého můstku - II.shromaždiště a jednotlivě hlídkovali v okolí. Večer jsme šli odnést své věci do našeho nocležiště, když náhle proti nám vyšel z lesa myslivec s puškou na rameni, byla to kulovnice a tak jsme ho zastavili a v prvé chvíli jsme ho chtěli odzbrojit, ale po krátkém rozhovoru jsme od tohoto úmyslu upustili. Řekl nám, že již slyšel od svého lesního dělníka, že jsou zde partyzáni a pozval nás k němu do hájenky, kde žije toho času sám. Šli jsme s ním a již z dálky nás vítal štěkot psa, kterého hajný povelem uklidnil. Vešli jsme do hájenky, to se již setmělo a hajný rozsvítil světlo, okna zatemnil a představil se jako Faldýna a že mu můžeme věřit, protože nenávidí Němce a celý ten nacistický aparát. Ve svém lesním revíru má velmi dobré a spolehlivé lidi, na které se můžeme plně spolehnout a v jeho revíru je dostatek úkrytů a i dobrá loveská chata. Zde můžeme být v bezpečí, sem Němci málo kdy zajdou a to již předem vím, kdy a kam mají namířeno, máme dobré lidi i na lesní správě a dobré spojení mezi sebou. Pohostil nás slaninou, uzeným masem, chlebem a lahví piva a ještě nám dal každému krajíc chleba s uzeným masem sebou na snídani. Pak jsme ho vzali do přísahy, že bude s námi spolupracovat a že nezradí nás, ani spolupracovníky se kterými přijde do styku , což čestně ústní přísahou splnil na svou čest a věrnost své vlasti Republice Československé ! Dále dohodli jsme s nim poslech rádia, protože neměl odstraněny krátké vlny, jak to bylo u některých rádiopřijímačů v Protektorátu provedeno. Dohodli jsme se na spolupráci, hlavně na podávání hodnotných zpráv o pohybu německých a českých policejních orgánů (četníků), dále na získávání spolupracovníků z okolí a možnosti zásobování potravinami, což ochotně slíbil. Současně nás upozornil na to, že v Bílé pod Smrkem je česká četnická stanice, ale jsou tam i Němci a gestapo a dále, že po silnici z Ostravice na Šance, Staré Hamry a Bílou projíždějí nebo prochází německé policejní a četnické hlídky se psy. Rovněž i po silnici vedoucí z Bílé na Horní Bečvu, ale zatím neprochází lesními cestami, protože se bojí ve dvojicích procházet tímto rozsáhlým lesním masívem. Dále řekl, že slyšel, že na Morávce byl chycen český parašutista s vysílačkou, který měl u sebe 200 000,- Kčs v RM (říšských markách pozn.red.), více však o věci nevěděl. Pustil nám rádio na naladil Londýn - BBC a ač poslech byl dosti rušen, bylo celkem dobře rozumět řeči. Asi okolo 23,00 hodin jsme se rozloučili se slibem, že druhý den opět přijdeme a odešli jsme spát do smrkového podrostu, kde jsme měli prozatimní tábořiště. Tu noc jsem nemohl usnout a přemýšlel jsem o zprávě hajného o chycení radisty s vysílačkou a těmi penězi na Morávce. To nemohl být nikdo jiný než Karel Svoboda, který neměl mapu prostoru a to znamenalo, že prvá trojice byla byla hodně rozhozena do terénu a na doskokové ploše se nesešli, jak bylo stanoveno velitelem. Rovněž Josef Bierský nemá mapu , ale on je rodák z Beskyd z obce "Lubno" u Frýdlantu a celkově dobře zná Beskydy jako lyžař i turista o letních prázdninách atd., kdežto kpt.Otisk má úplnou mapu, jistě se brzy objeví na shromaždišti, stejně i Josef Bierský, pokus se jim nepřihodila nějaká nehoda, nebo zranění při přistání. Ráno jsme ukryli všechen materiál, dobře zamaskovali a šli ke dvěma můstkům na pozorovatelnu hlídat, kdyby se někdo z prvé trojice objevil. Asi před polednem se náhle objevil Josef Bierský, zarostlý, ale usměvavý s kusem chleba v ruce a na něm hrusku másla, které nám nabízel k jídlu. Měli jsme všichni opravdou radost ze shledání, poněvadž to byl již šestý den po vysazení a měli jsme odůvodněné obavy o osudu první trojice, právě pro zprávu u zatčení radisty Karla Svobody. Vyprávěl nám svůj úděl od seskoku. Po dopadnutí na zem chtěl nám hned dávat signál baterkou, jak bylo určeno, ale nemohl, protože po výskoku z letadla se mu utrhl nožní zásobník a takl se jen smutně díval na oblohu a hledal na něm letadlo, které ale neviděl, poněvadž podle zvuku letělo daleko nížeji, než on dopadl, to zanmenalo, že navigátor nenavedl letadlo na stejnou plochu, ale někam jinam. Byl velice zklamaný, protože neviděl ani Karla Svobodu, ani kpt.Otiska, kteří by měli být na stejné dopadové ploše jako on. Rozhořčeně vyprávěl, jak po otevření padáku chybně zachytil nosné lano zásobníku a levou rukou zatáhnul za lanko závlaček zajišťující upevnění nožního zásobníku na noze a cítil, jak zásobník mu sjel z nohy a pak cítil jen prudké trhnutí na pravém popruhu padáku. Ihned sahal po nosném laně zásobníku, ale ten visel volně bez zátěže. Uvědomil si co se stalo a zlostí by nejraději plakal. Na plochu přistál dobře a hned se rozhlížel po směru dolů, kde zmizelo letadlo, zda neuvidí signál baterkou, buď Karlem Svobodou, nebo kpt.Otiskem vysílaný letadlu pro nové navedení na dopadovou plochu, ale neviděl nic, pak již jen slyšel hukot letadla, ale letadlo neviděl. Pak i hukot motorů letadla zaniklo a nastalo naprosté ticho, jen bylo slyšet šelestění jehličí smrků. Stále čekal, že se odněkud ukáže světlo baterky, nebo smluvené sykání, nebo volání hesla "Josef", ale nic se nedělo a tak sebral padák, vysvlekl kamuflážový overal, sundal gumovou přilbu, z overalu vyndal balónový plášť a padák s overalem zahrabal v lese do jamky a dobře zamaskoval. Pak prošel celou plochu doskočiště, zda na ni nenajde kpt.Otiska, nebo Karla Svobodu, ale ač plochu prošel křížem krážem, nikoho nenašel. Začalo se rozednívat a tak znovu prošel celou dopadovou plochu doskočiště, ale nikoho nenašel i když opakovaně volal "Josef - Josef", bylo všude ticho. Ráno bylo chladné a tak nyní byl rád, že si do kapsy overalu složil balónový plášť, nyní se mu hodil, aspoň se trochu zahřeje a nebude mu taková zima. Znovu prohlížel po celém prostoru doskočiště, které bylo podélné, svažující se dolů, kde již bylo vidět několik roztroušených domků v zákrytu stromů. Z kapsy si vyndal černý baret, nasadil na hlavu, pistoli, která mu zůstala jako jedina zbraň a vydal se podél lesa dolů k viditelné cestě, kde se chtěl informovat, kde se asi nalézá. šel po okraji lesa, když tu náhle byl stavěn německy "Halt !" a před ním asi 8 až 10 metrů stáli dva němečtí policisté se psem. Bez dlouhého uvažování vytáhl pistoli a oba zastřelil a pak i psa a rychle vběhl do lesa a utíkal z místa co mu stačily. Jak dlouho běžel, nevěděl, ale až již nemohl chytnout dech zpomalil a krokem kráčel po svahu dolů , kde uviděl lesní dělníky pracovat v lese. Zašel za nimi a zeptal se jich, který je to revír: "když mu řekli, že je to "Polčanský revír" uvšdomil si, že je někde blízko Malého Polomu a tam to přece dobře zná, tam často jezdil na lyžích. Poděkoval jim a vydal se již klidněji západním směrem podle buzily, kterou měl v kapse. V noci přespal v krmelci pro zvěř a druhý den pokračoval v cestě stále západnám směrem a od dřevařů zvídal hlavně, kde se nalézá osada "Kladnatá". Na samotách dostal najíst, protože se vydával za uprchlíka z Reichu a tak o jídlo neměl nouzi. Došel až na samotu "Brestový", kde dostal najíst, dověděl se, kde je osada Kladnatá a na cestu dostal ještě kus chleba a hrudku másla. Byl šťastný, že nás zde nalezl a hned se vyptával, kde jsou druzí, kpt.Otisk a Karel Svoboda. Když jsme mu řekli, že doposud nikdo nepřišel, jen on, divil se, že nepřišel kpt.Otisk, který má přece celou mapu již musí být zde někde v okolí. Když jsme mu řekli, že na Morávce chytili parašutistu s vysílačkou a 200 000,- Kčs, tak byl hrozně smutný, protože byl jistě vysazen na stejnou plochu jako on a bylo to snad chybou, že po rozednění nešel až k těm domkům na spodní části doskočiště a neprohledal celý ten prostor, ale uklidnili jsme ho, protože kdyby tam Karel dopadl, jistě by dal o sobě vědět, stejně tak i kpt.Otisk. Bylo nyní jisté, že prvá skupina byla rozhozena do velkého rozptylu tak, že se mezi nimi vzdálenost značně zvětšila a proto se ani nenašli. Teď jsme byli již čtyři, ale stále chyběl velitel skupiny kpt.Otisk. Zatím hajný Faldyna a jeho lesní dělníci, kterým on věřil, prováděli opatrný průzkum a prověřování dalších lesních dělníků z vedlejšího revíru a hajný Foldyna pověřil touto činností i jeho kamaráda hajného Kurečku ze sousedního revíru, aby rovněž provedl opatrné dotazy ve svém prostoru působení. Stalo se, že asi osmý, nebo devátý den po našem seskoku přinesl hajný Faldyna zprávu, že na samotě Kladnatá je nějaký parašutista, který hledá své druhy, kteří mají být v tomto prostoru. Podle popisu to musel být jen kpt.Otisk, oblečení, šedé sportovní manšestrové šaty, černý baret s voj.odznakem, přinesl sebou i padák. Poslali jsme vzkaz, že čekáme ráno na Červené louce a skutečně ráno jsme viděli vyjít na pěšinu kpt.Otiska, který volál smluvené heslo "Josef - Josef". Uvítali jsme ho a hlásili vše co jsme zatím vykonali. O tom, že radista Karel Svoboda chybí dosud nevěděl a když jsme mu řekli zprávu o zatčení na Morávce, žekl jen to, že bude nutné, aby nám shodili nového radistu i s vysílačkou. K večeru se vrátil pro své věci na samotu a pak šel s námi do našeho provizorního tábora ve smrkoví. Druhý den večer jsme společně navštívili hajného Foldynu na poslech rádia, vysílání BBC Londýn. Očekávali jsme v rozhlase BBC Londýn, že vyjde smluvené heslo "Voláme kapry", což bylo upozornění, což bylo upozornění, že následující den v noci přiletí letadlo se zbytkem materiálu, který zůstal na základně v Itálii. Heslo však vysíláno nebylo, ani v následujících dnech, kdy jsme pravidelně chodili k hajnému na poslech londýnského vysílání BBC. Hajný Foldyna nám navrhl, abychom se ubytovali v lesní chatě pod Trojačkou, kde je možnost i topit, poněvadž tam jsou železná kamna i dostatek paliva. Kpt.Otisk návrh přijal a druhý den jsme se přemístili  do chaty. Zásobování nám zajišťovali jak paní ze samoty Opršálková, tak hajný Foldyna a rodina Myslikovjana z Kladnaté. Kpt.Otisk jim dal dostaek peněz na nákupy a tak jsme měli o potraviny postaráno. Při průzkumu prostorem našli jsme v pytlákově nástraze (oku), chyceného jelena. Vyhledali jsme hajného Faldyna a nález jsme mu oznámili, řekl, že o pytlákovi ví, ale nechce to hlásit na lesní správě, protože tam není všechno, jak by mělo být. Proto šel s námi, jelena vyvrhl, uřízl paroží a na káře jsme jelena dopravili na hájenku, kde stáhl kůži, jelena rozčtvrtil, nám dal dostatek masa a ostatní rozdělil mezi své lesní dělníky.


Jednou k večeru přišel za námi hajný Foldyna a sdělil nám, že na hoře Kněhyně, kóta 1257, pohybuje se větší množství ozbrojených mužů a podle prozatimního zjištění někteří mluví rusky, česky i slovensky. Po tomto sdělení kpt.Otisk nařídil mně a Vladimírovi Řezníčkovi, abychom se příští den vypravili na Kněhyni a provedli průzkum a zjistili o koho jde. Druhý den ještě za šera jsme s Vladimírem vyrazili na Kněhyni. Šli jsme podle mapy směrem na osadu "Umučený", díle na kótu 948 "Bláto" a odtud již směrem na Kněhyni. Postupovali jsme opatrně       a v prostoru pod kótou 1072 "Magurka" narazili jsme na hlídku - muže ozbrojeného puškou, který nás stavěl rusky "STOJ". Byl dosti překvapen našim zjevením se náhle před ním a tak bez dlouhého hovoru a vysvětlování šel s námi k chatě, kde bylo okolo chaty shromážděno několik ozbrojených mužů, kteří na nás hleděli zvědavě. U chaty se nás ujal další muž v uniformě Sovětské armády a po dohovoru zavedl nás do chaty , kde u stolu seděl menší muž zarostlý plnovousem, na hlavě měl koženou kuklu, jakou u nás měli motocyklisté a když mu náš průvodce řekl kdo jsme, tak se začal vyptávat odkud jsme přišli a co chceme. Druhý muž, který byl v místnosti mu překládal - tlumočil naše vyprávění, proč jsme přišli a co chceme, a naopak, i když jsem trochu rusky rozuměl. Vysvětlili jsme, že jsme parašutisté vysazení ze západu a že působíme v prostoru Beskyd a měli jsme za úkol zjisti, kdo je na úbočí Kněhyně, co jsou to za muži, kteří jsou ozbrojeni a kdo je jejich velitel. Nakonec nám byl tlumočníkem představen, jako kapitán Sovětské Armády jménem "Murzin". My jsme se představili jen jako Josef a Vláďa. Nyní jsme mu vysvětlili naši situaci, že jsme ztratili radistu, který byl chycen i se stanicí - vysílačkou na Morávce a hledáme spojení, kterým bychom mohli podat zprávu do Londýna o naši situaci. Navrhli jsme, zdali by kpt.Murzin byl ochoten se sejít s naším velitelem kpt. a dohovořit potřebné spojení mezi našimi skupinami. Kpt.Murzin byl pro toto navázání styku a tak jsme mu navrhli, že by se oba velitelé mohli setkat na pěšině pod samotou "Znajkou", což nebylo tak vzdálené z Magury. Kpt. Murzin to přislíbil na příští den na 18,00 hodinu na dohodnutém místě. Rozloučili jsme se a spěchali na naše stanoviště na Trojačce vyřídit kpt.Otiskovi co jsme zařídili. Kpt.Otisk rozhodl, že druhý den všichni půjdeme na smluvenou schůzku a to již odpoledne, abychom byli na místě včas, aby na nás kpt.Murzin nemusel čekat. Na stanovené místo schůzky jsme dorazilo okolo 17,00 hodiny, prohlídli okolí a zajistili prostor proti náhodnému překvapení. Bohužel schůzka se neuskutečnila, kpt.Murzin nepřišel. Zklamáni z nezdaru setkání nařídil mě a Vladimírovi , abychom se znova vypravili na Magurku a zjistili proč kpt.Murzin na schůzku nepřišel Druhý den, časně ráno, jsme vyrazili na Magurku a dostihli jsme k chatě, kdy ještě bylo okolo úplné ticho a mnozí muži ještě spali. Kpt.Murzin byl již vzhůru a dosti se divil, že jsme již tam, že nás hlídka nezadržela. Vysvětlili jsme mu, že jsme šli mimo stezku, takže nás ani nemohl spatřit. Tlumočník pak nám vysvětlil, že kpt.Murzin byl mimo prostor a nebylo mu možno se včas vrátit, tak aby pro nedochvilnost omluven a že pokud náš velitel může, tak se má dostavit na Magurku, kde si mohou spolu projednat vzájemné požadavky. Dojednali jsme s kpt.Murzinem, že náš velitel se dostaví druhý den v dopoledních hodinách určitě na pohovor. Druhý den jsme se opět všichni vydali na Magurku a před polednem již se oba velitelé pozdravili a pak projednali vše potřebné. Náš velitel žádal na kpt.Murzinovi, aby přes jeho vysílačku odeslal cestou přes Sovětský svaz naši zprávu do Londýna na MNO, aby naše MNO poslalo náhradního telegrafistu s vysílačkou s odúvodněním, že náš telegrafista byl zajat Němci a současně aby nám byl zaslán letecky zbylý materiál zanechaný v Itálii. Kpt.Murzin to přislíbil, ale až mu přijde druhá skupina, kde je velitel výsadku i radiostanice. Náš kpt. na oplátku ukázal kpt.Murzinovi naše stanoviště, aby v případě potřeby mohl poslat spojku se vzkazem pro našeho velitele. Pak jsme se rozloučili a my se vrátili na Trojačku. Na Trojačce v chatě jsme se teprve dozvěděli podrobnosti rozhovoru našeho velitele s kpt.Murzinem, že je to sovětský výsadek, vysazený na Slovensko pod velením por.Jána Ušiaka, kde kpt.Murzin vykonával funkci politického komisaře. Por. Ján Ušiak je doposud ještě na slovenské straně, protože se jim nepodařilo společně překrošit hranice na Moravu a tak byl jejich desant rozdělen na dvě skupiny, aby se jim podařilo probít na Moravu po likvidaci Slovenského povstání, kdy německé jednotky zatlačily povstalé slovenské jednotky do hor a ovládali větší část slovenského území. Výsadek por.Jána Ušiaka dostal příkaz z velitelství, aby se přesunul na Moravu do Beskyd, kde má provádět partyzánskou činnost. Skupině kpt.Murzina se podařil přechod hranice poměrně dobře, ale por.Ušiakovi se přechod hranic poprvé nepodařil a zůstal na slovenské straně. Kpt.Murzin právě čekal na příchod skupiny por.Ušiaka, aby mohl celý desant zahájit partyzánskou činnost v prostoru Beskyd, kterýžto hornatý terén, poměrně málo osídlený, skýtal dobré podmínky pro vedení partyzánského boje.


Jednoho dne v poledním čase přelétával nad Beskydami velký svaz bombardérů USA "Flying Fortress" s doprovodem stíhaček. Najednou bylo slyšet výbuchy bomb v nevelké vzdálenosti od nás v Horách. Podle vyprávění Vladimíra Řezníčka, který stál venku před chatou a sledoval let bombardovacího svazu a stíhaček, oddělil se jeden stíhač, obletěl horu a navedl jeden bombarďák zpět na horu a ten prý nalétl na horu a za chvilku bylo slyšet výbuchy bomb v prostoru Kněhyně. Nevím to přesně, asi jsem tam nebyl, ale podle vyprávění Vladimíra Řezníčka to uvádím.


Večer byl chladný a tak jsme zatopili v kamnech, abychom se ohřáli a tu noc jsme všichni ulehli v chatě, bez postavení hlídky, což se nikdy nestávalo. Usnuli jsme, aspoň já, jako dřevo, když kolem půlnoci bylo slyšet dupot a chrastění zbraní, hluk hlasitého mluvení a vzápětí bouchání na dveře, které někdo zkoušel otevřít a pak rusky výzva "Odkrývajtě". Mysleli jsme na nejhorší a připravili jsme si zbraně k palbě, ale po tomto zvolání vyskočili jsme a otevřeli dveře a před dveřmi stál kpt.Murzin a okolo něho jeho partyzáni. Všechno se krátce vysvětlilo a my tuto noc jsme již nespali, stejně jako kpt.Murzin a jeho lidi. Posedávali jsme venku s lidmi kpt.Murzina, kdežto kpt.Murzin a jeho štáb byli v chatě, kde si objasňovali s kpt.Otiskem jejich příchod do našeho prostoru na chatu pod Trojačkou. My jsme se zase dozvěděli tyto podrobnosti od Murzinových partyzánů, kteří nám vyprávěli o bombardování jejich tábořiště na Magurce. Vyprávěli, že když letěl bombardovací svaz nad nimi , mávali jim na pozdrav a najednou se jeden bombarďák otočil, nalétl na Magurku a shodil 3.bomby, které naštěstí dopadli mimo jejich tábor do lesa. Kpt.Murzin po tomto bombardování ihned nařídil, abychom sebrali všechny věci a že se přesuneme do jiného prostoru, protože Němci toto bombardování jistě zaznamenali a ráno pošlou na Magurku pátrací skupinu, aby vyšetřila, proč Američané bombardovali Horu a jaké jsou škody. Stejně to provede i lesní správa a tak by se zbytečně jejich skupina dostala do konfliktu předčasně s Němci, protože druhá skupina s por.Jánem Ušiakem doposud nedorazila na shromaždiště na Maguře. Proto kpt.Murzin nařídil prostor rychle opustit a jako výhodné místo pro jejich ubytování zvolil právě Trojačku, která byla dostatečně vzdálená od Magurky. Vysvětlení celého případu nebylo těžké: "Lidé kpt.Murzina byli oblečeni do všeho možného, od uniforem Wehrmachtu, přes slovenské uniformy, byly tam i uniformy četnické, obleky civilní, prostě směs všeho možného oblečení a tak se asi stalo, že když stáli všichni na otevřeném prostranství před chatou a mávali na letadla se zbraní v rukou, že je některý pilot považoval za Germány a shodil jim pozdrav v podobě 3 kusů bomb!". Jinak se to nedalo vysvětlit. Bylo však nepochopitelné počínání pilota, poněvadž jistě musel, nebo měl vědět, že na Slovensku vypuklo povstání a že v přilehlých horách budou jak partyzáni, tak i lidé uprchlí z domovů před Němci. Touto problematikou se zabývalo několik odborníků po válce, ale ne vždy podle faktů, ale z hlediska politického v náš neprospěch, ač neměli důkazy, jen smyšlené názory nezúčastněných osob, ale o tom zde nechci psát !


Náš velitel kpt.Otisk měl dlouhý rozhovor s kpt.Murzinem, který se protáhl až do dopoledních hodin. My jsme dostali za úkol, abychom prováděli s lidmi kpt.Murzina seznámení se zbraněmi, hlavně s německým kulometem, ručními granáty různé výroby, jako" maďarskými, československými obrannými a útočnými vz.38 a prováděli s nimi rozborku, čištění a sborku zbraní jak pušek, tak i kulometů a samopalů německých. Takto jsme se zaměstnávali po celý den až do večera, zatímco oba velitelé dojednávali vzájemný styk a spojení v případě, že dojde k napadení německými jednotkami, o kterých jsme již měli zprávu, že jsou do prostoru hraničního pásma přesouvány z některých posádek na Moravě, Rakouska i Slovenka a to na slovensko-moravské pomezí Beskyd. Podle zprávy jsou posilovány policejní jednotky v Rožnově pod Radhoštěm, Vsetíně, Frýdku-Místku, Jablunkově a na slovenské straně v prostoru Čadca, Turzovka a Makov. Tyto zprávy náš velitel předal kpt.Murzinovi, který si tyto údaje zaznamenával na mapě. Druhý den ráno se oba velitelé dohodli na společné spolupráci a to tak, že my předáme chatu na Trojačce kpt.Murzinovi a naše skupina se přesune do polesí Samorostlý, kde je vhodná chata pro ubytování, která je v revíru hajného Kabilky. Tento den již přišla i druhá skupina s velitelem por.Jánem Ušiakem a tak kpt.Otisk požádal o několik lidí pro plánovaný příjem shozu zbylého materiálu z letadla po vyhlášení v Londýnském vysílání "Voláme kapry". Kpt.Murzin žádosti vyhověl a přidělil k nám 6 lidí a to 5 mužů a jednu ženu:, jmenovitě "Jiří Pešek, František Heřmánek, Antonín Gajdošík(odvážný chlapec), uprchlého ruského zajatce jménem Ivan, který měl menší zranění na hlavě a byl námi ošetřen, dále nevlídně vypadající muž jménem Stanislav Kotačka, kterému na pravé ruce chyběly dva články ukazováčku a poslední, mladé děvče - Věra Tomečková ze Vsetína.


Rozloučili jsme se s partyzány a jejich veliteli a odešli jsme do polesí "Samorostlý" do chaty hajného Kabilky, kde bylo dostatek ubytovacího prostoru pro všechny. Naši spolupracovníci přinášeli zprávy o situaci v prostoru a hajný Foldyna přinesl zprávu, že na polesí pracuje lesácká škola a jejich profesor Vysocký(KLAUS) má zájem navázat spojení na partyzány, jmenovitě s námi, navrhuje setkání s velitelem na den 19.října 1944 ve 12,00 hodin na hoře Smrku u trianglu (kóta 1276 m.n.m). Kpt.Otisk rozhodl, že na schůzku půjdeme pro bezpečnost tři a to Josef Bierský, Vladimír Řezníček a já. V dalším dnu jsme s Vladimírem Řezníčkem dostali rozkaz provést průzkum v prostoru "Šance-Řečice", nakoupit kuřivo, potraviny (salám, špek, chleba, atd.). Odešli jsme v doprovodu Jiřího Peška, Antonína Gajdošíka a Karla Karase - utečence z Reichu, který znal dobře prostor a místní obyvatele. V lesích pracovali dělníci, které jsme dobře znali, ale všude byl klid. K večeru, když se sešeřilo  vnikli jsme do místního hostince, kde jsme nakoupili chleba, salám, špek (slaninu) a 500 kusů cigaret (Zorky), zaplatili a nocí jsme se vraceli přes horu Smrk na Samorostlý do chaty, kam jsme dorazili na ráno. Uložili jsme nakoupený materiál a ulehli. To bylo shodou okolností na den plánovaného setkání s profesorem Vysockým (Klausem) na Smrku 19. X., kdy jsme měli společně odejít na schůzku. Když jsme se probudili, bylo již světlo, dověděli jsme se, že na schůzku s profesorem Vysockým již odešel Josef Bierský v doprovodu Kotačky. Důvod byl, že nás nechtěli budit po celonoční tůře.


Při snídani jsme se dověděli, že Robert měl v noci hlídku a narazil na něho muž ve stejnokroji vojáka v hodnosti podporučíka se samopalem na prsou. Robert ho zastavil a po ověření vzájemnosti, o koho se jedná, zjistili, že jak Robert, tak i ppor. jsou parašutisté, ale každý z jiné strany, což oba brali jako samozřejmost, protože byli oba vojáky československých jednotek a měli společného nepřítele a společný cíl, porážku nacizmu a svobodné Československo. Dohodli se, že přijde i druhý den a přivede své druhy, rovněž parašutisty. Robert své setkání hlásil veliteli kpt.Otiskovi, který pak nařídil, abychom druhý den večer Roberta zajišťovali. Jakmile se začalo šeřit, šli jsme s Robertem na smluvené stanoviště, ukryli jsme se za porostem, abychom měli dobrý výhled a pro případ palbou kryli Roberta v případě nutnosti. Se setměním náhle se objevil opět voják v uniformě východní armády a po pozdravení se s Robertem a na pokyn dozadu vyšla z opačného lesa skupina ozbrojených lidí v civilním oděvu a jeden v uniformě východní jednotky v hodnosti četaře. Byla to zpravodajská paradesantní skupina Rudé armády pod vedením kpt. Rudé armády Leonid Bělavskij, což bylo jeho krycí jméno operační, pravým jménem "Adam Jevsejevič Niščimenko", jeho zístupce npor. Žora Tkačenko, por. "Dyma" vlastním jménem "Dimitrij Melentějevič Dolja", radistky Léda a Galina, polský partyzán "Antek", dále ppor.Vasilij Mohorita a čet.František Janeček. Toto setkání se uskutečnilo právě v den, kdy šel Josef Bierský s Kotačkou na schůzku s profesorem Vysockým na horu Smrk a měl se do večera vrátit na základnu, ale do večera se nevrátil, ačkoliv tak měl nařízeno. Po vzájemném seznámení a vysvětlení svých situací požádal kpt.Josef Otisk kpt.Bělavského o odeslání depeše do Londýna cestou přes sovětské velitelství jeho nadřízeného orgánu, což kpt.Bělavskij přislíbil a v následující relaci bylo provedeno. Oba velitelé se dohodlo o spolupráci, ale zatím každá skupina zůstala samostatná na svém působišti. Druhý den ráno, když se Josef Bierský dosud nevrátil, nařídil kpt.Otisk, abychom se spolu s Vladimírem Řezníčkem šli na Smrk k trianglu podívat se, co se stalo, že se Josef Bierský nevrátil do tábora, jak měl nařízeno. Vydali jsme se s Vladimírem na Smrk, kde jsme uviděli v Hudském revíru pracovat lesní dělníky, které jsme dobře znali a tak jsme se jich zeptali, zda-li včerejšího dne nepracovali a neviděli naše dva muže, kteří šli na Smrk. Okamžitě odpověděli, že je viděli a že po nějaké chvilce bylo slyšet několik tlumených výstřelů a pak ten menší utíkal dolů k Šancím s nějakým balíkem pod paží a na jejich otázku co se stalo a kdo střílel jen odpověděl, že mu zastřelili kamaráda a stále utíkal dolů k Šancím. Ráno tuto skutečnost oznámili hajnému Kabilkovi, aby to sdělil našemu veliteli na Samčance. Řekli nám, že střelba byla slyšet nad nimi v prostoru trianglu 1075, blízko paseky a křižovatky lesních cest. Šli jsme s Láďou po lesní cestě směrem k trianglu 1075 (to byl bod označený na mapě a v terénu byl nad výškovou značkou postaven dřevěný jehlan asi 3 m vysoký). Pátrali jsme po stopách v rozmoklé půdě a zjistili jsme, že podle zanechaných stop tudy Josef Bierský opravdu prošel, ale pak se stopy ztratily. Začali jsme s Láďou prohledávat okolí trianglu po lesní cestě nad i pod trianglem, ale nic jsme nenašli. Když se počalo stmívat, vrátili jsme se na Samčanku do chaty a hlásili výsledek pátrání i to, co nám sdělili lesní dělníci, ale to již kpt.Otisk věděl, protože mu to sdělil hajný Kabilka. Nařídil nám, abychom ráno opět provedli průzkum prostoru a pročesali celý prostor okolo trianglu. Ráno jsme se vydali znovu ke kótě 1075 - trianglu a rozdělili jsme si úseky tak, že Vladimír pročesával levou stranu od lesní cesty a já pravou stranu tak, abychom na sebe viděli, nebo pro případ potřeby smluveným sykáním se přivolati, nebo upozorniti na nebezpečí. Bylo již po poledni a stále jsme nenalezli stopu po Josefovi Bierském, až když jsem zašel hlouběji do lesa na odvrácenou stranu, kde byla dříve provedena probírka podrostu, uviděl jsem pod hromadou suchého klestí bělající se papír, nebo něco podobného, což jsem již jednou shlédl z jiné strany, ale nevěnoval jsem tomu poroznost, až nyní. Zašel jsem k hromadě klestí a pozorně se na hromadu zadíval a tu jsem uviděl, že pod klestím je schováno mrtvé tělo Josefa Bierského zabalené do jeho balónového pláště, ale jinak byl vysvlečen ze šatů a byl úplně nahý. Vyšel jsem k průseku na lesní cestu a zavolal k sobě Vladimíra a řekl mu nález. Společně jsme zašli k objevenému tělu Josefa Bierského, řádně zakryli, aby neprobleskoval balonový plášť a šli jsme hlásit kpt.Otiskovi nález. Kpt.Otisk po chvilce uvažování rozhodl, že Josefa Bierského - Bucka pochováme (pohřbíme) poblíž trianglu (kóty 1075 ), abychom ho mohli po válce, kdo přežije, převést do jeho rodiště na místní hřbitov. Robert zhotovil jednoduchý dřevěný kříž a na kus tvrdé lepenky napsal nápis: "Zde leží J.B. - Vrah buď potrestán"!. Vzali jsme lopaty a krumpáč a všichni jsme se vydali na Smrk ke kótě-trianglu 1075. U trianglu jsme vykopali mělký hrob, asi 80 cm hluboký, vystlali chvojím, pak jsme přinesli tělo Josefa Bierského zabalené v jeho balonovém plášti a vložili do připraveného hrobu, pokryli opšt chvojím a pak navršili vykopanou zeminu a pokryli kameny. Robert zarazil do země zhotovený kříž a rozloučili jsme se s mrtvým. Nyní jsme ještě prohledali pravděpodobné místo, kde došlo k vraždě a nalezli jsme tři vystřelené nábojnice ráže 7,65 mm, které si kpt.Otisk uschoval jako doličný předmět k soudu po válce. Předtím jsme prohlédli ještě před uložením Josefa Bierského do hrobu jeho tělo a bylo zjištěno, že byl zastřelen zezadu šesti ranami do hrudníku, jedna střela zasáhla srdce. Na pravé ruce měl Josef Bierský ustřelený prst, který mu asi byl ustřelen při pokusu o obranu. Psal se den (den smrti) 19.X.1944.


Tento případ měl určitý vliv na naši zvýšenou ostražitost a již při dalších našich průzkumech jsme chodili vždy zajištěně, aby se nemohl opakovat podobný případ. Nyní jsme prověřovali každého nového příchozího i ty, kteří nám byli zapůjčeni kpt.Murzinem, jako výpomocný personál pro příjem shozu materiálu. Po tomto případu jsme si teprve plně uvědomili poučky z kurzu v Beaulieu i na MNO, kde nás naši instruktoři upozorňovali na konfidenty gestapa, na zrádce a prospěcháře i mezi našimi lidmi doma, že nacistický teror a persekuce vykonaly své dílo i na našich lidech a že i v našem národě se najdou osoby recidivní, odhodlané ke všemu, nebo zbabělci, kteří vykonávají poslušně příkazy nacistů - gestapa. Museli jsme být opatrnější, poněvadž teď šlo i o bezpečnost našich spolupracovníků a jejich vzájemného stýkání, protože jejich bezpečnost je pro nás velmi důležitým činitelem, jak po stránce zpravodajské, tak i po stránce zásobování potrevinami a jejich bezpečnost je stejně důležitá jako naše, máme-li splnit úkoly, které jsme v Londýně na MNO převzali a vlastnoručně podepsali čestné prohlášení. Hlavní tíha spočívala na kpt.Otiskovi, aby správnš rozhodl kdy, kde, co a jak máme vykonávat, abychom neohrožovali činnost naší skupiny, tak i dalších partyzánských skupin pracujících v prostoru Beskyd. Samozřejmě jsme museli dbát nejvyšší bezpečnosti lesních dělníků a hajných, bez jejich pomoci bychom se neobešli. Beskydy skýtaly určité bezpečné zázemí pro uprchlíky z Reichu a lidi, kteří se museli ukrývat před zatčením, uprchlíci ze Slovenska po pádu Slovenského (národního pozn.red.) povstání a samozřejmě i partyzánům a výsadkům ze Sovětského svazu, odkud nyní byly vysazovány ve zvýšeném počtu podle vyjádření por.Jána Ušiaka, rovněž i kpt.Bělavského. Slovenské povstání posunulo frontové pole blíže ke slovenským hranicím a dal se očekávat silný nápor sovětských jednotek na východní území Slovenska od Rumunska i od jihu, kde již sovětská vojska pronikala do Maďarska a Bulharska. Museli jsme si uvědomit, že ani německé bezpečnostní složky nespí a že budou mít eminetní zájem zachovat na slovensko-moravských pohraničních pásmech klid a bezpečnost, hlavně v pohoří Beskyd, které tvoří v návaznosti s Tatrami mohutný obranný horský masív, kde se budou chtít zachytit před konečnou porážkou, která je pro ně neodvratná. Proto bylo nutné provádět partyzánské akce a destrukce na železničních tratích směřujících do Polska na frontu, aby se německým jednotkám nedostávalo dalších zásob střeliva a zbraní a tím zhoršovat jejich postavení a nucení k ůstupu pod tlakem sovětských jednotek.


V této době se náš velitel dohodl s kpt.Bělavským, že se naše skupiny spojí, jednak pro snadnější obranu, zásobování zprávami a potravinami a hlavně pro možné vybudování bunkru (zemljanky), pro zimní dobu, kdy napadne sníh a bude nesnadné se v prostoru pohybovat bez nebezpečí prozrazení. Obě skupiny přešly na Hutské polesí nad triangl (kóta 1075), kde si společně vybudují prozatimní tábor. To rozhodlo, že jsme nalezli vhodný prostor v hustém Smrkovém mlází, dosti vzdálený od lesní cest, které se tam křižovaly. Po odstranění několika smrčků vznikl vhodný prostor pro postavení přístřešku na spaní i úkryt před deštěm, nebo sněžením. Nedaleko tohoto tábora byl vyhlédnut ve svahu výhodný zářez pro zbudování bunkru (zemljanky). Byl dohodnut postup prací na zemljance tak, že každý člen v době, kdy nebude mít jiný úkol, bude pracovat na výkopu a odnášení vykopané zeminy dostatečně daleko od zemljanky, nejlépe k vývratům stromů, kde rozhozená zemina nebude tak nápadná. Přišla spojka s hlášením, že na slovensko-moravských hranicích byl nalezen velký pytel plný zbraní a střeliva. Bylo rozhodnuto, že příští den se vypravíme pro tento kontejner ve složení: "Karel Karas a jeho příbuzný Jan Duchlebný, kteří znali dobře prostor, hlavně Duchlebný, který nás vedl ke kontejneru. Dále ppor.Vasil Mohorita, čet.František Janeček, Jiří Pešek, Antonín Gajdošík, Vladimír Řezníček a já. S večerním šeřením jsme vyrazili na cestu ke slovenským hranicím, kde u osady "Beraní" se nacházel kontejner. Šli jsme zajištěně celou noc a na ráno jsme dorazili k osadě, kde ve stodole byl kontejner uložen, kam jej dopravili místní dřevaři, kteří kontejner našli v lese. Padák tam již nebyl a kontejner byl rozbalen, ale zbraně tam zůstaly. V kontejneru byly uloženy tři samopaly se zásobníky a střelivem, jeden německý kulomet se střelivem, asi 150 kg výbušnily "Tolu", jedna mina nájezdná v dřevěné bedýnce chemicky upravená a tři lahve keramické s vodkou. Rozdělili jsme obsah kontejneru tak, aby jsme všichni nesli stejné množství váhově. Jelikož Vladinír Řezníšek neměl samopal, který se mu ztratil s jeho nožním zásobníkem, předal jsem mu svůj Sten Gun a vzal jsem si sovětský samopal s diskovým zásobníkem a dvěma zásobníky plochými, dále německý kulomet se střelivem, do batohu asi 15kg trhaviny, dve lahve vodky. U místních lidí jsme koupili domácí slaninu a uzené maso, chleba asi tři velké pecny(bochníky) a takto naloženi jsme jsme s večerem vyrazili na zpáteční cestu do Smrku. V táboře jsme vykopali v zemi jámu, vystlali chvojím, kam jsme uložili výbušninu a dobře zamaskovali. Opodál jsme do menší jamky uložili minu z bezpečnostních důvodů, protože byla chemicky upravena a nznali jsme praktické použití. Zbraně byly rozděleny tak, aby každý byl ozbrojen. Mě zůstal sovětský samopal a navíc mně byl přidělen i kulomet se střelivem.


Od smrti Josefa Bierského zvýšil se německý průzkum v Beskydech. Němci narazili na Trojačce na partyzány Jána  Ušiaka a kpt. Murzina, došlo k boji, ale partyzáni se probili bez ztrát.


Naše hlídka zadržela a přivedla do tábora neznámou ženu, která podle jejího vyprávění hledala partyzány, kterým nese jídlo. Po krátkém výslechu dovolili oba velitelé, aby žena odešla na Podolánky, jak sama uváděla. Asi za tři dny se opět objevila v našem prostoru, ale jen s příruční kabelkou a byla opět zadržena hlídkou, která ji opět přivedla do tábora, kde byla řádně vyslechnuta a provedena osobní prohlídka. V kabelce měla mimo běžné věci několik fotografií a dvě nebo tři legitimace. Sovětské radistky provedly osobní prohlídku a dokonalý výslech. Na jedné fotografii byla vyfotografována ve společnosti několika německých policistů a SS. Při výslechu se počala plést a začala se vymlouvat na různé náhody a tak byl sestaven partyzánský soud, kterému předsedal kpt.Bělavskij, přísedící byli por.Dymo, kpt.Otisk, ppor.Mohorita a radistka Lidie. Rozsudek zněl jednoznačně: "Tato žena, jménem Ryplová, nesmí již odejít - trest smrti". Kpt.Bělavskij dal rozkaz ppor.Mohoritovi a čet.Janečkovi, mně kpt.Otisk, ženu odvést a na vhodném místě likvidovat. To se událo asi 30. nebo 31.října 1944. Veškeré doklady Ryplové si ponechal kpt.Bělavskij. Asi 3.listopadu časně ráno, bylo ještě šero a mlhavo, přiběhl do tábora Antek, který měl hlídku nad průsekem, že průsekem jde větší skupina lidí, ale nemůže rozeznat kdo to je pro špatnou viditelnost. V této době většina lidí byla již na práci výkopu zemljanky a v táboře byl kpt.Otisk, Robert Matula, obě radistky, které připravovaly jídlo, Jiří Pešek, Antonín Gajdošík, Věra Tomečková, por.Dymo a já, protože jsme přišli pozdě v noci domů z průzkumu. Kpt.Otisk zavolal Roberta, aby šel s ním, podívat se o koho jde. Sotva odešli asi 30 metrů od tábora zazněla střelba a pak bylo slyšet německé povely. Nařídili jsme děvčatům aby uhasili oheň, sebral jsem kulomet a ještě jsem nařídil, aby vzali všechny potřebné věci a šli vlevo dolů do hustého smrkového porostu, že za nimi doběhnu. Zalehl jsem za kulomet a několika dávkami pálil do Němců. Pak jsem sebral EURECU, batoh kpt.Otiska, svůj samopal a kulomet se střelivem a pospíchal za skupinkou, kde byl por.Dymo, obě radistky, Věra Tomečková, Jiří Pešek, Antonín Gajdošík. Vedl jsem skupinku dolů do hustého porostu Hutského polesí, kde jsme se zastavili  a poslouchali co se nahoře děje. Zatím palba ustala a bylo slyšet jen vzdálené hlasy Němců, ale nebylo rozumět. Vzal jsem sebou Gajdošíka a provedli jsme opatrně průzkum směrem k průseku, ale tam již nikdo nebyl vidět a tak jsme prošli podél průseku po okraji lesa a vrátili jsme se ke skupince. Asi po nějaké době bylo pět slyšet německé hlasy a povely a pak již jen nějaké hulákání, které postupně zanikalo někde vysoko nad našim táborem. Uvědomil jsem si, že nad našim táborem nahoře nad k´tou 1276 hory Smrku je lovecká chata zvaná "Hubertka" a že Němci jistě postupují k této chatě. Vyčkali jsme v ůkrytu až do poledne a pak jsme se opět vydali s Gajdošíkem na obhlídku až k našemu táboru, ale nešli jsme až k táboru, poněvadž i ze vzdálenosti, kam jsme dorazili bylo vidět tábor zpustošený - zničený. V okolí nebylo vidět nikoho, ani Němce, ani naše příslušníky. Vrátili jsme se zpět ke skupině a opatrně jsme postupovali k táboru. Před večerním , byli jsme již u tábora a prohlíželi jsme tábor, zda tam něco nezůstalo. Najednou bylo slyšet blížící se kroky několika lidí a tak jsme si připravili zbraně k palbě a ukryli se za stromy. Z lesa vyšli naši muži a to kpt.Bělavskij, kpt.Otisk, ppor.Mohorita, čet.Janeček, Vladimír Řezníček a Karel Karas, ale chyběl Antek a Robert matula. Oba velitelé, stejně jako ostatní hleděli na tu spoušť a kpt.Bělavskij se otázal por.Dyma, co všechno zachránili a po rozhovoru obrátil se kpt.Bělavskij na mě a řekl:" Juzek já Ti dávaju madal za chrobrost". Pak se oba velitelé radili, kam by jsme se měli přesunout. Padlo rozhodnutí, že půjdeme Hutským polesím jihovýchodnám směrem na Samčanku, kde je menší chata nad osadou "Němčanka" a poblíž chaty teče malý potůček, odkud můžeme brát vodu na vaření. Postupovali jsme zajištěně a před půlnocí jsme dorazili k chatě. Provedli jsme průzkum okolí,ale všude byl klid a tak byli určeni strážní pro střídání po dvou hodinách a ostatní ulehli k spánku, protože byli všichni značně unaveni. Po rozednění přišel Antek s Robertem, kteří se zdrželina Smrku poblíž lovecké chaty "Hubertky", kde se na noc ubytovali Němci. Před odchodem za námi zahájil Robert palbu na Němce, aby jim ztrpčil trochu radost z vítězství, které Němci ve večerních hodinách halasně před Hubertkou oslavovali. Naše děvčata uvařila zbytky brambor, které  vzali sebou při úniku z tábora, ale to bylo pro všechny málo a tak Karel Karas se dvěma muži  odešli do blízké osady Němčanky, bydlel tam nám známý pytlák, kterího navštívili a spolu s ním přinesli něco málo potravin. Pytlák přinesl sebou vojenskou pušku, kterou měl ukrytou. Byla to puška Čs.armády vz.24 a byla ve výborném stavu, jako nová, měl i dostatek nábojů. Jelikož byl nedostatek jídla, rozhodl jsem se, že druhý den, časně ráno zajdu do Hory, kde jsem spatřil několik párů jeleního a že jeden kus ulovím. Zastřelil jsem pěkný kus a v zápětí po výstřelu přiběhli hoši pomoci mi s jelenem k chatě, kde jsme jelena vyvrhli, stáhli kůži a každý si uříznul pořádný kus masa a opékal si jej na ohni, aby aspoň trochu zahnali hlad. Děvčata hned nakrájela plátky masa, hoši vykopali jámu, vystlali chvojím podle rady Pytláka, kam nakrájené maso uložili pro další dny.


Dostali jsme zprávu, že němečtí vojáci pročesávají jednotlivé polesí pod vedením nějakého lesníka, kdo to byl jsme se nedověděli. Další zpráva byla od štrtm.četnictva z četnické stanice v Bílé, který vzkazoval, že v Bílé je soustředěno německé vojsko, že budou prohledávat prostor Smrku a Kněhyně. Hajný Foldyna a Kabilka vzkazovali stejné zprávy a tak jsme zesílili hlídky oboustraně chaty. Druhý den ráno, jako každý den, jsme se probudili ješté za šera a pro jistotu provedli obhlídku okolí. Hned po rozednění odešli kpt.Bělavskij, kpt.Otisk,Mohorita,Vladimír Řezníček a Jiří Pešek k potůčku se umýt, když přiběhl spodní strážný, že po pěšině jdou Němci, které vede nějaký lesník. Děvčata sebrala radiostanice a potřebné věci a utíkali nahoru do kopce, kde bylo husté mlází, kde se chtěli ukrýt. Rovněž tak odešel por.Dymo, Robert Matula, Antek, Gajdošík, Věra Tomečková i já, ale po dosažení porostu jsem zjistil, že v chatě zůstal ruksak kpt.Otiska, kde měl lékárničku a všechny naše peníze. Rychle jsem řekl Robertovi, aby vzal kulomet a kryl mne, že se vrátím pro batoh kpt.Otiska. Zavolal jsem na Gajdošíka, aby šel se mnou a běželi jsme k chatě. Za běhu jsem dal Gajdošíkovi svůj samopal, aby mne případně kryl palbou a vběhl jsem do chaty, kde jsem vzal batoh kpt.Otiska, Sten Gun, který tam nechal Vladimír Řezníček a vyběhl před chatu, abych se dostal do lesa za chatou, když jsem zpozoroval z pravé strany přibíhat Vladimíra Řezníčka, ale z levé strany současně přicházeli Němci. Stačil jsem jen Vláďovi mávnout rukou, aby utekl a skoky jsem uháněl do kopce a v běhu jsem vzal Gajdošíkovi samopal a čekal jsem zezadu dávku od Němců. Skoky jsme vběhli do hustého porostu, ale za námi byl klid. Němci byli asi tak překvapení, že ani nevystřelili a tak jsme s Gajdošíkem dostihli naši skupinu a ihned jsem zařídil kruhovou obranu, protože dole u potůčku byli naši lidé - oba velitelé a další. V několika minutách přišli však všichni postrádaní a tak, když viděl kpt.Bělavskij, že je všechno zde soustředěno a rádia jsou rovněž zde, řekl: "Juzek, já ti davaju Krasnuju gvězdu za toto !". Dole u chaty Němci pobrali všechen materiál, který jsme nestačili odnést, včetnš uschovaného masa a spokojili se s tímto vítězstvím a asi po hodině odešli, protože dole nastal klid. Zatím se oba velitelé radili co podniknout dále, kam bychom měli odejít. Když porada končila řekl kpt.Otisk:"Půjdeme jižním směrem k samotě "Mezivodí" zajištěně v čele Josef, Robert a Láďa. Vzadu zajišťuje ppor.Mohorita. Vydali jsme se na cestu; začalo poprchávat. V noci jsme dorazili do hustého jehličnatího lesa, kde jsme ve stoje přenocovali pod stromy, ležet se nedalo, půda byla mokrá, stejně jako jehličí a na ráno začalo dosti pršet a déšť přecházel do sněžení. Ještě než jsme odešli z prostoru nad chatou přiběhl hoch z Němčanky, že dnes nikdo nepřijede, že všude jsou Němci a budou pročesávat lesy. Totiž Karel Karas a pytlák vzjednali v osadě, že jeden lesní dělník, který pracoval v lese s potahem, přiveze nám nějaké bramborz a další proviant. Tato zpráva a déšť se sněhem asi vykonali tlak na oba velitele, aby se rozhodli jak a co podniknout dále. Chladno, déšť se sněhem a hlad měl dopad na další rozhodování obou velitelů. Porada se táhla až do poledne, kdy padlo rozhodnutí: "Skupina kpt.Bělavského odejde na moravskoslovenské pomezí, kde Karel Karas a jeho příbuzný Duchlebský jim zajistí ůkryt a naše skupina odejde západním směrem za Radhošť, kam to byla otázka. Nakonec řekl kpt.Otisk: "Vladimíre, Ty tady někde máš rodinu a tak se přesuneme k ním!" . Potřebujem teplé jídlo, usušit se a přístřeší, než se to tady uklidní. Měli jsme námitku, jak Vladimír Řezníček, tak i já, ale kpt.Otisk na tom trval. Kpt.Otisk vyplatil přiděleným lidem peníze za dobu, kterou byli s námi, byl to Jiří Pešek, František Heřmánek, Antonín Gajdošík, Věra Tomečková a ruský zajatec, poděkoval jim za pomoc a odeslal je ke skupině kpt.Murzina. Nás dva, mne a Vladimíra Řezníčka pak poslal ke kpt.Murzinovi se vzkazem a zprávou, že Beskydy jsou obklíčeny Němci, kteří budou provádět čistku celého prostoru Beskyd. Vzkaz jsme vyřídili a vrátili se ke skupině. Za večerního šeření vyrazili jsme na cestu směrem na Tanečnici a dále směrem an Radhošť a před ranním svítáním pak dolů k Trojanovicím a pak směrem na Rokovec, kde to již Vladimír Řezníček dobře znal. V lesíku jsme počkali do odpoledního stmívání, kdy Vladimír Řezníček odešel k domku rodičů, přesvědčit se zda budeme u nich přebývat několik dní, než se v Beskydech všechno uklidní, abychom se mohli vrátit a řekl, že je to možné i když je to velmi nebezpečné, jak pro jeho rodinu, tak i pro nás. Opatrně jsme postupovali k domku Vladimírových rodičů a do domku jsme vešli zadní stranou, kde jsme byli přivítáni Řezníčkovými rodiči. Dostali jsme najíst a pak se uvažovalo, kam nás uschovat, poněvadž dům byl malý a v domě nebylo místa, kam bychom se mohli ukrýt, protože se i v tomto prostoru prováděly namátkové kontroly. Nakonec otec Řezníček řekl: "Nad kůlnou je velký prostorný holubník, tohoto času prázdný, tam byste se vešli pohodlně". Otec Řezníček nanosil do tohoto prostoru seno, přikrývky a tak jsme se tam stěsnali. Druhý den po našem příchodu napadlo všude spousty, na silnici, před domem Řezníčkovým, dům byl od silnice vzdálen asi 150 metrů, rozestavěli Němci hlídky s kulomety a obrněná vozidla. Čistka Beskyd začala. Každou chvilku bylo slyšet střelbu z kulometů a samopalů někde v Horách, ale zde dole byl zatím klid, jen němečtí vojáci, kteří hlídkovali na silnici se chodili k Řezníčkům do domu ohřívat, protože venku byl citelný mráz i nám nebylo nijak teplo, ač jsme měli každý tři silné koňské  přikrývky. Jídlo nám nosila paní, nebo pán vždy, když to bylo možné, nepozorovaně, aby to nebylo Němcům nápadné, že chodí stále dozadu na dvorek. Jednou došlo málem k tragedii, když Vladimírovi vyšly dva rychlé výstřely z pistole.(podle mne asi držel pistoli v ruce a při obracení nebo v polospánku stiskl spoušť). To jsem se nikdy nedověděl, jak se to ve skutečnosti stalo. Strnuli jsme v očekávání toho nejhoršího, poněvadž Němci byli blízko, ale naštěstí výstřely neslyšeli v rachotu střelby  v Horách. Silně se ochladilo, venku napadlo asi 50 cm sněhu a Němci se pomalu stahovali ze silnice pro chladno, až úplně z prostoru odešli."Akce Čištění Beskyd skončila". (Akce Tetřev pozn.red.) Vzpomínali jsme na naše přátele, kteří byli v horách, zda se jim podařilo dostat se do bezpečí. Nyní si vzpomínám, že v den kdy jsme se loučili se skupinou kpt.Bělavského bylo 11. nebo 12.listopadu a tak jak jsem počítal dny, které jsme prožili v holubníku u rodičů Řezníčkových, tak již musí být 22. nebo 24.listopadu, kdy akce Němců v Beskydech skončila. Jakmile byl již venku klid rozhodl kpt.Otisk, že Beskydy opustíme a přesuneme se do prostoru okolí Brna, kde jsou dosti rozsáhlé lesy, kde budeme moci přečkat zimu. Dále rozhodl, že EURECU otec Řezníček zakope někde za zahradou, protože ji již nebudeme potřebovat a byla by zbytečnou zátěží při přesunu pěšky na Brněnsko. Nechtěl jsem odporovat veliteli v jeho rozhodnutí, ačkoliv jsem věřil, že zprávy , které byly vysílány jak přes vysílačku por.Jána Ušiaka - Murzina, tak i přes vysílačky kpt.Bělavského, byly odeslány a došly do Londýna na MNO a že na cestě na Brněnsko, nebo v okolé Brna se nám podaří spojit se s některou skupinou, která bude mít vysílačku a pomocí ní navážeme opět spojení s Londýnem a dostaneme nového telegrafistu i s vysílačkou, protože válka ještě neskončila my stále doufáme, že budeme moci splnit přidělený úkol se ctí a zdarem. Podle rozkazu velitele odebral jsem z EURECY vloženou trhavinu Plastic Explosive s rozněcovadlem, malou pistoli ráže 6,35 mm a EURECU jsme předal otci Řezníčkovému pro zakopání. V následující noci jsme se rozloučili s rodiči Řezníčkovými, poděkovali za všechno co pro nás vykonali a nočním stmíváním jsme  vyrazili na cestu na Brno. Kpt.Otisk řídil směr našeho postupu na Tanečnici, dále přes Radhošť směrem na Valašské Meziříčí. Na Tanečnici i na Radhošti bylo hodně sněhu a všude plno stop po Němcích, hlavně hodně vystřílených nábojnic. Překročili jme silnici vedoucí z Frenštátu na Rožnov p.R. a postupovali stále lesem a pak jsme se stočili jižněji a překročili další silnici vedoucí z Rožnova p.R. na Valašské Meziříčí a opět jsme vnikli do lesního porostu a dále postupovali směrem jihozápadním na Zlín. V jednom prostoru za Valašským Meziříčím postupovali jsme mírně otevřeným terínem, kde právě probíhal hon na zajíce a tak jsme se nechtěně dostali do honebního pásma a honci i střelci na nás volali, abychom prostor ihned opustili, což jsme rádi učinili. Kpt.Otisk řídil stále směr postupu na Zlín-Otrokovice, kde jsme měli překročit železniční trať a řeku Moravu. Kpt.Otisk měl mapu speciálku a tak jsme postupovali stále podle určeného azimutu Hostýnskými vrchy poměrně dosti rychle. Jídlo, které nám na cestu připravila paní Řezníčková zatím nám dostatečně stačilo a tak jsme se nemuseli zdržovat sháněním jídla. Dorazili jsme do prostoru severně Zlína, kde jsme byli nuceni překročit dosti velkou část otevřeního prostoru a tak kpt.Otisk rozhodl, že tento prostor překročíme za noci. Jakmile se setmělo, vyrazili jsme přes otevřený prostor k severnímu okraji Otrokovic, kde jsme prošli pod železniční tratí cestným tunelem, kde seděl německý voják jako strážný, ale když jsme procházeli ani se nehnul a dělal, že spí a nechal nás klidně projít bez oboustranných potíží. Za Otrokovicemi jsme přešli po mostě řeku Moravu směrem na Žlutavu. Za Žlutavou na louce stály ještě kupky sena a tak jsme se do jedné uložili k odpočinku pro další cestu. Bylo hodně chladno, mráz byl hodně citelný a tak jsme dlouho neodpočívali a jak se začalo šeřit, vypochodovali jsme na další pouť k Brnu. Nyní jsme postupovali lesním prostorem "Chřiby" stále jihozápadním směrem a asi po půl hodině chůze jsem zjistil, že jsem v kupce seba ztratil tichou pistoli ráže 6,35 mm s pevným tlumičem a musela mě vypadnout z kapse, tak ji asi našel hospodář až odnášel seno pro dobytek. Postupovali jsme směrem na Koryčany a protože kpt.Otiskovi končila mapa prostoru za Otrokovicemi, poslal mne na průzkum, abych zjistil, kde se nacházíme. V dohledu před námi bylo vidět budovu a tak jsem předal samopal, aby to nevzbuzovalo postrach a vydal jsem se k budově. Byla to hájenka a tak jsem zaklepal na dveře a vzal za kliku a otevřel dveře - nebyly zamčeny. Vstoupil jsem do chodby, když proti mě vyšel z místnosti lesník a německy se mě zeptal "Was wünchen Sie ?" - co si přejete a když jsem ho požádal česky, aby mě řekl, kde se nacházím, hnal se po pušce, která visela u dveří do pokoje na zdi. Vytáhl jsem pistoli a zadržel jeho spěch a znovu jsem se tázal, aby mě řekl, kde se nacházím. On jen mluvil německy a začal vyhrožovat, že bude volat policii a tak jsem mu řekl, že bude-li volat policii, tak jedině až za dvě hodiny po mém odchodu, jinak se vrátíme a hájenku vypálíme. To ho asi odradilo volat na policii, protože při další  cestě k Brnu jsme neměli potíže. Postupovali jsme urychleně původnám směrem ke Koryčanům, kde jsme došli k hájence, kde byla doma paní sama a dala nám jídlo a uvařila čaj. Vracející se hajný z lesa byl z našeho vzeyření vyděšený, ale uklidnil se a řekl, že v prvním okamžiku se domníval, že jsme sestřelení letci a pak nám vyprávěl o případu rodiny Pechalových, jejich syn byl parašutista, kterého Němci chytili a pak celou rodinu popravili. Noc jsme strávili v kůlně na seno a druhý den jsme opět vyrazili na cestu k Brnu. Kpt.Otisk měl možnost prohlédnout si mapu na hájence a tak přibližně věděl směr dalšího postupu na Slavkov. Dostali jsme se do Ždánického lesa a šli jsme po severním okraji, místy po otevřeném terénu, když kpt.Otisk mně nařídil, abych zašel do blízkého domu zjistit, jak daleko je do Slavkova a kterým směrem. Byla to hájenka "Vlčava", kde paní domu pekla právě buchty a nabídla mně právě čerstvou z trouby. Dověděl jsem se, že v okolí nejsou četníci, jen ve Slavkově je posádka vládního vojska a policie, ale Němci tam téměř žádní nejsou, jen několik německých gestapáků, ale ti odjíždí denně do Brna. Poděkoval jsem za informace a paní mně dala na cestu ještě 6 kusů buchet, které jsem donesl kamarádům. Nyní jsme šli většinou otevřeným terénem před Slavkovem jsme odpočívali u nějakého sadu ovocných stromů a pak, když se úplně setmělo vykročili jsme do ulic Slavkova, který jsme prošli bez nehody. Za Slavkovem jsme odbočili k Holubicím, kde jsme překročili železniční trať a zamířili k silnici, poněvadž to zde již kpt.Otisk dobře znal. Kpt.Otisk si stěžoval na bolesti v koleně a pronesl něco, co v takovém momentě bylo nepřijatelné - totiž, abychom ho tam zanechali a šli dál sami. Řekl jsem, že ho poneseme, že neexistuje v žádné skupině, aby nechali kteréhokoliv druha na pospas sama sebe. Po nějaké chvilce se vzchopil a pokračovali jsme v chůzi k Líšni u Brna, kde jak již předtím řekl, že tam má rodinu, u které přečkáme nejhorší zimní období. Pokračovali jsme po silnici k Brnu, jen ojediněle projelo okolo nás nákladní německé auto s tlumenými světly a my jsme vždy včas zalehli do příkopu a počkali, až auto přejelo a pak jsme pokračovali dál. Šli jsme asi 10 km, když kpt.Otisk řekl, že na křižovatce cest (silnice s polní cestou) odbočíme doprava a půjdeme přes pole k Líšni. Dorazli jsme ke křižovatce silnic a za křižovatkou jsme postupovali přes pole, které bylo bez sněhu, k nějakému lesíku, nebo háječku. Když jsme dorazili k okraji města Líšně, zastavil nás kpt.Otisk a řekl, že máme počkat zde, že sám zajde se přesvědčit, zda bude možné, abychom se mohli u jeho bratra ubytovat. Odešel okolo zahrady a asi za hodinu se pro nás vrátil a pak jsme šli společné přes zahradu opatrně k budově. Vešli jsme do domu, kde nás uvítal statný muž a jeho manželka. Po vzájemném seznámení jsme se dověděli, že tento statný muž je starší bratr kpt.Otiska a že se před několika dny vrátil ze sběrného tábora ve Svatobořicích, kde byl zajištěn jako rukojmí a po prošetření byl dočasně propuštěn. Dům byl rozsáhlý a bylo vidět, že v domě vládne dobrý hospodář a hospodyně. Měli vlastní hospodářství, zemědělství, koně a dobré polnosti. Paní domu připravila teplé jídlo a pak bylo uvažováno kam nás umístit, protože manželé měli dvě děti, dva chlapce ve věku 5 a 7 let. Vše vyřešil hospodář, který nás zavedl do stodoly, která byla plná sena a slámy. Sláma byla svázána samovazem do balíků 60 x 80 x 80 cm a tak na doporučení hospodáře vytahali jsme od zadní strany stodoly dostatečné množství balíků slámy a vytvořili jsme dostatečný prostor asi 3 metry široký, 1,2 metru vysoký a přes 2 metry dlouhý s úzkým tunelem dovnitř do tohoto prostoru, ve kterém budeme ubytováni. Vytahané balíky slámy jsme urovnali na druhou stranu, takže nezasvěcený nemohl poznat, že se zde něco dělo. Do připraveného prostoru jsme nanosili koňské houně a další přikrývky. Z této skrýše jsme mohli vycházet jen když pro nás přišel hospodář, nebo když nám hospodyně přinese jídlo, nebo večer, kdy již bude všude klid a bude nám dáno znamení, že můžeme jít do kuchyně na jídlo.

12. Líšeň u Brna a okolí - prosinec 1944 


Pro manžele Otiskovi nastaly dny starostí a nervového napětí, pro nás klid a odpočinek po vyčerpávajících dnech pobytu v Beskydech i po únavné cestě z Beskyd do Líšně. Jistě jsme všichni uvažovali o situaci, do které jsme se dostali a svou přítomností způsobili nepředvídatelné dopady na celou rodinu Otiskovu. Uvažoval jsme, že byly jistě i jiné možnosti přezimování v prostorech v okolí Brna, kde jsou dosti hluboké lesy a jistě by se našlo i vhodné prostředí na přezimování. Bylo to rozhodnutí velitele a tomu jsme byli podřízeni a museli jsme plnit rozkazy.


Nastala doba, kdy jsme se cítil jak myš ve svém doupěti čekajíc na příležitost, kdy nastane všude klid, abych mohl vylézti ven a nacpat se nějakou potravou dosytosti, abych pak dlouhé hodiny nečinně odpočíval ve své skrýši. Paní domu obětave pro nás vařila jídlo a v košíku na seno nám je nosila do stodoly tak, aby to nebylo příliš nápadné, vzhledem k oboustranným sousedům. Již ta skutečnost, že v Protektorátu byly potraviny přídělové na lístky a zemědělci měli příděl jen na určité potraviny, měla dopad na zásobování zvýšeného počtu strávníků. Manželé Otiskovi měli však dobré hospodářství, měli doma ve chlévě prasata a tak měli i dostatek možností provést domácí porážku prasete, což se také stalo asi před vánočními svátky, i když to bylo velké riziko, provést porážku prasete bez úředního povolení - na černo ! Bylo velké hrdinství obou manželů, Bohouše a Karoly Otiskových, ale to bylo vlastně údělem všech občanů v Protektorátu s různými následky. Nevím jak kdo z nás toto vnímal, ale po zkušenostech z Beskyd a pak tu dobu u Řezníčků, měl jsem hluboko zafixováno v paměti. Nastala doba Vánoční a v domě manželů Otiskových se sešlo příbuzenstvo, to byl mladší bratr kpt.Otiska, medik-lékař Karel Otisk s manželkou, starší bratr Ing.Jan Otisk, sestra paní Hrubá a podle náznaků i manželka kpt.Otiska, ale ti jsme nikdy neviděli, přicházela asi když jsme byli ve stodole, ale později z jara jsme ji zahlédl s kpt.Otiskem ve večerních hodinách, když se loučili a odcházela domů. Jinak jsme se stýkali se všemi členy Otiskovy rodiny.

13. Silvestr a Nový rok 1945:


Zprávy, které přinášel Ing.Jan Otisk a medik Karel otisk byly pro nás povzbuzující, abychom si udržovali vojenskou kážeň a morálku pro opětovné působení a plnění daného úkolu. Sovětské jednotky postupovaly rychle polským územím k hranicím Slovenska, na SLovensku se rozrostl partyzánský boj. Anglo-arerické jednotky jsou již na hranicích Německa. U nás v podhůří Beskyd se partyzánům podařilo zlikvidovat několik německých silničních kolon a destrukcí na trati Břeclav-Přerov. V prostoru Ždánických lesů pracuje partyzánská skupina. Němci budují obranné zákopy v prostorech Uherské Hradiště - Hodonín - Břeclav a započali i s pracemi v okolií Vyškova a Ždánicka. Americká bombardovací letadla bombardovala Zlín a Ostravu. Medik Karel Otisk přinášel potřebné léky pro Vladimíra Řezníčka a kpt.Otiska, poněvadž oba nebyli dosud úplně zdraví. Jako medik pracoval v nemocnici a měl dosti možností sehnat potřebné léky i když s potížemi. Dny se neúnosně vlekly a my jsme byli v takovém útlumu, jak by ani nebyla válka. Koncem února jsem naléhal na velitele, aby mne a Vladimíra Řezníčka pustil ven do prostoru, že se pokusíme nalézt nějaké spojení na některou partyzánskou, nebo paraskupinu, které jistě pracují v okolí Brna, nebo v prostoru Ždánických lesů, jak nám vyprávěl Ing.Jan Otisk, který jako zaměstnanec Geodesie se nechal přeložit na práce v terénu, aby měl možnost volného a nekontrolovatelného pohybu v prostoru Brna. Kpt.Otisk také přikázal svému bratru Ing.Janu Otiskovi, aby získával vhodné lidi v okolních obcích jako spolupracovníky a stejně tak i mediku Karlovi Otiskovi. Ing.Jan Otisk vykonával tyto úkoly dobře a již při další naši návštěvě sdělil, že navázal několik dobrých spolupracovníků, kteří jsou ochotni spolupracovat a pomáhat. V té době již zmizel všude sníh a tak jsem znovu naléhal na kpt.Otiska, aby nás s Vladimírem pustil do prostoru vyhledat spojení na některou partyzánskou skupinu operující v prostoru Ždánic, nebo s některou paraskupinou ze západu, nebo z východu, abychom mohli pomoci jejich vysílačky opět navázat spojení s Londýnem a předat zprávu o sobě a současně i získané zprávy o zdejší situaci v Protektorátu, jmenovitě o situaci v okolí Brna. Konečně v počátku března se kpt.Otisk rozhodl, že nám dovolí, abychom se pokusili vyhledat partyzánskou skupinu v prostoru Ždánic, kterí tam operuje pod názvem "OLGA". Ing.Jan Otisk donesl katastrální mapy tohoto prostoru a kpt.Otisk nám dal rozkaz, abychom provedli průzkum v prostoru Ždánického lesa a to: "Ždánice - na Koryčany a Kyjov" s tím, že za šest dnů se musíme vrátit zpět, ale již do nového prostoru, který přesně stanovil na mapě, kterou nám přinesl Ing.Jan Otisk. Doba návratu byla stanovena na sobotu ve 12,00 hodin k třetímu mlýnu na potoku "Říčky" a heslo "Josef". Z neděle na pondělí v noci nás doprovodil přes zahradu za poslední domy v Líšni a ještě připomněl, že se nesmíme nechat zajmout a mně osobně nařídil, abych si byl vědom zodpovědnosti za bezpečnost všech, se kterými jsme se dosud setkal v Líšni i v Beskydech. To jsem slíbil, že vím a uvědomuji si plně zodpovědnost za všechno konání, které jsem na sebe vzal. Krátce jsem se rozloučili a vyrazili jsme s Vladimírem Řezníčkem přes pole směrem jihovýchodním na Podolí a dále podle mapy na Kobeřice-Ždánice. V rannách hodinách jsme s Vladimírem postupovali otevřeným terénem po polích, vyhýbali se náhodnému setkání s lidmi, až jsme dorazili do menší obce Hrušky, kterou jsme se rozhodli projít, poněvadž podle pohledu shora byla to obec podlouhlá, ne příliš zastavěná budovami. V horní části obce na pravé straně bylo holičství, kde jsme se s Vladimírem nechali ostříhat, protože jsme měli již abnormálně dlouhé vlasy. Mistr holič ani po nás nechtěl peníze, stejně jsme žádné neměli, protože nám kpt.Otisk žádné peníze na cestu nedal. Poděkovali jsme mu mnohokráte a pokračovali na cestě k Ždánicím. Na večer jsme dorazili k obci Kobeřice, kterou jsme obešli severně a narazili jsme na silnici vedoucí ze Slavkova na Čejč. Poněvadž se již stmívalo, rozhodli jsme se, že zajdeme do lesa a tam přenocujeme a ráno budeme pokračovat dál v cestě na Ždánice. Vyhledali jsme vhodný prostor v hustším porostu, kde bylo dosti mladších stromků a opodál krmítko pro zvěř, kde jsme se chtěli utábořit , když tu bylo slyšet kroky po silnici k nám. Ukryli jsme se a čekali na příchozího, který však šel směrem k nám ke krmelci. Nebyla ještě ůplná tma a tak jsme viděli příchozího dosti zřetelně, byl to lesák s puškou na rameni, který šel bezstarostně pěšinou směrem k nám. Vzstoupili jsme úkrytu a s napřaženými zbraněmi jsme ho zastavili. Byl zprvu vyděšen, ale v zápětí řekl, že i on má ve svém revíru ukrytého partyzána a to uprchlého ruského zajatce, kterého tam ukrývá. Dále nám řekl, že v okolí Kobeřic působí partyzánská skupina, která má název "Lexa Černý". Pohovořili jsme s ním, že hodláme s touto partyzánskou skupinou navázat styk i s tím ruským zajatcem, aby nám zprostředkoval setkání s velitelem, nebo jeho lidmi. To nám přislíbil a řekl nám, že je z hájenky u Bílého vlka a že ruský zajatec je u hájenky "U zlatého jelena", ale že nám spojení zajistí. Sjednali jsme si setkání na druhý den ve stejnou dobu na stejném místě a pak jsme se rozloučili. Druhý den k večeru opravdu jsme již z daleka viděli přicházet skupinu osob a tak jsme se ukryli na druhé straně silnice v lese a čekali, až přijdou na smluvené místo a pak jsme vyšli na silnici k nim. Ve skrytu jsme si předem prohlíželi příchozí, byli to mladí muži, jen jeden byl již starší stejně jako lesník asi 45 let. Pozdravili jsme se navzájem "Nazdar" a pak ten starší se nás vyptával, kdo jsme a z kterého partyzánského oddílu. Když jsme mu řekli, že jsme parašutisté ze západu, chtěl vědět, jestli neznáme kpt.Lexu Černého, který je prý v Anglii u Československé armády. Odpověděl jsme, že se pamatuji na kpt.Černého, ale nevím jeho křestní jméno, vím jen, že pochází z Moravy a je velitelem tankové čety u třetí tankové roty. Ten starší muž pak chtěl vědět v kterém prostoru operujeme a máme-li vysílačku. Na toto théma jsme mu nedali správnou odpověď, poněvadž prozatím jsme nevěděli nic o jejich činnosti, ani o prostoru působení a pak, měl jsem nepříjemný pocit k tomu starčímu muži, ale neřekl jsem nic, jen jsem chtěl vědět, kde vzali tu sovětskou pušku (Vintovku), která vypadala jako nová. Celá skupina čítala devět mužů a měli jen tu pušku a jednu pistoli ČZ 7,65 mm. Nakonec jsme se shodli na spolupráci, styku a spojení tak, že jejich velitel a dva muži přijdou v sobotu ke třetímu mlýnu na Říčky, kde se setkají s našim velitelem a projednají všechny podrobnosti spolupráce, heslo "Josef" - doba setkání 12,00 hodin. Bylo již hodně po půlnoci a tak jsme se společně vydali ke Kobeřicím, kde u prvních zahrad jsme se rozloučili. Předtím si vzpomínám, že když jsme vycházeli z lesa, ten muž co měl tu pušku najednou zvedl pušku a vystřelil do vzduchu, snad z bujarosti, nebo to byl signál. My jsme pro opatrnost odbočili vlevo a oni pokračovali ke Kobeřicím. Pozorovali jsme je až zašli do vesnice a pak jsme se vrátili zpět podél potůčku k lesu, kde jsme hodlali přenocovat. Na okraji lesa jsme uviděli krmelec a tak jsme tam ulehli. Ráno jsme se vrátili k silnici, kde jsme pozorovali provoz na silnici a podle toho co nám sdělili muži včera večer, tak okolo Ždánic Němci a naši lidé prováděli zátarasy na silnici a kopali zákopy. Šli jsme okrajem lesa podél silnice směrem na Čejč, ale pak jsme se rozhodli, že se vrátíme zpět ke kpt.Otiskovi a Robertovi na Říčky, abychom mohli oznámit navázání spojení na skupinu z Kobeřic. Vyčkali jsme až se začne šeřit a pak jsme se vydali na cestu směrem na Hrušky, Blažovice, Tvarožná, Horákov-Mokrá ke třetímu mlýnu, jak nám bylo nařízeno velitelem. Na ráno jsme již byli v Mokerském lese a nalezli jsme lesní boudu se senem pro zvěř a tak jsme se tam utábořili, abychom vyčkali poledne, kdy se máme stekat s kpt.Otiskem a Robertem. K polednu jsme vyhledali vhodné místo s výhledem na třetí mlýn a čekali na příchod kpt.Otiska, nebo Roberta. Bylo již poledne, když jsme uviděli přicházet po lesní cestě čtyři muže a z dálky jme poznali Robertovu vysokou postavu, za nim kpt.Otiska a pak ing.Jana Otiska a neznámého menšího muže. Vyšli jsme jim naproti a bylo vidět, že kpt.Otisk má radost z našeho návratu. Pozdravili jsme se a kpt.Otisk nás představil tomu novému muži: "Josef a Láďa" a onen muž se představil: por.Hnilica Miroslav. Nyní jsme hlásili výsledek našeho průzkumu s tím, že jsme velitel skupiny "Lexa Černý" a dva muže pozvali na sobotu ve 12,00 hodin na schůzku u třetího mlýna, aby se dojednaly další podrobnosti styku a spojení mezi oběma veliteli. Nyní nám vyprávěl kpt.Otisk, že po našem odchodu druhý den rovněž opustili bratrův dům a s Robertem se přesunuli do prostoru lesa mezi obce Mokrá a Horákov, kde v lese zbudovali prozatimní tábor. V dalších dnech navštívili několik nových spolupracovníků, se kterými měl již styk ing.Jan Otisk a přijali por.Miroslava Hnilicu do skupiny. V sobotu jsme měli čekat na další lidi a tak jsme zatím zůstali v provizorním tábořišti. Ten den k večeru jsme společně zašli do hájenky u Mokré, kde bydlel hajný Vašků, který již o nás věděl od ing.Jana Otiska, ale dosud se s námi nesetkal a tak jsme ho navštívili a po dohovoru jsme ho vzali pod přísahu jako spolupracovníka a člena naší skupiny. Druhý den jsme se připravili na setkání s velitelem a jeho muži ze skupiny "Lexa Černý" a tak jsme netrpělivě čekali na návrat Ing.Jana Otiska, který již předtím měl pohovor s četnickým strážmistrem Kučerou, který měl prošetřit a prověřit pomocí svých spolupracovníků nezávadnost partyzánské skupiny na Kobeřicku. Konečně Ing.Otisk přišel a přinesl zprávu, že v prostoru Kobeřického polesí skutečně je dosti silná partyzánská skupina, ale pracuje nevědomky pod dozorem konfidenta Ryšánka, který je již na Brněnsku známý, protože byl již veřejně ohlášen v londýnském vysílání BBC a bylo na něho upozorněno, jako na nebezpečného zločince, který předává všechny podklady brněnskému gestapu. Kpt.Otisk rozhodl, že se sice na muže podíváme, ale prozatím s nimi nenavážeme spojení, ale přes četniského strážmistra Kučeru je upozorníme na konfidenta Ryšánka, teprve pak, až zlikvidují Ryšánka, navážeme s nimi styk a přijmeme skupinu do našeho seskupení. V poledne jsme již byli na třetím mlýnem a pozorovali příchod nám již známých třech mužů. Kpt.Otisk však nedovolil, abychom se s nimi setkali a tak jsme jen pozorovali jejich počínání. Asi po hodině odešli prostoru. V následujících dnech k nám chodili lidé a přinášeli zprávy o pohybu německých vojsk v okolé Brna a pak přišel další člen naší skupiny J.Březina a hajný Vašků, že na Hádkzu, poblíž myslivny jsou dva sovětští sestřelení letci a hledají partyzány. Kpt.Otisk nařídil, aby oba letce přivedli k nám do našeho tábora, což se také stalo druhý den, kdy byli oba přivedeni a to por.let.Kozlov a jeho střelec Anatol. Oba se plně zapojili, ale požadovali zbraně, kterých jsme bohužel nazbyt neměli a tak bylo rozhodnuto, že musíme získat dostatečné množství zbraní, aby jsme mohli všechny členy naší skupiny vyzbrojit. Pověřil Ing.Jana Otiska a hajného Vašků, aby zjistili na zámku u Líšně "hraběte Mitrovského", yda tam nejsou ubztováni Němci a když tak počet a zda jsou na zámku zbraně. Asi za tři dny jsme dostali navečer rozkaz, že ve večerních hodinách přepadneme zámek u Líšně, kde je dostatek zbraní a pověřil por.Hnilicu, aby nás vedl skrytě k zámku hraběte Mitrovského. Por.Hnilica znal dobře okolí zámku, protože se v okolí často pohyboval ve svém volném čase a tak, bez nesnází jsme se dostali k zámecké zahradě a pak rychle do zámku, kde bylo jen několik lidí- služebnictvo a manželé Mitrovští. Náš příchod je tak vylekal, že nikdo se nesnažil klást odpor a tak bez vzruchu jsme obsadili celý zámek a hrabě bez odporu nám vydal všechny své zbraně a nebylo jich málo. Získali jsme 7 pušek - brokovnic, 1 kulovnici, 1 kus pušky na slony ráže 13 mm, 2 kusy pistole a značné množství střeliva. Letecký střelec Anatol vzal pušku na slony a přišel za mnou a řekl: " Juzek, eto charašo vintovka na germány, ja zaberu sobě". Takto obohaceni 11ti kusy střelných zbraní jsme nyní mohli vyzbrojit další naše lidi a mohli jsme konečně i provádět větší bojové akce. V našem prostoru se začali objevovat muži, kteří byli nasazeni na zákopové práce v prostoru od Pohořelic, Židlochovic, Újezdu u Brna, Slavkova a Rousínova, kteří hledali úkryt, aby nemuseli provádět zákopové práce, ale neměli chuť účastnit se partyzánského boje proti Němcům. Chtěli se jen ukrýt, sehnat jídlo a kuřivo, ale jinak nic. Nepomohlo přesvědčování, že je nutné zabránit Němcům, aby nemohli rabovat v obchodech, snažit se jim ztížit ústup a snažit se je postupně odzbrojit a zadržet je, aby se dostali do zajetí sovětských jednotek, které se nezadržitelně přibližovali k Brnu, protože tím by museli pak jako zajatci odstraňovat vzniklé škody, které jejich činností a přítomností vznikly na našem území. Brzy z rána přišel hajný Vašků, že Mokrárenská vedoucí trafiky jela pro fasunk cigaret a že by bylo záhodno je odebrat pro utečence ze zákopů, aby měli co kouřit a hlavně, aby ji to nesebrali ustupující Němci. Kpt.Otisk rozhodl, že máme s Vladimírem na ni počkat, až poveze kuřivo a odebrat všechno mimo počet pro muže v Horákově, pro které máme nechat nejnutnější příděl. Počkali jsme na cestě po které se musela paní vracet s kuřivem a odebrali jsme patřičné množství kuřiva a na odebrané množství jsem vystavil potvrzení: "Partyzánská skupina Wolfram" a podepsal jsem se přiděleným falešným jménem "Jan Nosek". V roce 1946 jsem toto potvrzení viděl u hajného Vašků, který si ho schoval na památku. S utečenci ze zákopových prací přišel i jeden muž z Kobeřic, člen skupiny "Lexa Černý", který nás poznal a chtěl mluvit s velitelem. Ukázali jsme mu kpt.Otiska, se kterým měl pak delší rozhovor, při čemž došlo k ostrému až rozhořčenému dialogu mezi velitelem a tímto mužem. O čem hovořili to jsem neslyšel, poněvadž jsem měl jiné povinnosti a byl jsem dosti vzdálen od nich, ale vím, že kpt.Otisk byl velmi vzrušen a rozhněván na toho muže. Přišla spojka, která sdělila kpt.Otiskovi, že v prostoru "Nad Močidlem" je sovětská skupina parašutistů, která hledá partyzány. Kpt.Otisk nařídil spojce, aby tuto skupinu napojil na hajného Vašků, kterému zároveň vzkázal, aby sovětskou skupinu přivedl k nám do tábora. K večeru měl hlídku Anatol, který skupinu sovětských parašutistů s hajným Vašků přivedl. Byli to čtyři muži a dvě ženy. Kpt.Otisk, když zjistil, že mají vysílačku, ihned rozhodl, že je přijmeme do naší skupiny a pak s vedoucím skupiny projednával spolupráci a požádal ho o odeslání zprávy cestou jejich velitelství do Londýna - MNO se žádostí o dodání potřebného množství zbraní a telegrafistu s vysílačkou. Ještě v noci byl telegram odeslán. Nyní jsem litoval, že nemáme EURECU, protože by byla velmi užitečná pro navedení letadla přesně na vyhlédnutý prostor - škoda. Vedoucí desantu vyprávěl, že jejich skupina byla vysazena někde u Bukoviny a při přesunu k Brnu chtěli se ubytovat v hájence u Křtin, ale v hájence byli Němci, přičemž došlo k přestřelce a jejich velitel a komisař padli. Po pohovoru a vzájemném seznámení jsme se dověděli, že skupina má název "Ivanuška", podle padlého velitele. V této době jsme dostali zprávu, že podle londýnského vysílání BBC pracuje na Brněnsku konfident "Ryšánek a Paprskář". Oba jsou velmi nebezpeční. O Ryšánkovi jsme již věděli a o tom druhém jsme dosud nevěděli a tak kpt.Otisk poslal spojku k strážmistrovi četnictva Kučerovi, aby to zjistil a upozornil na to všechny spolupracovníky. Současně byla tato zpráva předána mediku Karlu Otiskovi, aby rovněž na tyto dva výtečníky upozornil všechny spolupracovníky ve svém pracovišti.


Další den, při rozhovoru velitele a vedoucího skupiny Ivanuška, rozhodl kpt.Otisk, že provedeme trestnou akci na hájenku a pomstíme padlé parašutisty. Určil mne velitelem akce a stanovil kdo se akce účastní a to: "por.Miroslav Hnilica, Vladimír Řezníček,por.Kozlov, střelec Anatol a čtyři muži skupiny Ivanušky. Druhý den po obědě jsme vyrazili ke Křtinám, kam jsme dorazili před setměním. Provedl jsem obhlídku prostoru hájenky, abych ujistil jak nejlépe vniknout do hájenky a pak jsem rozestavil lidi a určil způsob útoku na hájenku a její obsazení i likvidaci německých vojáků - SS. Čekal jsem jen na setmění a dal jsem povel k útoku, když vpravo ode mne zazněl výstřel předčasně, poněvadž jsem jasně stanovil, že se k hájence přiblížíme bez střelby - potichu. Hned po výstřelu zhasla v hájence všechna světla a vzápětí byli vypuštěni do ohrady hájenky psi. Zastavlil jsem okamžitě postup a šel jsem zjistit, kdo vystřelil a proč. Vystřelil por.Kozlov, nešťastnou náhodou při nabíjení pistole. Nyní jsem zvažoval naše možnosti - zaútočíme-li nyní na hájenku, bude jistě osazenstvo připraveno odrazit náš útok, protože jistě budou počítat s odvetou sovětských parašutistů za své mrtvé dva členy. Bude lépe počkat na pozdější dobu a pak tento útok lépe připravit. Rozhodl jsem se proto, že tuto akci zruším a vrátíme se zpět do našeho tábora na Říčkách a akci provedeme podle rozkazu velitele kpt.Otiska v následujících dnech, až po řádném průzkumu hájenky a počtu příslušníků německých vojáků SS. Po návratu do tábora, bylo to až k ránu, hlásil jsem veliteli kpt.Otiskovi výsledek akce a kpt.Otisk moje rozhodnutí schválil a řekl, že se akce provedeme po zjištění počtu Němců v hájence a nejvýhodnějším způsobu přepadu.


V následujícím dnu přiběhla spojka z obce "Hoštěnice", že v noci přijela do Hoštěnic velká kolona Němců, kteří jedou na brno, které mají bránit proti sovětským jednotkám, které postupují již jiřní Moravou k Brnu. Kpt.Otisk dal mně rozkaz, abych vzal všechny muže a provedl léčku na německou kolonu, jak bude projíždět z Hoštěnic na brno a to v serpetinách silnice pod Hoštěnicemi směrem na Pozořice - Tvarožná. Akce se učastnili: por.Hnilica, por.Kozlov, střelec Anatol, Robert Matula, Vladimír Řezníček, 4 sovětští parašutisté skupiny Ivanuška a já. Po dosažení serpentiny rozmístil jsem skupinu takto: vlevo, ve směru příjezdu kolony - Robert a jeden muž, nížeji asi 20 metrů Vladimír Řezníček a jeden muž, moje stanoviště bylo vpravo od Řezníčka asi 20 metrů, vpravo ode mne ve stejné vzdálenosti por.Hnilica a dva muži a závěr léčky tvořil por.Kozlov a Anatol. Rozkaz zněl! Jako první zahájí palbu por.Kozlov a Anatolem, jakmile se k nim bude přibližovat první vozidlo a to bude povel pro všechny členy léčky k zahájení palby na Němce. Bohužel, stalo se, že palbu zahájil jako první Robert s mužem a tak vlastně se rozpoutala postupně palba na projíždějíci vozidla. Jenže za prvními vozy kolony jely tanky, jako ochranný doprovod a proti tankům jsme nebyli vyzbrojeni a tak jsem dal povel k ústupu do lesa. Čekal jsem, až palba dozní a pak jsem ustupoval do lesa, když jsem zahlédl Vladimíra Řezníčka, jak jde opačným směrem, místo dolů do lesa, běžel nahoru směrem k Hoštěnicím a tak jsem na něho zavolal, aby se vrátil a šel se mnou, protože tam kam utíkal zastavili nyní tanky a viděl jsem, jak Němci seskákali z nákladních aut a zaujímali palebné postavení okolo tanků. Vladimír Řezníček přiběhl ke mně a pak jsme šli spolu po lesní pěšině, když proti nám vystoupil Němec, ale ihned dal ruce nahoru, že se vzdává. Podle uniformy to byl prostý pěšák a tak jsme ho odzbrojili, měl jen pistoli a polde mne to byl zběh, který již nechtěl dále bojovat v německé armádě, ale chtěl přežít, protože to byl Rakušan, jak jsme se pak dozvěděli a chtěl se dostat do Vídně - domů. Vrátili jsme se na základnu a postupně se vraceli i ostatní, kteří někde zbloudili a vyprávěli kolik padlo Němců a kolik zničili vozidel, nu jen vám jen, že pode mnou, asi padesát metrů) převrátilo se velitelské auto, asi se šesti důstojníky a pak začalo hořet. Kolik dalších vozidel bylo zničeno, to jsem nemohl vidět, protože se silnice stáčela doprava silně z kopce domů. Pokud jsem byl na svém palebném úseku, tak přede mnou projelo asi 5 nebo 6 dalších aut, které byly pod naší palbou, kterou Němci opětovali z kulometů namontovaných na stojanech na střešním krytu řidiče. Druhý den jsme se dověděli, že to byla kolona 8. panceřované brigády, ustupující pod tlakem sovětských jednotek na Brno. Následující dny byly pro nás dosti pestré, protože do lesů byly nasazeny stíhací protipartyzánské jednotky a tak o přestřelky nebylo nouze. Německé stíhací jednotky měly proti nám výhodu, že měli jako doprovod obrněná vozidla, ale ta se mohla pohybovat sice jen po lesních cestách, ale i tak měli proti nám výhodu v množství palebných zbraní. Střelec Anatol použil svou vintovku několikráte jako odstrašující zbraň, protože Němci po výstřelu z této pušky se rychle odpoutávali z dotyku s námi. Při jedné takové přestřelce, kdy rovněž použil tuto pušku, zasáhl jednoho Němce nějak jen lehce po přilbě, ale to byl řev: Hilfe, Hilfe ich bin in gefahr schweben, ich bin verwungen in Kopf" a pak bylo ticho a Němci utekli. Při jedné opětné pročesávací akci zůstali jsme k odpočinku na menším lesnatém kopečku, když tu dole pod námi přijelo obrněné auto, které zastavilo pod námi a jeden člen posádky se šel rozhlédnout po okolí. Vyšel nahoru na náš kopec a začal se rozhlížet a tak jsem na něho zavolal aby šel k nám. Okamžik hleděl vyjeveně a pak se otázal: Was - warum? a začal utíkat k obrňáku dolů. Kpt.Otisk řekl: zastřel ho a tak jsem na Němce vystřelil krátkou dávku, ale nechtěl jsem ho zastřelit, jen zranit na nohou, rovněž Vladimír Řezníček zahánil na něho palbu, ale osádka obrňáku ihned zahájila palbu z kulometu na nás a tak jsme se pomalu odpoutali, protože jsme museli šetřit střelivem, měli jsme již málo střeliva. Stejně tak i Němci rychle odjížděli z místa střetnutí. Ve večerních hodinách bylo již slyšet palbu dělostřelectkou někde velmi blízko a v noci bylo slyšet palbu i kulometnou, někde z prostoru Rousínova, nebo Slavkova. Ráno nám řekl por.let.Kozlov, že odejdou s Anatolem naproti Sovětské Armádě, která je již velmi blízko a tak jsem dal por.Kozlovi adresu mojich rodičů v Břeclavi, aby se tam zastavil, kdyby potřeboval ubytování, ač jsem nevěděl, zda jsou rodiče živí a doma. K večeru se oba rozloučili a odešli směrem k Pozořicím. Druhý den rovněž skupina "IVANUŠKA" se musela s námi rozloučit, poněvadž dostali rozkaz přesunout se do prostoru Blansko a tak večerem odešli i oni.


Najednou jsme osaměli v tom lesním prostoru, i německé stíhací jednotky se vytratily a nebýt blížící se palby dělostřelectva a hlavně štěkání kulometů a samopalů, pomalu bychom zapomněli, že stále ještě je válka a že stále umírají lidé, kteří si nic neudělali a ani se nikdy neviděli, že toto všechno zlo bylo zapřičiněno nesmyslným fanatismem jedné i druhé ideologie, uvrhnuvší lidstvo do bratrovražedné války, v níž bylo dovoleno beztrestně vraždit a zabájet všechny živé stojící na protější straně, ale i na vlastní straně, ať muže se zbraní nebo beze zbraně, stejně tak ženy a děti, ničila se kultura staletí bez účelnosti, jen proto, že tomu tak někdo dovolil, nebo i nařídil.


Psal se 23.duben 1945, byl slunečný den, když přiběhl zpocený, vyděšený a udýchaný hajný Vašků za námi a přerývavě vypravoval, že do jeho hájenky vnikli sovětští vojáci a chtěli ho zastřelit, poněvadž měl na sobě lesáckou uniformu a na zdi loveckou pušku a pokládali ho za nacistu. Když jim vysvětloval, že není Němec, ale Čech, že je hajný - myslivec a že spolupracuje s partyzány, kde jsou i Sovětští vojáci, nařídili mu, aby ty partyzány přivedl, ajko důkaz, že není Němec, tak pro nás běžel, abychom šli s ním do hájenky. Kpt.Otisk nám nařídil, abychom se ozbrojili, poněvadž to může být i léčka od Němců a pak jsem společně šli s hajným Vašku do hájenky, kde byli tři sovětští průzkumníci. Po našem příchodu do hájenky a vysvětlení, že hajný Vašků neni Němec, ale Čech, konečně to velitel průzkumníků seržant pochopil, ale chtěl nyní vědět, kde jsou Němci. Kpt.Otisk mu to ukázal na mapě a tak seržant dal rozkaz svým druhům, abz pokračovali v průzkumu a nám řekl, že máme jít s ním na jeho velitelství, kde náš velitel má podat zprávu o postavení Němců v prostoru Brna. Vedl nás směrem na Pozočice a po opuštění lesa byla na nás zahájena palba odstřelovačem-Němcem, který byl ukryt na okraji lesa. Rychle jsme přeběhli otevřeným terénem k okraji vesnice Pozořice, kde nás zavedl na velitelství, kde byl pozván kpt.Otisk na štáb, kde byl vyslechnut náčelníkem a pak za doprovodu dalšího vojáka jsme byli odesláni na štáb frontu, kde jsme byli přijati sovětským zpravodajským důstojníkem v hodnosti pplk., který pak měl pohovor s našim kpt.Otiskem a pak nám řekl, abychom odevzdali zbraně, že jich již nebudeme potřebovat. No to se mě nechtělo příliš líbit, ale na pokyn kpt.Otiska jsme složili zbraně na stůl, ale já jsem si ponechal pistoli z EURECY, kterou jsem měl v kapse kalhot. Pak jsme byli odvedeni do vedlejší budovy, kde jsme byli ubytováni pod dozorem stráže a to podle zprav.důstojníka pplk., než budeme prověřeni přes radiovysílačku jak se zpravodajskou skupinu IVANUŠKA, tak i přes kpt.Bělavského. Trvalo to tři dny, než došla kladná odpověď a pak nás odvezli do Brna na velitelství Československé zprávy, kde jsme se na chodbě setkali s kpt.Bogatajem, velitelem výsadku "CARBON". Kpt.Otisk byl pozván k veliteli posádky na pohovor a postupně i my a pak nám byly vydány prozatimní průkazky totožnosti a měli jsme se vrátit do Líšně, kde jsme se měli zdržovat až do dalšího nařízení. To se stalo dne 26.dubna 1945 a tak jsme se vrátili do Líšně k rodině Bohouše Otiska, kde jsme se ubytovali již v obytné místnosti. Druhý den jsem požádal kpt.Otiska o povolení, abych mohl zajet domů do Staré Břeclavi, přesvědčit se zda rodiče přečkali válku ve zdraví. Kpt.Otisk mně to povolil, ale přikázal, abych se do čtyř dnů vrátil zpět do Líšně, poněvadž budeme pak odesláni do Prahy. Druhý den jsem si půjčil kolo od Bohouše Otiska a vyjel jsem na cestu domů. Do Staré Břeclavi jsem dojel v odpoledních hodinách. Doma byla matka, která mě téměř nepoznala a strašně se rozplakala, protože mě již dávno pokládali za mrtvého.

K večeru přišel otec z práce a tak nám bylo veseleji a nyní jsem se dozvěděl, že má sestra byla v koncentračním táboře na udání spolubydlící, že poslouchá londýnské vysilání a zprávy roznáší po okolí. Dne 30.dubna jsem se šel podívat do města za kamarády a druhý den - 1.května 1945 byl svátek práce a na náměstí bylo plno lidí a na tribuně se střídali řečníci politických stran a vystoupil tam i kpt.Antonín Bartoš-Babiňák z Lanžhota, parašutista a velitel paraskupiny CLAY, který měl dlouhou přednášku o politickém právu lidí, o budování Nové republiky, o svobodě pro všechny lidi, Vlasti, bez rozdílu politické, nebo náboženské příslušnosti. V odpoledních hodinách jsem se doma rozloučil a odjel jsem na kole do Líšně. Dne 8. nebo 9.května jsme dostali příkaz, abychom odjeli vlakem do Prahy, kam jsme přijeli 10.května a pod vedením kpt. - nyní již majora Otiska jsme se hlásili na MNO, II.odddělení u plk.Karla Palečka. Obdrželi jsme nové průkazky, vyfasovali jsme anglické polní uniformy "battle dress", zálohu na plat a týden dovolené.

13. Pro nás již válka skončila !

Znovu jsem byl doma u rodičů, kamarádů a přátel, ale nebyl jsem šťastný, něco mně chybělo, přemýšlel jsem někdy dlouho do noci o všem, co jsem prožil za těch šest let, na kamarády, kteří se míru nedožili, na ty, kteří šli přes Polsko cestou na západ i na ty, kteří se dostali na východ do SSSR, na dobrovolníky-parašutisty, kteří padli doma, ve své vlasti zradou zbabělců, na hochy, kteří se stali letci a zahynuli v boji o Británii, na všechny, kteří na domácí půdě bojovali a zahynuli v mučírnách, nacistických koncentrácích, na vojáky při Slovenském národním povstání a partyzány v horách.


Neměl jsem mnoho času o všem tom dění dříve uvažovat, ale nyní se mně všechno vyrojilo jako velký roj včelstva a počal jsem posuzovat mnohé mě dříve nejasné, neprůhledné, jako barevná duham, jako spektrum prožitých dějů, které mne poznamenalo a jistě zanechá svůj vliv i do dalších let života.


Pomalu jsem začal chápat smysl toho nápisu na vstupní bráně do FORT SAINT JEAN - pevnosti francouzské Cizinecké legie, který v češtině zní: "Legionáři, přicházíte sem zemřít a já vás povedu tam, kde se umírá !"

Dne 28.května jsem se vrátil do Prahy na MNO a byl jsem přidělen k II.oddělení šifrovací spolu s Vladimírem Řezníčkem. Major Otisk byl spolu s Robertem Matulou rovněž na II.oddělení MNO, ale v oddělení likvidace výsadků, kde se provádělo podrobné hodnocení každého výsadku. My s Vladimírem Řezníčkem jsme měli zajímavou práci šifrantů, kde jsme šifrovali zprávy k odeslání a dešifrování došlých telegramů. Sobotu a neděli jsme měli zatím volnou a tak jsme s Vladimírem Řezníčkem odjeli do Plzně, za hochy od 2.tankového praporu, kde jsme získali černé barety a opasky k uniformě. Přišel za námi  kpt.X.Y., zpravodajský důstojník praporu a řekl, že zde je jeden parašutista, ale neví o něm nic, protože si ho nepamatuje a ani další příslušníci praporu. Šli jsme s kpt. do jídelny, kde v místnosti stál vzadu u zdi čet.Viliám Gerik, který zradil a nyní se chtěl dostat na západ v domnění, že tam nebude pro své činy stíhán. Poněvadž jsem Gerika poznal a věděli jsme o zradě řekl jsem kpt. o koho jde. Kpt. zavolal strážné a nechal Gerika zajistit. O jeho dalším osudu jsem se dověděl daleko později, že byl jako zrádce odsouzen a popraven.


Koncem srpna 1945, jsem byl odvelen do Hranic na Moravě, do vojenské akademie, stejně jako Vladimír Řezníček a Robert Matula. Řezníček a Matula byli přiděleni k oddělení bojového výcviku a já na II.oddělení zpravodajské, jako šifrant. Pro mne to byla nuda, sestavoval jsem šifrovací pomůcky pro výuku šifrování vojenských akademiků a tak jsem se bavil grafologií a dešifrováním přidělovaných cizích telegramů, jako maďarských, německých i werfolfů atd.. Začátkem prosince jsem byl pozván na oddělení bojového výcviku na pohovor k mjr.Taláškovi, který se mne dotazoval na kurzy a školení v Anglii a pak se mně dotazoval jestli jsem spokojený na II.oddělení, odpověděl jsem podle pravdy, že nejsem a pak se mne zeptal, zda bych nechtěl raději pracovat ve výcvikovém oddělení. Řekl jsem, že o tom nerozhoduji já, ale můj nadřízený plk.Horák, nebo velitel Akademie gen.Drgač. Mjr.Talášek mně řekl, že to projedná s plk.Horákem. Plk.Horák si mně zavolal a tázal se mne, zda chci odejít z II.oddělení k výcvikovému oddělení a pak mi řekl, že musí dostat stejnou náhradu, jinak nebude souhlasit. Vyřešil to gen.Drgač, který odvolal z oddělení výcviku Jiřího Štokmana a přidělil ho na II.oddělení a mne přidělil k výcvikovému oddělení. Krátce po nastoupení u výcvikového oddělení přišel za mnou mjr.Talášek a dal mně tiskopis, abych jej vyplnil. Byla to žádost o přijetí jako důstojníka z povolání, to je důstojníka v činné službě, což po domluvě mjr.Taláška jsem podepsal a byl jsem přijat v hodnosti npor.tank.vojska. Na podzim roku 1946 jsem byl povýšen na na kpt.tank.vojska a oženil jsem se. V srpnu 1947 jsem byl povolán na MNO na II.oddělení k plk.Palečkovi a 3.srpna 1947 odeslán do Stráže pod Ralskem, ajko instruktor vynikajícího výsadkového vojska. V Zákupech byl zřízen 71.prapor výsadkového vojska, jehož velitelem byl mjr.Talášek. Ve Stráži pod Ralskem bylo zřízeno výsadkové učiliště, velitelem byl mjr.František Vrzala. Velitelem výsadkového vojska byl plk. později generál Karel Paleček, náčelníkem štábu pplk.gšt. Rudolf Krzák. V roce 1948 jsme provedli cvičení na Sokolském letě na výbornou, kde jsem byl vysazen na stadion jako čís.1. Začátkem roku 1949 byl mjr.Vrzala odvolán z funkce a propuštěn do zálohy. Funkcí velitele učiliště jsem byl pověřen já, pokud se nenajde vyšší důstojník s výsadkovým výcvikem a bojovou zkušeností za války. V prosinci 1949 byl gen.Paleček a pplk.gšt.Krzák zatčeni státní bezpečností a uvězněni. Velitelství výsadkového vojska převzal pplk.Alexander Kováč, který nasadil ostrý protizápadní kurz a bylo jasné, že zápaďáci to mají spočítáno i odpískáno jako při fotbalovém zápase. Začátkem dubna 1950 jsem podal žádost o propuštění z branné moci a převedení do zálohy. Po třech měsících mě byla žádost vrácena jako bezpředmětná, ale krátce nato jsem byl zbaven funkce velitele výsadkového učiliště a přeložen k balící padákové stanici na Boreček. Byl jsem pozván na pohovor na MNO ke gen.Reicinovi, ale nebyl jsem přijat, pohovor se mnou provedl pplk.X.Y. a bylo mně doporučeno, abych si podal žádost o propuštění ze zdravotních důvodů. Požádal jsem o lékařské vyšetření ve vojenské nemocnici v Litoměřicích a na základě doporučení pak ještě ve vojenské nemocnici v Praze-Střešovicích. Na základě tohoto vyšetření podal jsem novou žádost o propuštění z vojenské aktivní služby a převedení do invalidního důchodu, což se stalo k 30.dubnu 1951.


Dne 1.května 1951, jako civilista, odjeli jsme s manželkou do Hranic na Moravě k manželčiným rodičům na týdenní dovolenou a hlavně projednat otázku jejich přestěhování do Stráže pod Ralskem a to pro zdravotní potíže tchána, který byl v tomto čase po druhém infarktu a potřeboval klid a zdravé prostředí. Mně a manželce nastala otázka vhodného zaměstnání. Po usilovném snažení jsme oba nastoupili do zaměstnání a to já, jako seřizovač tkalcovských stavů a manželka jako tkadlena.


Pro nás však nastaly kruté roky pronásledování kontrarozvědkou a StB. Domovní prohlídky se střídaly s vyšetřováním bez uvedení příčin a hlavně špiclování místních pomocníků StB, což nás s manželkou přivedlo v úvahách o možnosti odejít do zahraničí, avšak po zvážení následného dopadu na příbuzné jsme nakonec tuto možnost zavrhli, protože právě probíhali procesy a čistky v komunistické straně s Rudolfem Slánským, Horákovou, Reicinem atd.. Tyto procesy nám připomínali nacistický teror i komunistický v letech 1929, kdy bylo tvrdě likvidováno značné množství odpůrců na Ukrajině v SSSR a stejně tak postupoval nacistický režim v Německu v letech 1933-1937, ale pak již se represálie rozrostly a byly přeneseny do celé Evropy.


Chápal jsem mnohé děje, ale nepochopil jsem vývoj v Sovětském svazu, jeho politicko-vojenskou mašinerii, kterou nastoupil od konce války. Místo spolupráce politicko-hospodářské nastoupil kurz destruktivní k ovládnutí světa a nastolení totálního mocenského útlaku malých národů, aby ovládnul strategická území a pak diktovat své podmínky všem vládám kontinentu.


Stejně tak jsem nemohl pochopit i naši vládu, která se stala vazalskou, poníženeckou, deptajíce vlastní národ, aby se zavděčila mocným v Kremlu a stejně tak i naše kulturní pracovníky, kteřá až nestydatě vytvářeli díla a monumenty dočasných velikánů, které vnucovali národu jako spasitelů lidstva, stejně tak, jako historikové a spisovatelé, učitelé ve školách a všichni ti nositelé kultury a umění.


Jsem prostý občan své Vlasti, bez ambicí na nějaké výhody vyplývající ze své účasti v zahraničním odboji, ale chci být rovnoprávným ve všem, stejně jako každý občan Republiky Československé, bez rozdílu příslušnosti politické, náboženské nebo etnické !

ooooooooooooooooooooooooOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOoooooooooooooooooooooooo

14. P Ř E H L E D   P Ř Í S L U Š N Í K ů   Čs.zahraniční armády - západ z Břeclavi a okolí, v letech 1939-1945
- Bartoš Antonín, starší - Lanžhot

- Bartoš Josef - letectvo - Lanžhot

- Bartoš Antonín, velitel paraskupiny CLAY - Lanžhot

- Barančic Martin, dělostřelec - Stará Břeclav

- Barančic Josef, trank.prapor - Stará Břeclav

- Cupal Ludvík, parašut.skupina "TIN" - Břeclav, padl.

- Černota Josef, zást.velitele "WOLFRAM", Stará Břeclav

- Dujsík ......, motospojka brigády, Břeclav

- Fojsík Jan, tankista - Lanžhot

- Holobrádek Jan, tankový prapor - Stará Břeclav

- Hromek Pavel, parašutista skup."BAUXITE" - Kostice

- Kobzík František, parašutista skupiny "CARBON" - Stará Břeclav, padl.

- Kovač Vladimír, letec - Stará Břeclav

- Krupička ....., východní jednotky - Podivín

- Machovský Josef, parašutista skup. "POTASH" - Podivín

- Michl Jan, dělostřelec - Stará Břeclav

- Pavelka František, parašut.skup. "PERCENTAGE" - Břeclav, padl.

- Pavelka Josef, letec - Velké Pavlovice

- Tuček jakub, tankový prapor - Stará Břeclav

- Vaculík Jindřich, dělostřelectvo - Břeclav

- Zapletal Libor, parašutista skup. "BIVOUAC" - podivín, padl.

- Dratva Miroslav, tank.prapor - Břeclav

Omlouvám se, pokud jsem neuvedl všechny účastníky odboje z Břeclavska a okolí. Při sepisování seznamu jsem neměl možnost opatřit si úplný seznam pro časové omezení.
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